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روزنامه صبح ایران

سرلشکر جعفری:

سیستم تهاجمی سپاه قوی تر می شود
اعتراف رسانه های جهان؛ 

تکاپوی غیرمنطقی و بی نتیجه 
ترامپ علیه سپاه پاسداران 

معاون وزیر صنعت: 

قیمت ها در ماه رمضان افزایش نمی یابد 

پلمپ »مطب های فاقد کارتخوان« 

رهبر معظم انقلاب:

گربه رقصانی آمریکا 
علیه سپاه به جایی نمی رسد

* قدرت جمهوری اسلامی به خاطر ایستادگی و بصیرت است
* حرکت ملت عظیم ایران روبه پیشرفت است

* همه باید نقش خودرا در انقلاب بشناسند
* نظام حاکمه آمریکا روبه حضیض است
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برخی رسانه ها و تحلیلگران مسائل بین المللی اعتقاد 
انقلاب  پاسداران  نامیدن سپاه  تروریست  اگرچه  دارند 
تحریک  به  آمریکا  جمهوری  رئیس  سوی  از  اسلامی 
صهیونیست ها صورت گرفت اما اقدام تازه ای نیست و 

نتیجه کاربردی نیز نخواهد داشت. بیشتر از یک دهه است 
که برخی شاخه ها و فرماندهان سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی تحت تحریم های ایالات متحده قرار دارند. با این 

حال »دونالد ترامپ« رئیس جمهوری آمریکا ...

رهبر معظم انقلاب اسلامی تاکید کردند: آمریکایی ها به خیال خود علیه سپاه پاسداران و در واقع علیه انقلاب و ایران 
نقشه می کشند و گربه رقصانی می کنند البته این خباثت ها به جایی نمی رسد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم 
رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای در شب ولادت با سعادت حضرت سیدالشهداء علیه السلام و به مناسبت روز پاسدار با 
جمعی از پاسداران و خانواده های آنان دیدار کردند.ایشان در این دیدار علت خصومت آمریکایی ها با سپاه را پیشگامی آن 

در دفاع از کشور و انقلاب خواندند و خاطرنشان کردند: آمریکا و دشمنان نادان چهل سال است...

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره به وقوع سیلاب 
بود  بودجه 94 تصویب کرده  قانون  در کشور گفت: مجلس در 
حریم رودخانه هایی که آب جاری ندارند را به مردم بفروشند که 
خوشبختانه دولت از این قانون تمرد کرد. ما نباید به سیل معترض 
باشیم باید به بی تدبیری خودمان معترض باشیم.عیسی کلانتری در 
مراسم دیدار نوروزی با معاونان، مدیران و کارکنان سازمان حفاظت 

محیط زیست گفت: در برخی موارد منتظر هستیم...

رئیس جمهور تاکید کرد: کدام کشور و ملت توانسته در طول چهل 
سال قربانی داده باشد و تروریست ها را در کشور ریشه کن کند. سپاه 
تروریست ها را ریشه کن کرد و مابقی چرثومه باقی مانده شان به دامن 
صدام رفت و امروز هم در دامن تروریست ها و استکبار ماوا گرفته اند.
حجت الاسلام حسن روحانی صبح دیروز  در همایش روز ملی فناوری 
هسته ای در سالن اجلاس سران گفت: روز میلاد با سعادت سالار 

شهیدان، سرور آزادگان جهان، حضرت ابی عبدالله حسین )ع(...

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست :

به جای سیل به بی تدبیری 
خودمان معترض باشیم

رئیس جمهور در مراسم سالروز ملی فناوری هسته ای:

محبوبیت سپاه 
درمنطقه بیشتر می شود
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مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور گفت: نگاه مردم نسبت به شهرداری مثبت و حرکت 
نرم افزاری شهرداری کاملًا ملموس است.آیت الله علیرضا اعرافی در دیدار شهردار و مدیران 
شهرداری قم، گفت: ضمن تبریک اعیاد شعبانیه بخصوص روز پاسدار از مجموعه شهرداری و 
تدابیر خوبی که برای ایام نوروز و بارندگی های اخیر اتخاذ کردند تشکر می کنم.وی گفت: نگاه 
مردم نسبت به شهرداری مثبت و حرکت نرم افزاری شهرداری کاملًا ملموس است؛ امیدوارم که 
با این همیّت و تلاش، شهرداری به عنوان یک نهاد فعال و پویا جهت خدمت به مردم قدم بردارد.
وی در ادامه گفت: کشور ما تقریباً هر سال از طریق زلزله و سیل در حال آسیب دیدن است، قطعاً 
همه دستگاه ها از جمله شهرداری مسئول هستند و مهم ترین کار پیش بینی و پیشگیری است. 

اگر مردم هم پیشگیری می کردند شاید خسارت به این شکل نبود و ...

معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: بر اساس برآوردهای صورت گرفته، 2 سیل روزهای 
اخیر، 116 میلیارد ریال به زیرساخت های شهری قم خسارت وارد کرد.سید امیر سامع عصر دوشنبه 
در نودمین جلسه رسمی شورای اسلامی شهر قم، با بیان اینکه حجم سیلاب ثبت شده در روزهای 
اخیر بسیار بیشتر از پیش بینی ها بود افزود: در روزهای پنجم و یازدهم فروردین ماه سال جاری 
با ثبت 49 و 39 میلی متر بارندگی در قم شاهد وقوع سیل و طغیان رودخانه بودیم.وی ادامه داد: 
در بارندگی نخست که از بامداد پنجم فرودین آغاز و در 40 ساعت، 49 میلی متر در سطح شهر و 
بیش از 70 میلی متر در بالادست رودخانه بارش باران ثبت شد، در هفت نقطه، بیرون زدگی سیلاب 
از رودخانه رخ داد و هشت مکان در مناطق مختلف شهر در مرز بحران قرار گرفت که با اقدام های 

صورت گرفته در بارندگی دوم هیچ گونه خسارتی در این مناطق رخ نداد...

آیت الله اعرافی در دیدار شهردار و مدیران شهرداری قم :

حرکت نرم افزاری شهرداری 
در شهر قم کاملا ملموس است

معاون خدمات شهری شهرداری قم  اعلام کرد

خسارت 116 میلیاردی سیل
 به زیرساخت های شهری
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عارف دردیدار با آیت الله جلالی خمینی:

میدان داری افراد 
بی ریشه برای نظام 
خطرناک است

ولادت حضرت ابوالفضل )ع( و روز جانباز را تبریک می گوئیم

	

خطای راهبردی
حکومت	آمریکا	در	آخرین	نمونه	
از	اقدامات	خود	علیه	ایران،	سپاه	را	
نیرویی	تروریستی	اعلام	کرد.بررسی	
این	نکته	که	بر	اساس	کدام	مبانی	
حکومتی	 نظامی	 نیروی	 میتوان	

مشروع	را	تروریستی	اعلام	کرد	فراتر	ار	این	نوشتار	است.هرچند	
اعلام	چنین	تصمیمی	از	جانب	حکومتی	که	در	چند	ماه	گذشته	
حتی	قطعنامه	های	شورای	امنیت	را	از	جمله	درباره	برجام	و	مناقشه	
اعراب	و	اسراییل	نقض	کرده	است،تعجب	آور	نیست.اما	به	هر	روی	
می	توان	این	پرسش	را	مطرح	کرد	که	تصمیم	آمریکا	درباره	سپاه	
به	لحاظ	هزینه	و	فایده	آن	چه	پیامدهایی	خواهد	داشت؟این	نوشتار	

پاسخهای	کوتاهی	دربردارد.
۱-آمریکا	تصمیم	خود	را	به	آنچه	کمک	به	آزادی	مردم	
ایران	و	مهار	جاه	طلبی	های	ایران	می	خواند	نسبت	داده	است.
آشکار	است	که	بسیاری	از	ایرانیان،	از	جمله	اصلاح	طلبان	با	
وجود	اختلاف	نظر	درباره	موضوعات	گوناگون،دخالت	خارجی	
را	در	امور	داخلی	برنمی	تابند	و	در	برابر	دخالت	خارجی	متحد	
خواهند	بود.از	این	رو	آمریکا	باید	درک	کند	دخالت	در	امور	
به	فراموشی	اختلافات	داخلی	دست	کم	 تنها	 ایران	 داخلی	
توان	 تا	دفع	دخالت	خارجی	منجر	می	شود.به	علاوه	نمی	
این	واقعیت	را	نادیده	گرفت	که	آمریکا	و	متحدانش		با	سپاه	
مناسباتی	تعیین	کننده	ندارند	و	از	این	رو	تصمیم	آمریکا	بر	

عملیات	سپاه	تاثیر	مهمی	نخواهد	داشت
۲	-	نیروهای	نظامی	آمریکا	در	سالهای	پس	از	جنگ	دوم	
جهانی	در	منازعات	پرتعدادی	از	آمریکای	لاتین	تا	شرق	دور	
درگیر	بوده	اند.موضوعی	که	با	نگاهی	واقع	گرایانه	باید	ان	را	تابعی	
از	قدرت	آمریکا	دانست.حضور	مستشاری	و	فرامستشاری	سپاه	
در	مناقشات	منطقه	ای	نیز		چنین	منطق	گریزناپذیری	دارد.
اما	یک	تفاوت	بنیادین	میان	اقدامات	فرامرزی	سپاه	و	نیروهای	
نظامی	آمریکا،غیر	قابل	چشم	پوشی	است.سپاه	به	طور	عمده	
به	درخواست	حکومتهای	مستقر	در	سرزمین	آنها	حضور	دارد	
.اما	اقدامات	نظامی	فرامرزی	آمریکا	در	بسیاری	موارد	بر	سرنگون	

سازی	حکومتهای	مستقر،متمرکز	بوده	است.
۳-هرچند	تصمیم	آمریکا	بر	فعالیتهای	سپاه	تاثیر	مهمی	نخواهد	
داشت	اما		چنانچه	سپاه	بکوشد	با	پنهان	سازی	مضاعف	و	بدون	
برخی	هماهنگی	های	غیررسمی	نظامی	اقدامات	خود	را	سامان	

دهد،آمریکا	نباید	اعتراض	کند.
۴-سپاه	از	عوامل	مهم	کمک	به	عراق	و	سوریه	در	حفظ	تمامیت	
سرزمینی	آنها	و	مبارزه	با	تروریسم	بوده	است.می	توان	انتظار	داشت	
آمریکا	برآن	است	که	با	تصمیم	خود	حکومتهای	منطقه	را	زیر	
فشار	قرار	دهد	تا	از	همکاری	نظامی	با	ایران	دست	بردارند.اما	چنین	
تصمیمی	به	طور	آشکار	برای	حکومتهایی	مانند	عراق	و	سوریه	
غیرعقلایی	است	و	تنها	به	تنش	در	روابط	آمریکا	و	حکومتهای	

متحد	و	نزدیک	به	ایران	منجر	می	شود.
این	که	تصور	شود	آمریکا	از	فهم	بی	نتیجه	بودن	اقدام	خود	
علیه	سپاه	ناتوان	است،ساده	انگارانه	است.به	نظر	می	رسد	ترامپ	و	
همکارانش	در	شرایط	کنونی	بیش	از	آنکه	به	سود	و	زیان	تصمیمات	
خود	علیه	ایران	بیندیشند	قصد	دارند	همه	اقدامات	ممکن	را	علیه	
ایران	انجام	دهند	و	همه	ابزارهای	خود	را	در	این	راستا	به	کار	بندند	
.به	علاوه	نباید	از	نظر	دور	داشت	که	برخی	تندروهای	اطراف	ترامپ	
به	این	امیدند	که	واکنش	های	ایران	زمینه	تند	شدن	بیش	از	پیش	
فضا	را	به	گونه	ای	فراهم	کند	که	این	تندروها	دست	بالاتری	را	برای	

تصمیم	گیری	درباره	ایران	بیابند.
ایران	امروز	با	شرایط	پیچیده	ای	روبروست.به	نظر	می	رسد	
تصمیم	گیریهای		تعیین	کننده	در	عرصه	خارجی	باید	بیش	از	
پیش	با	اعتماد	به	وزارت	خارجه	و	در	چارچوب		شورای	عالی	
امنیت	ملی	و	با	رهنمودهای	مقام	معظم	رهبری	صورت	پذیرد	
و	از	اقدامات	واگرایانه	پرهیز	شود.سرانجام	آنکه	هرچند	شرایط	
کنونی	دشوار	است	اما	دلیلی	وجود	ندارد	که	مدیریت	آن	غیرقابل	

تصور	دانسته	شود.

سرمقاله

حسن بختیاری زاده

معاون وزیر صنعت: 

قیمت ها در ماه رمضان افزایش نمی یابد 
معاون	بازرگانی	داخلی	وزارت	صنعت،	معدن	و	تجارت	گفت:	در	ستاد	تنظیم	بازار	

امروز	در	خصوص	تأمین	کالاهای	مصرفی	ماه	رمضان	تصمیم	گیری	شد.
عباس	قبادی	در	خصوص	برنامه	های	ستاد	تنظیم	بازار	برای	تأمین	کالاهای	اساسی	
ماه	مبارک	رمضان	گفت:	در	این	جلسه	برای	تأمین	کالاهای	مصرفی	به	خصوص	

کالاهای	پروتئینی	و	لبنیات	تصمیم	گیری	شد.
وی	با	بیان	اینکه	سال	گذشته	توانستیم	بخش	عمده	ای	از	مصرف	کشور	را	تأمین	
کنیم	و	بازار	شرایط	نسبتاً	آرامی	داشت،	افزود:	در	کارگروه	تنظیم	بازار	امروز	گزارشاتی	

در	خصوص	توزیع	کالاهای	سطح	کشور	در	روزهای	پایان	سال	داشتیم.
معاون	بازرگانی	داخلی	وزارت	صنعت،	معدن	و	تجارت	اظهار	کرد:	مجموعه	وزارت	
جهاد	کشاورزی	گزارشات	مختلفی	را	در	خصوص	تأمین	و	توزیع	مواد	پروتینی	برای	
ماه	مبارک	رمضان	ارائه	کرده	است.	امیدواریم	ماه	رمضان	شرایط	قیمتی	بازار	در	شرایط	
مطلوبی	باشد.	البته	در	خصوص	تأمین	شکر،	مواد	خوراکی	مثل	زولبیا	و	بامیه	گزارشات	

مختلفی	ارائه	شده	است.
قبادی	در	خصوص	تأمین	اقلام	مورد	نیاز	مناطق	سیل	زده	خاطرنشان	کرد:	برای	
این	مناطق	به	طور	نامحدود	و	براساس	تقاضای	استانداران	کالاهای	مصرفی	همچون	

آرد،	برنج،	گوشت،	مرغ،	روغن	و	غیره	تأمین	می	شود.
* در ماه رمضان افزایش قیمت نخواهیم داشت

وی	با	بیان	اینکه	قرار	نیست	در	ماه	مبارک	رمضان	افزایش	قیمت	داشته	باشیم،	
گفت:	قیمتها	در	سایت	سازمان	حمایت	مصرف	کنندگان	و	تولیدکنندگان	درج	شده	
است.	قیمت	مرغ	همچنان	۱۱	هزار	و	۵۰۰	تومان	است؛	البته	هم	اکنون	وزارت	جهاد	
کشاورزی	روزانه	۱۲۵۰	تن	مرغ	در	میدان	اصلی	شهر	تهران	توزیع	می	کند.	در	میادین	
میوه	و	تره	بار	شهرداری	تهران	هم	مرغ	توزیع	می	شود.معاون	بازرگانی	داخلی	وزارت	
صنعت،	معدن	و	تجارت	ادامه	داد:	در	جلسه	امروز	سازمان	حمایت	مصرف	کنندگان	
و	تولیدکنندگان	قیمت	مرغ	را	۱۲	هزار	و	۳۰۰	تومان	اعلام	کرد	که	مورد	قبول	اعضا	
قرار	نگرفت.	قرار	شد	برای	پیشگیری	از	افزایش	قیمت	مرغ،	عرضه	افزایش	پیدا	کند.	
همچنین	شکر	به	طور	گسترده	توزیع	می	شود.قبادی	با	بیان	اینکه	قیمت	گوشت	
هم	اکنون	۹۰	هزار	تومان	است،	اظهار	کرد:	قیمت	پیاز	بعد	از	ممنوعیت	صادرات	
کاهش	پیدا	کرد	و	بیش	از	این	هم	کاهش	پیدا	می	کند.	طبق	گزارش	سازمان	حمایت	
مصرف	کنندگان	و	تولیدکنندگان	قیمت	گوجه	در	خرده	فروشی	ها	حدود	۶	هزار	تومان	
است.وی	در	پایان	گفت:	شهروندان	می	توانند	گزارشات	خود	از	افزایش	قیمت	غیر	
قانونی	را	به	سامانه	۱۲۴	اطلاع	دهند.	سازمان	حمایت	مصرف	کنندگان	و	تولیدکنندگان	

و	بازرسی	های	اصناف	با	افزایش	غیرقانونی	قیمتها	به	شدت	مقابله	می	کنند.

سرلشگر باقری: 

آمریکایی ها دست از پا خطا کنند
 برخورد قاطع می کنیم 

رئیس	ستاد	کل	نیروهای	مسلح	جمهوری	اسلامی	ایران	با	واکنش	نسبت	به	تروریست	
خواندن	سپاه	توسط	سپاه	گفت:	در	برابر	این	تصمیم	نابخردانه	سکوت	نمی	کنیم	و	متقابلا	
نیروهای	ارتش	آمریکا	در	منطقه	جنوب	غرب	آسیا	موسوم	به	سنتکام	را	تروریست	قلمداد	

و	اگر	دست	از	پا	خطا	کنند	با	آنها	برخورد	قاطع	خواهیم	کرد.	
سردار	سرلشگر	پاسدار	»محمد	باقری«	سه	شنبه	در	سالروز	میلاد	با	سعادت	امام	
حسین	)ع(	و	روز	پاسدار	در	جمع	فرماندهان،	مدیران	و	کارکنان	ستادکل	نیروهای	
مسلح	اظهارداشت:	اینکه	سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	مقارن	با	روز	پاسدار	مورد	
غضب	و	خشم	آمریکای	جنایتکار	قرار	می	گیرد	و	از	روی	ضعف	و	استیصال	این	نهاد	
قانونی،	انقلابی	و	محبوب	را	تروریست	می	خواند،	جای	خوشحالی	دارد،	چراکه	بیانگر	آن	
است	که	سپاه	پاسداران	در	۴۰	سال	گذشته،	در	مسیر	تحقق	آرمانهای	انقلاب	اسلامی	
و	حمایت	از	محرومان	و	مستضعفان	گام	برداشته	است	و	در	این	راه	با	اهدای	شهدای	
گرانقدر	در	مبارزه	با	گروه	های	تروریستی	داعش	و	النصره	که	دست	پرورده	آمریکا	است،	
حقانیت	ضد	تروریستی	بودن	جمهوری	اسلامی	ایران	را	به	جهانیان	اثبات	کرده	است.
رئیس	ستاد	کل	نیروهای	مسلح	تصریح	کرد:	قطعاً	نظام	مقدس	و	مقتدر	جمهوری	
اسلامی	ایران	در	برابر	این	تصمیم	نابخردانه	سکوت	نمی	کند	و	متقابلا	نیروهای	ارتش	
آمریکا	در	منطقه	جنوب	غرب	آسیا	موسوم	به	سنتکام	را	تروریست	قلمداد	کرده	و	
اگر	دست	از	پا	خطا	کنند	با	آنها	برخورد	قاطع	خواهیم	کرد.سرلشکر	باقری	در	ادامه	
با	اشاره	به	سیل	های	اخیر	در	چند	استان	کشور	افزود:	همدلی،	همگامی	و	پیشتازی	
نیروهای	مسلح	در	کمک	به	آسیب	دیدگان	این	سیل	ها،	موجب	کاهش	خسارات	و	آلام	
آنها	شد	و	اطمینان	می	دهیم	تا	استقرار	آرامش	در	استان	های	سیل	زده	در	کنار	مردم	

آسیب	دیده	خواهیم	بود.

اخبــار
غیرقانونی	 تحریم	های	 اطلاعات	 فناوری	 و	 ارتباطات	 وزیر	
اقدامات	 اقتصادی	دانست	و	گفت:	 آمریکا	را	نوعی	تروریسم	
یکجانبه	اجباری	که	در	مورد	برخی	کشورها	انجام		شده	است،	
نمونه	بارزی	از	نقض	حقوق	بشر	و	توسعه	پایدار	محسوب	می	شود.	
محمدجواد	آذری	جهرمی	روز	سه	شنبه	در	اجلاس	جهانی	
جامعه	اطلاعاتی	۲۰۱۹	که	هم	اکنون	در	ژنو	سوئیس	در	حال	
برگزاری	است،	با	بیان	اینکه	هدف	۱۶	توسعه	پایدار	به	ساخت	
نهادهای	کارآمد	و	مسئول	در	تمام	سطوح	می	پردازد،	گفت:	با	
توسعه	خدمات	دولت	الکترونیکی	تلاش	کرده	ایم	که	کارایی،	
دولتی	 بخش	 در	 را	 پاسخگویی	 و	 دسترس	پذیری،	شفافیت	
تسهیل	کنیم	به	طوریکه	دولت	ایران	اکنون	۲۰۱	خدمت	دولتی	
از	خدمات	بخش	قضایی	 عمومی	و	7۳۴	خدمت	تخصصی	
و	کشاورزی	گرفته	تا	آموزش،	سلامت	و	فرهنگ	را	به	صورت	

الکترونیکی	ارائه	می	دهد.
تراکنش	در	 میلیون	 از	۳۵۰	 بیش	 به	 انجام	 اشاره	 با	 وی	
درگاه	ملی	خدمات	دولت	هوشمند	)GSB(	در	سال	گذشته،	
افزود:	اکنون	۴۴	نهاد	از	جمله	بانک	مرکزی،	پلیس	و	صنعت،	
این	 تعداد	 که	 می	دهند	 ارائه	 	GSB	بستر در	 را	 خدماتشان	
تراکنش	ها	فصل	به	فصل	افزایش	داشته	و	بیشترین	میزان	آن	در	

فصل	زمستان	بوده	است.
آذری	جهرمی	با	تأکید	بر	اینکه	دسترسی	آزاد	به	اطلاعات،	
دیگر	وجه	مهم	برای	ماست،	چرا	که	سبب	اطمینان	از	وجود	
شفافیت	و	جلوگیری	از	فساد	خواهد	شد،	اظهار	کرد:	هدف	

شماره	۱7	توسعه	پایدار	نیاز	به	توجه	بیشتر	جوامع	بین	المللی	
دارد،	چراکه	صلح	و	توسعه	پایدار	به	هم	وابسته	هستند	و	غفلت	
از	هر	کدام،	جهان	را	به	مکانی	ناامن	تبدیل	خواهد	کرد؛	بنابراین	
همه	کشورها	باید	با	یکدیگر	برای	رسیدن	به	این	هدف	همکاری	

داشته	باشند.
عضو	دولت	تدبیر	و	امید	بابیان	اینکه	تحریم	های	یکجانبه	

اهداف	 برای	 بزرگ	تری	 تهدید	 دربردارنده	 کشورها	 برخی	
توسعه	پایدار	است،	تصریح	کرد:	اقدامات	یکجانبه	اجباری	
که	در	مورد	برخی	کشورها	انجام		شده	است،	نمونه	بارزی	از	
نقض	حقوق	بشر	و	همچنین	توسعه	پایدار	محسوب	می	شود؛	
بنابراین	به	عنوان	یک	جامعه	بین	المللی	به	ایجاد	مکانیزمی	
نیاز	داریم	که	به	برخی	کشورهای	مشخص	اجازه	ندهد	از	
ابزاری	برای	تمرین	قدرت	در	 توسعه	فناوری	شان	به	عنوان	

مقابل	دیگران	استفاده	کنند.
تحت	فشار	 اکنون	 ایران	 اینکه	 بیان	 با	 ارتباطات	 وزیر	
تحریم	هایی	که	 تحریم	هاست،	خاطرنشان	کرد:	 شدیدترین	
به	صورت	مستقیم	کسب	وکارهای	میلیون	ها	شهروند	ایرانی	را	
تحت	تأثیر	قرار	داده	است،	به	نحوی	که	آن	ها	را	از	دسترسی	به	
خدمات	تحت	وب	و	اپلیکیشن	هایی	که	توسط	تأمین	کنندگان	
جهانی	ارائه	می	شود	و	سرمایه	گذاری	در	حوزه	فناوری	اطلاعات	

و	ارتباطات	محروم	کرده	است.
وی	با	تأکید	بر	اینکه	ما	این	تحریم	های	غیرقانونی	را	به	عنوان	
یک	اقدام	تروریستی	اقتصادی	تلقی	می	کنیم،	افزود:	ایران	برای	
با	تمام	جامعه	بین	الملل	به	طور	خاص	همسایگان	 همکاری	
خود	در	منطقه	جهت	تسهیل	و	توسعه	ارتباطات	کسب	وکار	با	
کسب	وکار	)b۲b(	و	کسب	وکار	با	مشتری	)b۲c(	در	جنوب	غرب	
آسیا	و	فراتر	از	آن،	تمایل	دارد	و	ما	با	وجود	تمامی	چالش	هایی	که	
با	آن	روبه	رو	هستیم،	مسیرمان	را	به	منظور	تحقق	اهدافمان	همراه	

با	خوش	بینی	و	اعتمادبه	نفس	ادامه	خواهیم	داد.

آذری جهرمی در اجلاس جهانی جامعه اطلاعاتی 2019 : 

تحریم های غیرقانونی آمریکا نمونه بارز نقض حقوق بشر است 

دستیار	و	مشاور	عالی	فرماندهی	معظم	کل	قوا	با	بیان	اینکه	بیانیه	کاخ	سفید	و	ترامپ	یک	
شکست	راهبردی	را	نصیب	آمریکا	خواهد	کرد،	گفت:	نظامیان	آمریکایی	بخوبی	قدرت	جمهوری	
اسلامی	ایران	و	سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	را	می	دانند،	اگر	آمریکایی	ها	غلطی	کنند	به	آنها	

پاسخ	قدرتمندانه	خواهیم	داد.	
سردار	سرلشکر	پاسدار	»سید	یحیی	صفوی«	با	اشاره	به	اقدام	ضد	ایرانی	رئیس	جمهور	
ایالات	متحده	در	قرار	دادن	نام	سپاه	پاسداران	در	فهرست	گروه	های	تروریستی	آمریکا،	گفت:	
بزرگترین	اشتباه	راهبردی	سیاسی	و	نظامی	آمریکا	خطاب	دادن	تروریسم	به	سپاه	که	خلاف	عقل	
و	قوانین	بین	المللی	است	می	باشد	و	واکنش	جمهوری	اسلامی	ایران	در	تروریستی	قراردادن	
ستاد	فرماندهی	نیروهای	آمریکایی	مستقر	در	غرب	آسیا	موسوم	به	سنتکام	و	نیز	کلیه	نیروهای	

وابسته	به	آن	کاملا	طبیعی	بود.
مشاور	عالی	مقام	معظم	رهبری	در	خصوص	تحت	تاثیر	بودن	تصمیم	ترامپ	گفت:	اقدام	
ضد	ایرانی	رئیس	جمهور	ایالات	متحده	در	قرار	دادن	نام	سپاه	پاسداران	در	فهرست	گروه	های	
تروریستی	آمریکا	،	تحت	تاثیر	لابی	صهیونیستی	و	پول	های	عربستان	،	در	کنار	قدرت	نفوذ	کوشنر	

داماد	ترامپ	صورت	گرفته	است	.
سرلشگر	صفوی	افزود:	تروریسم	دولتی	یعنی	آمریکا	ورژیم	صهیونیستی	،	اگر	حمایت	آمریکا	
از	سعودی	ها	وجود	نداشت	آنها	نمی	توانستند	به	یمن	حمله	کنند	و	در	طول	دو	دهه	گذشته	

آمریکائی	ها	مردم	مظلوم	افغانستان	و	عراق	و	یمن	را	به	خاک	و	خون	کشیده	اند	و	حقیقتا	
آمریکائی	ها	به	اذعان	خودشان	در	شکل	دهی	تروریسم	داعش	نقش	اصلی	را	ایفاء	کردند	و	
هم	اکنون	نیز	پس	از	شکست	تروریستهای	تکفیری	داعش	در	سوریه	و	عراق	،	آمریکائیها	آنهارا	
به	افغانستان	منتقل	کردند.	آمریکا	ئی	ها	از	تروریسم	دولتی	بعنوان	ابزاری	برای	حکومت	داری	

استفاده	می	کنند.
وی	اضافه	کرد:	رهبران	بی	خرد	ملت	ها	و	دولت	ها	را	به	به	سمت	افول	و	نزول	سوق	می	دهند	
و	اقدامات	ترامپ	نشان	دهنده	بی	خردی	و	حکایت	از	آن	دارد	که	صهیونیست	ها	وی	را	اداره	
می	کنند	و	طی	چند	دهه	گذشته	تاکنون	ایالات	متحده	آمریکا	رئیس	جمهوری	به	بی	خردی	و	

فاسدی	ترامپ	به	خود	ندیده	است.
دستیار	و	مشاور	عالی	فرماندهی	معظم	کل	قوا	در	خصوص	واکنش	جمهوری	اسلامی	ایران	
به	هرگونه	تهدید	گفت:	نظامیان	آمریکائی	بخوبی	قدرت	جمهوری	اسلامی	ایران	و	سپاه	پاسداران	
انقلاب	اسلامی	را	می	دانند،	اگر	آمریکائی	ها	غلطی	کنند	به	آنها	پاسخ	قدرتمندانه	خواهیم	داد	و	
بیانیه	کاخ	سفید	و	ترامپ	یک	شکست	راهبردی	را	نصیب	آمریکا	خواهد	کرد	و	این	اقدام	آمریکا	در	
نتیجه	شکست	آمریکا	از	نیروی	قدس	سپاه	در	صحنه	سوریه	و	عراق	و	از	بین	رفتن	تروریستهای	
داعشی	است	و	ملت	های	اسلامی	در	سراسر	جهان	به	سپاه	پاسداران	علاقمند	هستند	و	ملت	
بزرگ	ایران	قدرشناس	و	حامی	فداکاریهای	فرزندانشان	در	سپاه	و	بسیج	و	نیروهای	مسلح	هستند.

سرلشگر صفوی: 

آمریکایی ها غلطی کنند، پاسخی قاطع دریافت می کنند 
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آمریکای ترامپ
 »آمریکای بی نقاب« است 

تصمیم	اخیر	دولت	آمریکا	در	قرار	دادن	صدها	هزار	
ایرانی	در	لیست	گروه	های	تروریستی	قطعه	ی	دیگر	از	
پازلی	است	که	چهره	امپریالیستی	سیاست	خارجی	آمریکا	

را	آشکارتر	می	سازد.مغایرت	با	عرف	و	حقوق	بین	الملل،	بی	ثبات	سازی،	یک	جانبه	
گرایی،	افراط	و	ظلم	شاخصه	اصلی	سیاست	خارجی	آمریکا	در	دوران	اخیر	است.	آمریکا	
همیشه	این	گونه	بوده	است.	اما	آمریکای	ترامپ،	عریان	شده	و	نقاب	از	چهره	برداشته	است.	
سیاست	»آمریکای	بی	نقاب	«	را	می	توان	در	خروج	یک	جانبه	ازپیمان	محیط	زیست،	
خروج	از	برجام،	خروج	از	پیمان	اتمی	با	روسیه	نیز	مشاهده	کرد.	به	رسمیت	شناختن	
قدس	اشغالی	به	پایتختی	اسرائیل،	حمایت	از	تجاوز	به	یمن	و		قلمداد	کردن	جولان	
اشغالی	به	عنوان	بخشی	از	اسرائیل	و	اینک	تروریستی	اعلام	کردن	نیروهای	مسلح	رسمی	
ایران	نیز	ادامه	همان	رویکرد	است.	آمریکای	بی	نقاب	که	حامی	درجه	اول	نژاد	پرستی	و	
جنایات	و	اشغالگری	اسرائیل	است	و	از	محکومیت	سیاه	ترین	دیکتاتوری	های	منطقه	و	
آمران	کودک	کشی	یمنی	ها	و	قطعه	قطعه	کردن	خاشقچی	طفره	رفته			و	در	اقدامی	ضد	
بشری	همه	راه	های	کمک	به	سیل	زدگان	مظلوم	ایران	را	مسدود	کرده،	در	آخرین	پرده،	
سپاه	پاسداران	یعنی	یک	ارتش	رسمی	با	صدها	هزار	ایرانی	را	یکسره	تروریست	می	نامد	تا	
معلوم	باشد	که	برای	این	آمریکا،	هیچ	مرزی	جز	سلطه		به	رسمیت	شناخته	نمی	شود.	با	
آن	که	بسیاری	از	حکام	منطقه،	در	طی	چند	دهه	عوامل	سیاست	های	مخرب	آمریکا	بوده	
اند،	اما	به	نظر	می	رسد	»آمریکای	بی	نقاب«،	با	مثلث	شرور	ترامپ،	نتانیاهو	و	بن	سلمان		
در	اندیشه	سیطره	ی		نظمی	ظالمانه	تر	با	ماهیتی	مافیایی	تر	بر	منطقه	برآمده	اند،	که	
پیامدهای	ویرانگری	برای	ملت	ها	و	کشورهای	مستقل	منطقه	دارد.	لذا،	نباید		به	بهانه	هیچ	
تفاوت	نظرداخلی	از	اهداف	شوم	،	بی	ثبات	کننده	و	ضد	توسعه	ای	آن	حتی	برای	لحظه	ای	
غافل	شد.	در	قبال	تصمیم	سرتاپا	نادرست	اخیر	ترامپ	نیز	ضروری	است،	رویکردی	ملی،	
خلاقانه،	منطقی	و	جامع	و	مبتنی	بر	حکمت	و	عزت	و		دوراندیشی	اتخاذ	کرد	و	همه	اهرم	
های	سیاسی	و	حقوقی	و	دیپلماتیک	را	در	مجامع	بین	المللی	و	جهانی	به	کار	بست	تا	قبح	
این	رویکرد	را	آشکار	و	تاثیر	آن	را	منتفی	و	یا	به	حداقل	رساند.	آمریکا	بزرگترین	مرکز	پمپاژ	
ظلم	و	تباهی	جهان	است	اما	قدرت	مطلق	جهان	نیست	و	ان	شاء	الله	روزی	افول	خواهد	
کرد	و	تا	آن	روز	با	عقلانیت	و	استواری	و	تکیه	بر	توان	و	ظرفیت	های	ملی	و	دیپلماسی	
خلاقانه	با	جهانی	که	مایل	نیست	در	سیطره	آمریکا	باشد،	به	یاری	خداوند	می	توان	از	شر	
ظلم	آن	در	امان	بود.	البته	در	این	مسیر	آنچه	قدرت	مستمر	و	تزلزل	ناپذیر	می	آفریند،	
پایبندی	بی	استثنا	به	مردمسالاری	واقعی،		قانون	و	کارآمدی	کلیت	نظام	و	همه	نهادهای	
برآمده	از	آن	است.			ایرانیان	مستقل	وشریف	نیز	به	ماهیت	تحریم	های	ظالمانه	و	این	گونه	
اقدامات	آمریکای	بی	نقاب	که	سیاست	خارجی	اش	در	حد	تجارت	شخصی	و	قمار	بر	سر	
انتخابات	صهیونیست	ها	تنزل	کرده	است،		واقفند		و	می	دانند	تا	چه	اندازه	هم	برای	صلح	
و	ثبات	منطقه	و	هم	برای	حق	حاکمیت	کشور	و	هم	حتی	برای	توسعه	مردمسالاری	در	
داخل	ایران		پی	آمدهای	منفی	خواهد	داشت،	لذا	با	هر	گرایش	سیاسی	و	هر	جا	که	باشند	
به		رغم	تفاوت	نظر	داخلی	که	در	جای	خود	محترم	است	و	باید	به	آن	پرداخته	شود	،	این	
گونه	تصمیمات	مداخله		گر	خارجی	را	قویا	محکوم	کرده	و	به	سهم	خود	در	افشای	ماهیت	

دروغ	و	متناقض		آن	خواهند	کوشید.	

قوی باشیم؛غول ها بیدار شده اند
جهان	عجیبی	شده	است.	آب	و	هوا	سر	ناسازگاری	
گذاشته	است.	دنیا	شاهد	سیاستمداران	دیوانه	ای	مانند	
ترامپ	شده	است.	جهان	امروز،	چیزی	شبیه	بازی	های	
رایانه	ای	است.	غول	ها	بعد	از	هر	مرحله	از	زندگی	منتظر	

شما	نشسته	اند.تحریم،	گرانی،	زلزله،	سیل	و	....	در	این	شرایط	که	همه	چیز	علیه	ماست	
چه	باید	کرد؟	آیا	باید	اجازه	داد،	غول	ها	ما	را	بخورند؟	باید	اجازه	داد	سیل	ما	را	ببرد	یا	زلزله	
خانه	مان	را	خراب	کند؟نه،	باید	قوی	بود.	باید	با	قدرت	پا	به	این	مرحله	از	زندگی	گذاشت.	
در	شرایط	عادی،	باید	عادی	زندگی	کرد	اما	در	زمانی	که	با	بحران	روبرو	هستید،	باید	ویژه	
زندگی	کنید.واقعا	اگر	قوی	نباشیم،	سیل،	زلزله	و	مشکلات	ما	را	در	خود	هضم	می	کنند.
مردم	خوزستان	را	ببیند.	به	صحنه	آمدند،	سیل	بندها	را	تقویت	کردند	تا	زندگی	شان	را	
آب	نبرد.	آنها	می	توانستند	به	سرشان	بزنند،	فرار	کنند	و	از	بلندی	های	شهر،	جولان	سیل	
را	ببیند.وقتی	سیل	پشت	دیوار	شهر	است،	باید	قوی	بود،	گونی	به	پشت	انداخت،	تا	راه	
آب	افسار	بریده	را	بست.	سیل	و	مشکلات،	عاشق	آدم	های	شکست	خورده	هستند.	آنهایی	
که	خود	را	بازنده	می	دانند	و	باور	نمی	کنند	که	می	توانند	مچ	مشکلات	را	خم	کنند.باید	
برای	رسیدن	به	مراحل	بازی	دنیا،	از	روی	تمام	غول	ها	عبور	کنیم.	چاره	ای	نیست.	غول	ها	
بیدار	شده	اند.	باید	در	هرلحظه	خود	را	آماده	برخورد	با	یکی	از	آنها	کنیم.الان	در	بسیاری	
از	شهرهای	سیل	زده،	آب	رفته	است	و	گِل	مانده	است.	می	شود	گِل	ها	را	نگاه	کرد،	غصه	
خورد	و	در	چادر	زندگی	کرد	تا	بالاخره	کسی	پیدا	شود،	بیلی	بیاورد	و	زندگی	ما	را	نجات	
دهد.می	شود	اما	بیل	به	دست	گرفت	و	به	جنگ	گِل	ها	رفت	و	خانه	ها	را	دوباره	ساخت.	
کاری	که	الان	بسیاری	از	اهالی	لرستان،	گلستان	و	خوزستان	در	حال	انجام	آن	هستند.
گرانی،	تقریبا	همه	را	از	نفس	انداخته	است.	اگر	همه	دنبال	سود	باشیم،	اگر	همه	به	فکر	
منافع	خود	باشیم،	گرانی	لبخند	شیطانی	به	ما	می		زند	و	از	شرایط	لذت	می	برد.	در	عوض	
اگر	درکنار	هم	باشیم	وهوای	همدیگر	را	داشته	باشیم،	بالاخره	مشت	قدرتمند	دلار	و	طلا	
را	می	خوابانیم.اگر	انصاف	داشته	باشیم،	اگر	هوای	اهالی	شهرمان	را	داشته	باشیم،	حال		مان	
خوب	می	شود.	گرانی،	و	سیل	فرقی	با	هم	ندارند.	هر	دو	خانواده	ها	را	نابود	می	کند.	در	سیل	
مردم	به	داد	هم	می	رسند	اما	در	گرانی	....در	جنگ	با	غول	ها	باید	کنار	هم	بود.	هیچ	کس	به	

تنهایی	از	بس	این	همه	غول	بر	نیامده.

سخنگوی وزارت کشور:

 کاندیداهای مجلس 
باید فوق لیسانس داشته باشند 

سخنگوی	وزارت	کشور	از	حذف	تبصره	تطبیق	یک	دوره	نمایندگی	با	یک	مقطع	
تحصیلی	توسط	نمایندگان	مجلس	تقدیر	کرد.سید	سلمان	سامانی	قائم	مقام	وزیر	کشور	
در	امور	مجلس	و	هماهنگی	استان	ها	با	اشاره	به	بررسی	تبصره	مربوط	به	مدرک	تحصیلی	
لازم	برای	شرکت	در	انتخابات	در	قالب	طرح	اصلاح	موادی	از	قانون	انتخابات	مجلس	
شورای	اسلامی	در	جلسه	امروز	سه	شنبه	۲۰	فروردین	ماه	خانه	ملت	در	صحن	علنی	
اظهار	داشت:	علیرغم	آنکه	اعتقاد	داریم	یک	دوره	نمایندگی	مجلس	قطعاً	دانش	و	مهارت	
قانون	گذاری	را	در	افراد	ارتقا	می	دهد،	اما	اگر	مجلس	با	حذف	این	تبصره	به	جامعه	این	
پیغام	را	بدهد	که	نمایندگان	مجلس	بین	خود	و	دیگران	تفاوت	و	تبعیض	قائل	نیستند	و	
شروطی	که	برای	کاندیداتوری	مجلس	قائل	شده	اند	برای	همگان	یکسان	است	به	اعتماد	
و	نگاه	مثبت	جامعه	به	خانه	ملت	خواهد	افزود.وی	در	ادامه	اضافه	کرد:	با	رأی	مجلس	
تبصره	ای	که	به	نمایندگان	مجوز	داده	بود	سابقه	یک	دوره	نمایندگی	مجلس	در	زمان	ثبت	
نام	در	انتخابات	به	عنوان	یک	مقطع	تحصیلی	برای	آن	ها	لحاظ	شود،	حذف	شد	که	اقدام	
بسیار	پسندیده	ای	بود.قائم	مقام	وزیر	کشور	در	امور	مجلس	و	هماهنگی	استان	ها	تاکید	
کرد:	بر	اساس	این	مصوبه	تمامی	افرادی	که	قصد	دارند	براى	نخستین	بار	و	یا	نمایندگان	
فعلی	و	پیشین	مجلس	که	می	خواهند	برای	ثبت	نام	در	انتخابات	مجلس	اقدام	کنند	باید	
دارای	مدرک	کارشناسی	ارشد	یا	معادل	آن	باشند.سامانی	گفت:	مدرک	تحصیلی	برای	
کاندیداتوری	در	انتخابات	مجلس	مورد	قبول	است	که	مورد	تایید	یکی	از	۳	مرجع	وزارت	

علوم،	وزارت	بهداشت	و	یا	حوزه	هاى	علمیه	باشد.

سرلشکر جعفری:

سیستم تهاجمی سپاه قوی تر می شود
	فرمانده	کل	سپاه	گفت:	سپاه	در	یک	سال	آینده	به	لطف	خدا	در	سیستم	دفاعی	
و	تهاجمی	خود	با	قدرت	تر	از	قبل	خواهد	شد.¬سردار	سرلشکر	محمدعلی	جعفری	در	
حاشیه	دیدار	فرماندهان	سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	و	فرمانده	ارتش	جمهوری	اسلامی	
ایران،	گفت:	این	اقدامی	که	آمریکایی	ها	انجام	دادند	بسیار	خنده	دار	است،	زیرا	سپاه	در	دل	
مردم	قرار	دارد	و	اعتبار	ما	از	آمریکایی	ها	نیست	بلکه	از	مردم	عزیز	و	شریف	ایران	است	و	ما	
با	قدرت	اعلام	می	کنیم	و	حتی	حاضریم	این	اطلاعات	را	در	اختیار	خود	آن	ها	نیز	قرار	دهیم	
که	سپاه	در	یک	سال	آینده	به	لطف	خدا	در	سیستم	دفاعی	و	تهاجمی	خود	با	قدرت	تر	از	
قبل	خواهد	شد.وی	گفت:	به	کوری	چشم	دشمنان،	سپاه	و	ارتش	کنار	هم	خواهند	بود	

و	در	همه	جای	دنیا	حامی	محرومان	و	مظلومان	خواهند	بود	و	هراسی	نخواهند	داشت.
	

مقامات آمریکایی:

 تصمیم ترامپ به معنای اعلان جنگ نیست 
مقام	های	آمریکایی	در	گفت	و	گو	با	رویترز	درباره	تصمیم	ترامپ	برای	تروریستی	
خواندن	سپاه	پاسداران	به	عنوان	بخشی	از	نیروهای	مسلح	ایران	با	بیان	اینکه	ارتش	آمریکا	
دستور	مستقیمی	در	این	زمینه	دریافت	نکرده	است،	گفتند	این	تصمیم	به	معنای	اعلان	

جنگ	با	ایران	نیست	.	
خبرگزاری	انگلیسی	رویترز	در	گزارشی	با	عنوان	'	آمریکا	در	اقدامی	بی	سابقه	سپاه	را	
یک	گروه	تروریستی	نامید	'	به	نقل	از	مقام	های	آمریکایی	که	خواسته	اند	نامشان	فاش	
نشود،	نوشت	تروریستی	نامیدن	سپاه	پاسداران،	به	منزله	آغاز	تغییر	رفتار	ارتش	آمریکا	با	

سپاه	به	شیوه	رفتار	با	القاعده،	داعش	یا	تروریست	های	دیگر	نیست.

رییس سازمان انرژی اتمی:

پیشبرد اهداف کلان صنعت هسته ای 
با شتاب در حال پیگیری است

رییس	سازمان	انرژی	اتمی	گفت:	در	پرتو	ارشادات	و	رهنمودهای	رهبر	معظم	
انقلاب	و	در	سایه	حمایت	های	رییس	جمهوری،	پیشبرد	اهداف	کلان	و	راهبردی	

صنعت	هسته	ای	با	اقتدار	و	با	شتاب	در	حال	پیگیری	است.
»علی	اکبر	صالحی«	روز	سه	شنبه	در	سیزدهمین	سالروز	ملی	فناوری	هسته	ای	
افزود:	در	حال	حاضر	باوجود	نامهربانی	های	برخی	دوستان	و	شایعه	پراکنی	های	مغرضان،	
حرکت	در	مسیر	بهره	مندی	از	مواهب	و	مزایای	فنّاوری	صلح	آمیز	هسته	ای	در	ابعاد	
و	سطوح	مختلف،	با	قوّت	و	با	آهنگی	مناسب	همچنان	ادامه	دارد.	وی	تصریح	کرد:	
دشمن	در	پی	تحریک	ایران	برای	واکنش	های	عجولانه	و	نسنجیده	است.	خوشبختانه	
در	حال	حاضر،	ریاست	دستگاه	اجرایی	کشور	بر	عهده	شخصیتی	است	که	خود	به	رموز	
سیاست	بین	الملل	و	ابعاد	پیدا	و	پنهان	آن،	آشنایی	کامل	دارد.رییس	سازمان	انرژی	
اتمی	تاکید	کرد	انتقاد	از	عملکرد	دولت	و	ارائـه	نظریات	کارشناسانه	و	نصایح	مشفقانه	
نباید	به	گونه	ای	انجام	شود	که	زمینه	ساز	تضعیف	جبهه	خودی	و	سوءاستفاده	بیگانگان	و	
دشمنان	قسم	خورده	ایران	اسلامی	شود.صالحی	ادامه	داد:	ما	بر	اساس	یک	برنامه	میان	
مدت	و	بلند	مدت،	اهداف	ترسیم	شده	در	این	حوزه	را	دنبال	کرده	و	به	اذن	پروردگار	
متعال	یقین	داریم	که	حرکت	در	این	مسیر	به	هیچ	روی	با	فتور	و	سستی	مواجه	نخواهد	
شد؛	چرا	که	سنگِ	بنا	و	شالوده	این	صنعت	ملّی	بر	توکل	به	خدا	و	اعتماد	به	نفس	
استوار	شده	است.وی	خاطرنشان	کرد:	مفتخرم	تا	به	نمایندگی	از	سوی	متخصصان	
و	پژوهشگران	سازمان	انرژی	اتمی	اعلام	کنم	که	به	یمن	تلاشهای	صورت	گرفته	
توسط	این	عزیزان	امروز	114	دستاورد	جدید	و	مورد	نیاز	در	زمینه	های	مختلف	صنعت	
هسته	ای	آماده	بهره	برداری	شده	است	که	در	این	فرصت	اجازه	می	خواهم	تا	به	ارائه	
توضیحاتی	مختصر	پیرامون	6	دستاوردی	که	لحظاتی	دیگر	به	دست	رییس	جمهوری	

در	این	سالن	رونمایی	می	شود،	بپردازم.
رییس	سازمان	انرژی	اتمی	ایران	افزود:	طراحی	و	ساخت	سانتریفیوژ	زونال	پیوسته،	
این	اقدام	در	راستای	گسترش	فعالیت	های	سازمان	در	حوزه	پزشکی	و	سلامت	انجام	
گرفته	است	و	در	حال	حاضر،	یکی	از	اهداف	راهبردی	سازمان،	خدمت	رسانی	به	بخش	
سلامت	و	همراهی	با	جامعه	پزشکی	کشور	در	راستای	کاستن	از	درد	و	رنج	دردمندان	
و	بیماران	در	سراسر	میهن	عزیز	اسلامی	است.صالحی	یادآور	شد:	طراحی	و	ساخت	
سیستم	کنترلی	سامانه	سنجش	فرآیندی	یکی	دیگر	از	اقدامات	مهم	در	راستای	اجرای	
پروژه	ای	است	که	از	سوی	ریاست	محترم	جمهوری	مورد	تأکید	قرار	گرفته	و	اجرای	آن	
در	صدر	برنامه	های	راهبردی	سازمان	قرار	گرفته	است.	شایان	ذکر	است	که	استفاده	از	
ظرفیت	مذکور	در	حوزه	پیشران	هسته	ای،	نویدبخش	آغاز	فصلی	جدید	در	مسیر	ارتقاء	

سطح	فعالیت	های	سازمان	است.

 سخنگوی سازمان انرژی اتمی:

پرونده پی ام دی در شورای 
حکام آژانس بسته شده است

سخنگوی	سازمان	انرژی	اتمی	گفت:	پی	ام	دی	موضوعی	مربوط	به	گذشته	است	
و	به	لحاظ	حقوقی	و	سیاسی	این	موضوع	در	شورای	حکام	آژانس	بین	المللی	انرژی	

اتمی	بسته	شده	است.
»بهروز	کمالوندی«	دیروزدر	حاشیه	روز	ملی	فناوری	هسته	ای	در	گفت	گو	با	
خبرنگاران	در	پاسخ	به	سوالی	درباره	احتمال	باز	شدن	مجدد	پرونده	پی	ام	دی)	ابعاد	
احتمالی	نظامی	برنامه	هسته	ای	ایران(	اظهار	داشت:	یوکیا	آمانو	آنچه	را	که	باید	بگوید،	
مرتبا	بیان	کرده	است.	ممکن	است	در	ذهن	نتانیاهو	)نخست	وزیر	رژیم	صهیونیستی(	
و	یکی	دو	نفر	باز	کردن	پی	ام	دی	باشد	و	در	ذهن	آنها	چنین	آرزویی	داشته	باشند	ولی	
هم	به	لحاظ	حقوقی	و	هم	سیاسی	این	موضوع	کاملا	بسته	شده	است.سخنگوی	وزیر	
کشور	افزود:	آژانس	بین	المللی	اتمی	هم	در	سال	۲۰15	گزارش	آن	را	داده	است	و	آمانو	
مکرر	اشاره	کرده	که	این	موضوع	مربوط	به	گذشته	بوده	و	بررسی	شده	است	و	آقای	
آمانو	حتی	در	پارچین	آمد	و	نمونه	گیری	ها	انجام	و	به	همه	سوالات	جواب	داده	شد	
نهایتاً	این	پرونده	در	شورای	حکام	بسته	شد.کمالوندی	با	بیان	این	که	تلاشی	که	امثال	
نتانیاهو	می	کنند	تلاش	بیهوده	ای	است،	افزود:	آنها	حتی	قبل	از	موضوع	برجام	این	کار	
را	می	کردند	بعد	از	برجام	هم	ادامه	دادند،	ولی	تنها	سر	و	صداهای	رسانه	ای	می	کنند.

*ورود به زنجیره 20 تایی سانتریفیوژ یعنی آمادگی برای تولید صنعتی 
	IR6	تایی	۲۰	زنجیره	نصب	عملیات	آغاز	درباره	دیگری	سوال	این	به	پاسخ	در	وی
و	اینکه	آیا	این	برنامه	در	چهارچوب	برجام	است،	گفت:	نصب	IR6	زنجیره	ای	ده	تایی	
را	داشتیم،	نصب	زنجیره	۲۰	تایی	را	هم	شروع	کردیم	که	امروز	ارائه	شد.کمالوندی	
اظهار	داشت:	این	برنامه	در	چهارچوب	برجام	انجام	می	شود	ولی	نکته	مهم	به	لحاظ	
فنی	جهشی	است	که	ما	داریم.	وقتی	آزمایش	ها	در	زنجیره	1۰	تایی	سانتریفیوژ	انجام	
می	شود	وسراغ	زنجیره	۲۰	تایی	سانتریفیوژ	می	روید	در	واقع	برای	تولید	صنعتی	
آماده	می	شوید.کمالوندی	با	بیان	اینکه	این	کار	زمان	بر	است	و	باید	تست	های	خود	را	
داشته	باشد،	افزود:	درحال	حاضر	می	توانیم	بگوییم	که	این	ماشین	قابل	اعتماد	و	قابل	
اتکاست	و	به	فرض	اینکه	به	هر	دلیل	بخواهیم	از	برجام	بیرون	بیاییم	می	توانیم	روی	

آن	حساب	کنیم.	
* ظرفیت 252 هزار سو صد درصد دست یافتی است

کمالوندی	اضافه	کرد:	آنچه	در	مذاکرات	برجام	در	قالب	برنامه	15	ساله	درباره	
تحقیق	و	توسعه	و	غنی	سازی	انجام	شد	و	به	تایید	شورای	امنیت	رسید	و	مسئولین	
نظام	این	برنامه	را	تایید	کردند،	این	است	که	در	انتها	ما	به	۲5۲	هزار	سو	می	رسیم.وی	
یادآورشد:	کف	مد	نظر	رهبری	1۹۰	هزار	سو	بود	ولی	برنامه	ای	که	ارائه	و	به	آژانس	هم	
داده	شد	این	بود	که	ما	در	سال	پانزدهم	به	۲5۲	هزار	سو	برسیم.سخنگوی	سازمان	
انرژی	اتمی	با	تاکید	بر	این	که	رقم	۲5۲	هزار	سو	صد	درصد	دست	یافتنی	است،	
اظهارداشت:	ما	بر	روی	ماشین	های	چهارسو،	چهار	سو	و	نیم	پنج	سو	حساب	کرده	
بودیم.در	حالی	که	الان	می	توانیم	روی	IR6هم	حساب	کنیم	که	ظرفیت	آن	1۰	سو	

است	و	می	توانیم	به	مراتب	بیش	از	۲5۲	هزار	سو	برسیم.

نماینده خرم آباد: در مناطق سیل زده

مسئولان در مواجهه با مردم عصبانی
 سعه صدر داشته باشند

نماینده	خرم	آباد	در	مجلس	شورای	اسلامی	به	مسئولان	توصیه	اکید	کرد	در	
مواجهه	با	مردم	عصبانی	در	مناطق	سیل	زده،	سعه	صدر	داشته	باشند	و	با	برخورد	

نامناسب	موجب	عصبانیت	بیشتر	آنان	نشوند.
محمد	بیرانوندی	در	واکنش	به	برخی	برخوردهای	نامناسب	با	مردم	عصبانی	در	
مناطق	سیل	زده	از	سوی	مسئولان	یا	محافظان	آنان	گفت:	در	این	شرایط	است	که	
مسئولان	باید	صبر	خود	را	نشان	دهند.	در	شرایط	عادی	صبر	معنا	ندارد.		امروز	باید	
در	مواجهه	با	مردم	صبر	داشته	باشیم.او	افزود:	مردم،	مصیبت	دیده	و	گرفتارند.	با	
مصیبت	دیده	باید	همراهی	و	همدلی	کرد.	امروز	مسئولان	می	بایست	صبر	و	سعه	صدر	
خود	را	نشان	دهند.بیرانوندی	با	یادآوری	تجربیاتش	در	مواجهه	با	برخی	از	مردم	
سیل	زده	در	استان	لرستان	که	برخورد	تندی	با	او	داشتند	گفت:		در	برخی	مناطق	که	
حضور	یافتم	ممکن	بود	فردی	به	دلیل	عصبانیت	به	من	حرفی	زده	باشد،	اما	من	پای	
صحبت	های	او	نشستم	و	با	او	همدلی	کردم	و	قول	پیگیری	امور	و	جبران	کوتاهی		ها	
را	دادم.	بعد	از	این،	همراهی	همان	شخص	که	با	عصبانیت	با	من	برخورد	کرده	بود	در	
مسیری	که	می	رفتیم	به	من	گفت	اینجا	جاده	سخت	است	و	اجازه	بده	من	به	شما	
کمک	کنم.	بنابراین	مردم	وقتی	همراهی	و	صبر	مسئولان	را	ببینند	همراه	می	شوند.
نماینده	خرم	آباد	در	مجلس	شورای	اسلامی	تأکید	کرد:	تا	کسی	به	ما	حرفی	نزده	باشد	
صبر	کردن	معنا	ندارد.	اکنون	که	با	این	شرایط	بحرانی	مواجه	هستیم،	همه	باید	صبر	

داشته	باشیم	تا	این	بحران	را	با	موفقیت	پشت	سر	بگذاریم.

عارف دردیدار با آیت الله جلالی خمینی:

میدان داری افراد بی ریشه
 برای نظام خطرناک است

رئیس	فراکسیون	امید	مجلس	شورای	اسلامی	با	آیت	الله	حیدرعلی	جلالی	خمینی،	
استاد	اخلاق	حوزه	علمیه	قم	واز	یاران	رهبر	فقید	انقلاب	دیدار	و	گفت	وگو	کرد.

محمدرضا	عارف	در	این	دیدار	که	به	مناسبت	تبریک	سال	نو	صورت	گرفت،	با	تقدیر	
از	تلاش	های	طولانی	آیت	الله	جلالی	خمینی	در	ترویج	اخلاق	در	جامعه،	نسبت	به	
بی	مهری	های	صورت	گرفته	به	نزدیکان	امام	بعد	از	ارتحال	ایشان	اظهار	نگرانی	کرد	و	
گفت:	به	نظر	می	رسد	کسانیکه	می	خواستند	امام	خمینی	را	مورد	هدف	قرار	دهند	بعد	

از	ارتحال	ایشان	نزدیکانشان	را	تخریب	می	کنند.
وی	با	بیان	اینکه	گفتمان	اصلاحات	در	ذات	انقلاب	اسلامی	نهفته	است،	تصریح	کرد:	
اگر	دو	جریان	ریشه	دار	انقلاب	تاثیرگذاریشان	در	تحولات	کشور	کمرنگ	شود	افراد	بی	

ریشه	و	بی	هویت	میدان	دار	می	شوند	که	برای	نظام	خطرناک	است.
آیت	الله	جلالی	خمینی	نیز	با	تمجید	از	روش	و	منش	اخلاقی	محمدرضا	عارف	
به	بیان	خاطراتی	از	امام	خمینی	)ره(	پرداخت	و	با	بیان	اینکه		باید	حرمت	نزدیکان	
امام	حفظ	شود	بر	ضرورت	شناخت	بیشتر	نسل	جوان	از	شخصیت	رهبر	فقید	انقلاب	

تاکید	کرد.

تاکید	 اسلامی	 انقلاب	 معظم	 رهبر	
کردند:	آمریکایی	ها	به	خیال	خود	علیه	
انقلاب	 علیه	 واقع	 در	 و	 پاسداران	 سپاه	
ایران	نقشه	می	کشند	و	گربه	رقصانی	 و	
می	کنند	البته	این	خباثت	ها	به	جایی	نمی	

رسد.
به	گزارش	پایگاه	اطلاع	رسانی	دفتر	
الله	 آیت	 رهبری،	حضرت	 معظم	 مقام	
سعادت	 با	 ولادت	 شب	 در	 ای	 خامنه	
و	 علیه	السلام	 سیدالشهداء	 حضرت	
از	 جمعی	 با	 پاسدار	 روز	 به	مناسبت	
پاسداران	و	خانواده	های	آنان	دیدار	کردند.

این	دیدار	علت	خصومت	 ایشان	در	
آمریکایی	ها	با	سپاه	را	پیشگامی	آن	در	دفاع	
از	کشور	و	انقلاب	خواندند	و	خاطرنشان	
کردند:	آمریکا	و	دشمنان	نادان	چهل	سال	
است	که	هر	چه	در	توان	داشتند	علیه	
جمهوری	اسلامی	به	کار	بستند	اما	هیچ	
امروز	دست	 نتوانستند	بکنند	و	 غلطی	
انقلاب	و	نظام	اسلامی	در	منطقه	و	بلکه	

در	دنیا	باز	شده	است.
سپاه	 اسلامی،	 انقلاب	 معظم	 رهبر	
را	یک	دستگاه	برجسته	و	در	خط	مقدم	
میادین	گوناگون	 با	دشمن	در	 مواجهه	

برشمردند	و	اظهار	داشتند:	سپاه	هم	در	
میدان	عملیاتی	و	مقابله	با	دشمن	در	مرزها	
و	حتی	چند	هزار	کیلومتر	دورتر	در	اطراف	
حرم	حضرت	زینب)س(	پیشقدم	است	و	

هم	در	میدان	مقابله	سیاسی	با	دشمن.
کینه	 ای،	 خامنه	 الله	 آیت	 حضرت	
همین	 از	 ناشی	 را	 سپاه	 از	 آمریکایی	ها	
آمریکایی	ها	 افزودند:	 و	 دانستند	 مسئله	
واقع	 در	 و	 سپاه	 علیه	 خود	 خیال	 به	
علیه	انقلاب	و	ایران	نقشه	می	کشند	و	
گربه	رقصانی	می	کنند،	البته	این	خباثت	ها	

به	جایی	نخواهد	رسید	و	با	برگشتن	کید	و	
فریب	آنها	به	خودشان،	دشمنان	جمهوری	
اسلامی	مانند	ترامپ	و	احمق	های	دور	و	
بر	نظام	حاکمه	آمریکا	در	حال	حرکت	به	
سمت	حضیض	هستند.ایشان،	4۰	سال	
توطئه	علیه	جمهوری	اسلامی	ایران	و	در	
عین	حال	پیشرفت	انقلاب	را	نشانه	ناتوانی	
حرکت	 کردن	 متوقف	 در	 آمریکایی	ها	
ملت	ایران	دانستند	و	گفتند:	دشمنان	
انواع	 که	 است	 سال	 چهل	 عزیز،	 ایرانِ	
فشارهای	سیاسی،	اقتصادی	و	تبلیغاتی	

فراگیر	را	علیه	ملت	اعِمال	کردند	اما	حتی	
آن	روز	که	جمهوری	اسلامی	تازه	کار	بود،	

نتوانستند	هیچ	غلطی	بکنند.
رهبر	معظم	انقلاب	اسلامی	با	اشاره	
ایران	 اسلامی	 جمهوری	 برتر	 دست	 به	
در	منطقه،	تاکید	کردند:	بر	خلاف	تصور	
نظام	 امروز	 قدرت	 و	 عزت	 دشمنان،	
اسلامی	ناشی	از	بمب	اتم	نیست،	چرا	که	
ما	از	ابتدا	تأکید	کردیم	سلاح	هسته	ای	بر	
خلاف	مبانی	دینی	ما	است	و	به	آن	نیازی	
نداریم،	بنابراین	اقتدار	و	عزت	امروز	ملت	
به	خاطر	 اسلام،	 دنیای	 ایران	در	چشم	
ایستادگی،	فداکاری	و	بصیرت	مردم	است.
لازمه	 خامنه	ای،	 الله	 آیت	 حضرت	
استمرار	این	حرکت	پر	افتخار	را	شناخت	
وظیفه	و	عمل	به	آن	دانستند	و	گفتند:	
بدون	تردید	انقلاب	به	پیش	خواهد	رفت،	
اما	همگان	از	آحاد	مردم	و	بویژه	جوانان	تا	
سپاه	پاسداران	و	کلیه	نیروهای	مسلح	و	
دستگاه	های	دولتی	باید	نقش	خود	را	در	
این	حرکت	تشخیص	دهند	و	با	الگوگیری	
از	عمل	مؤمنانه	اولیاء	الهی	همچون	امام	
بزرگوار،	برای	خدا	و	در	راه	خدا	به	وظایف	

خود	عمل	کنند.

رئیس	سازمان	برنامه	و	بودجه	گفت:	باید	قبول	کنیم	که	شیوه	کنونی	پرداخت	ارز	4۲۰۰	
به	کالاهای	اساسی	درست	نیست	و	این	منافع	به	دست	مردم	نمی	رسد؛	بنابراین	بحث	تغییر	

این	روند	مطرح	است	اما	هنوز	به	جمع	بندی	نهایی	نرسیده	ایم.
»محمد	باقر	نوبخت«	روز	سه	شنبه	در	مراسم	رونمایی	از	دو	برنامه	»اصلاح	ساختار	
بودجه«	و	»توسعه،	تولید	و	اشتغال«	در	محل	سازمان	برنامه	و	بودجه،	گفت:	رییس	جمهوری	
همواره	تاکید	دارد	که	باید	زندگی	و	معیشت	مردم	از	نوسانات	ارز	مبرا	باشد؛	بر	این	اساس	سال	

گذشته	۲5	کالای	اساسی	ارز	4۲۰۰	تومانی	دریافت	کردند.	
وی	ادامه	داد:	هم	اکنون	برای	واردات	۲5	قلم	کالای	اساسی	ارز	4۲۰۰	تومانی	پرداخت	
می	شود	و	براین	اساس	پارسال	1۳	هزار	و	5۰۰	میلیارد	تومان	یارانه	برای	کالای	اساسی	
پرداخت	شد	و	پیش	بینی	کردیم	که	امسال	نیز	14	هزار	میلیارد	تومان	یارانه	پرداخت	شود.
رئیس	سازمان	برنامه	و	بودجه	با	طرح	این	سوال	که	با	اختصاص	این	اعتبار	آیا	به	هدف	
خود	رسیده	ایم؟	گفت:	برای	نمونه	گوشت	قرمز	از	جمله	اقلامی	که	برای	واردات	ارز	4۲۰۰	

تومانی	پرداخت	می	شد	اما	شاهد	بودیم	که	قیمت	گوشت	به	دلیل	خروج	دام	و	نبود	نظارت	
کافی	کاهش	نیافت	و	مردم	از	پرداخت	یارانه	بهره	ای	نبردند.

وی	افزود:	براین	اساس	به	این	جمع	بندی	رسیدیم	که	اگر	واردات	گوشت	با	ارز	نیمایی	
باشد	قیمت	آن	کاهش	می	یابد.	از	محل	واردات	گوشت	با	ارز	نیمایی	5۰	تا	6۰	هزار	میلیارد	
تومان	ارز	صرفه	جویی	می	شود.	نوبخت	تاکید	کرد:	به	طور	یقین	حتی	ریالی	از	این	میزان	
در	بودجه	صرف	نخواهیم	کرد.وی	تصریح	کرد:	ساز	و	کار	دولت	این	است	که	این	مبالغ	را	در	
اختیار	مردم	قرار	دهیم	اما	اینکه	به	واردکننده	بدهیم	یا	به	صورت	کالابرگ	الکترونیکی	و	شکل	

های	دیگر	باشد	هنوز	به	جمع	بندی	نرسیده	ایم.
معاون	رییس	جمهوری	با	تاکید	براینکه	نباید	جو	جامعه	را	متشنج	کنیم،	گفت:	بحث	
حذف	ارز	4۲۰۰	تومانی	از	کالاهای	اساسی	هنوز	نهایی	نشده	و	نباید	با	انتشار	اخباری	مبنی	
بر	حذف	یارانه	4۲۰۰	تومانی	و	افزایش	قیمت	ها	جو	روانی	جامعه	را	به	هم	بریزیم	و	مردم	

را	نگران	کنیم.	

رهبر معظم انقلاب:

گربه رقصانی آمریکا علیه سپاه به جایی نمی رسد

رئیس سازمان برنامه و بودجه: 

روند اختصاص ارز به کالاهای اساسی تغییر می کند

اخبــار یادداشت )۱(

یادداشت )2(

خبــر

رئیس	سازمان	حفاظت	محیط	زیست	با	اشاره	به	وقوع	سیلاب	در	کشور	گفت:	
مجلس	در	قانون	بودجه	۹4	تصویب	کرده	بود	حریم	رودخانه	هایی	که	آب	جاری	ندارند	
را	به	مردم	بفروشند	که	خوشبختانه	دولت	از	این	قانون	تمرد	کرد.	ما	نباید	به	سیل	

معترض	باشیم	باید	به	بی	تدبیری	خودمان	معترض	باشیم.
عیسی	کلانتری	در	مراسم	دیدار	نوروزی	با	معاونان،	مدیران	و	کارکنان	سازمان	
حفاظت	محیط	زیست	گفت:	در	برخی	موارد	منتظر	هستیم	تا	مردم	به	ما	مراجعه	
کنند	اما	اگر	سازمان	یا	نهادی	در	حوزه	زیست	محیطی	وظایف	خود	را	به	درستی	انجام	
نداد	ما	به	عنوان	نهاد	ناظر	وظیفه	داریم	به	او	تذکر	بدهیم	تا	شاهد	سیل	هایی	همچون	
آق	قلا	نباشیم	این	ما	هستیم	که	از	حقوق	زیست	محیطی	و	شهروندی	مردم	باید	دفاع	
کنیم	اما	در	برخی	از	موارد	حداقل	از	بود	فلسفی	محیط	زیست	مردم	هم	دفاع	نکردیم.
معاون	رئیس	جمهوری	با	اشاره	به	وضعیت	زیست	محیطی	عسلویه	اظهارکرد:	
دستور	ویژه	حسن	روحانی	-	رییس	جمهوری	-	این	است	که	تا	چهار	ماه	آینده	تکلیف	
آلودگی	منطقه	عسلویه	مشخص	شود	و	ما	نباید	اشتباهات	توسعه	عسلویه	را	در	مکران	

تکرار	شود	کنیم.
وی	در	پی	قرار	دادن	سپاه	در	لیست	سیاه	تروریستی	گفت:	اگر	ما	۸۰	میلیون	
محیط	بان	داریم	قطعا	۸۰	میلیون	پاسدار	هم	داریم	و	آمریکا	نمی	تواند	ما	را	تحریم	کند	

و	در	لیست	سیاه	تروریستی	قرار	دارد.
کلانتری	با	اشاره	به	بارش	های	پایان	سال	گذشته	اظهارکرد:	در	پایان	سال	۹۷	
بارش	های	متعددی	رخ	داد.	طبق	برآوردهای	انجام	شده	برای	یک	مترمکعب	آب	حدود	

5۳	سنت	هزینه	باید	کرد	اما	خداوند	این	را	در	بهار	به	ملت	ما	هدیه	داده	است.

* تولیدی که آینده ملت را به خطر می اندازد ارزشی ندارد 
رییس	سازمان	حفاظت	محیط	زیست	با	اشاره	نامگذاری	امسال	توسط	مقام	معظم	
رهبری	به	عنوان	رونق	تولید	گفت:	اما	تولیدی	که	با	زیر	پا	قرار	دادن	محیط	زیست	
انجام	شود	اشتباه	محض	است	و	خود	مقام	معظم	رهبری	نیز	با	این	موضوع	اشاره	دارد	
ما	در	سال	جاری	باید	تلاش	و	همت	را	دو	برابر	کنیم	گرچه	مشکلات	کشور	چند	برابر	

شده	است.
کلانتری	با	انتقاد	از	تحریم	ها	اظهارکرد:	آن	ها	استقلال	ما	را	هدف	قرار	داده	اند.	ما	

فراموش	نکرده	ایم	که	در	زمان	جنگ	برای	یک	مترخاک	ده	ها	شهید	داده	ایم.
رییس	سازمان	حفاظت	محیط	زیست	با	بیان	اینکه	تولیدی	که	آینده	ملت	را	به	
خطر	می	اندازد	ارزشی	ندارد،	گفت:	ما	باید	کشور	را	از	بعد	محیط	زیست	حفظ	کنیم.	
حق	نداریم	محیط	زیست	را	تخریب	کنیم	اما	حق	هم	نداریم	جلوی	توسعه	را	بگیریم.

* در ۱0 سال اخیر بهترین هوا را در کلانشهرها داشته ایم
رییس	سازمان	حفاظت	محیط	زیست	با	بیان	اینکه	در	1۰	سال	اخیر	بهترین	هوا	را	
در	کلانشهرها	داشتیم،	اظهارکرد:	سازمان	حفاظت	محیط	زیست	به	خاطر	فشارهایی	
که	به	شهرداری	ها	،	وزارت	کشور	و	پلیس	راهور	آورد،	این	نتیجه	مطلوب	را	هدیه	به	
مردم	کرد.وی	ادامه	داد	:هوای	پاک	تهران	امسال	دو	برابر	پارسال	بود	و	حتی	یک	روز	

تعطیلی	نداشتیم	.
کلانتری	در	خصوص	وضعیت	گرد	و	غبار	در	کشور	گفت:	سال	گذشته	سال	خوبی	
حتی	در	خوزستان	بود	اما	در	خصوص	پسماند	و	مدیریت	پسماند	با	توجه	به	اینکه	

وظایف	شهرداری	ها	و	وزارت	کشور	است	شاهد	اقدام	موثری	نبودیم.

کشور	 اصلی	 معضل	 را	 بیکاری	 اسلامی	 شورای	 مجلس	 در	 بهبهان	 نماینده	
توصیف	کرد	و	گفت:	اکنون	با	معضلی	بزرگتر	از	بیکاری	روبه	رو	هستیم	و	آن	چالش،	
فارغ	التحصیلان	بیکار	دانشگاهی	است.نماینده	بهبهان	در	مجلس	شورای	اسلامی	
بیکاری	را	معضل	اصلی	کشور	توصیف	کرد	و	گفت:	اکنون	با	معضلی	بزرگتر	از	بیکاری	
روبه	رو	هستیم	و	آن	چالش،	فارغ	التحصیلان	بیکار	دانشگاهی	است.حبیب	الله	کشت	زر،	
میزان	بیکاری	در	بهبهان	و	آغاجاری	را	بسیار	بالا	توصیف	کرد	و	گفت:	در	حال	حاضر	
بیش	از	۲5	هزار	بیکار	در	حوزه	انتخابیه	ام	وجود	دارد	که	بیشتر	آنان	تحصیل	کردگان	
دانشگاهی	هستند.وی	با	اشاره	به	اینکه	بهبهان	یک	شهر	نخبه	پرور	است،	گفت:	بیشتر	

کسانی	که	برای	کارجویی	به	من	مراجعه	می	کنند	تا	آنها	را	به	جایی	معرفی	کنم،	در	
رشته	های	خوب	دانشگاهی	با	معدل	بالای	1۸	فارغ	التحصیل	شده	اند.عضو	کمیسیون	
انرژی	مجلس	شورای	اسلامی،	کمترین	مدرک	تحصیلی	بیکاران	مراجعه	کننده	را	
لیسانس	اعلام	کرد	و	گفت:	فوق	لیسانس	و	دکترا	نیز	به	وفور	در	بین	بیکاران	وجود	دارد.
وی	بیشتر	رشته	های	فارغ	التحصیلان	بیکار	را	شیمی،	فیزیک،	ریاضی،	حقوق	و	دیگر	
رشته	های	تاثیرگذار	توصیف	کرد	و	گفت:	اینکه	انتظار	داشته	باشیم	در	دستگاه	های	
دولتی	میز	و	صندلی	برای	بیکاران	گذاشته	شود،	تصور	درستی	نیست	بلکه	باید	

سرمایه	گذاران	را	جذب	کنیم	و	به	کارآفرینی	بها	بدهیم.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست :

به جای سیل به بی تدبیری خودمان معترض باشیم

عضو کمیسیون انرژی مجلس مطرح کرد؛

کشور با چالش فارغ التحصیلان بیکار مواجه است

رییس	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	اقدام	آمریکا	در	
تروریست	نامیدن	سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	نشان	

دهنده	عمق	کینه	ورزی	و	جهالت	این	رژیم	است.
»علی	لاریجانی«	در	ابتدای	جلسه	علنی	صبح	روز		سه	
شنبه		مجلس	شورای	اسلامی	ضمن	تبریک	میلاد	امام	
حسین)ع(	افزود:	سپاه	پاسداران	به	این	ولادت	گرانقدر	
مزین	شده	است،	از	این	رو	روز	پاسدار	را	به	همه	عزیزان	

پاسدار	تبریک	می	گویم.	
وی	افزود:	رفتار	ننگین	رژیم	آمریکا	در	این	روزها	که	با	
وقاحت	و	پُررویی	سپاه	را	جزو	گروه	های	تروریستی	اعلام	
کرد،	نشان	دهنده	عمق	کینه	ورزی،	سفاهت	و	جهالت	این	
رژیم	است،	کیست	که	نداند	که	سپاه	بیشترین	ضربه	را	به	
تروریست	خطرناک	در	منطقه	زده	است	و	کیست	که	نداند	
این	نیروی	زبده	و	انقلابی	از	بدو	پیروزی	انقلاب	مستمرا	در	
کنار	ملت	با	گروه	های	تروریستی	به	مقابله	پرداخت،	همان	

تروریست	هایی	که	مورد	حمایت	قدرت	بزرگ	بودند.
وی	ادامه	داد:	کیست	که	نداند	سپاه	چه	مجاهدت	هایی	
در	دفاع	مقدس،	در	دفاع	از	سرزمین،	در	دفاع	از	ملت	ایران	
و	در	دفاع	از	انقلاب	اسلامی	داشت،	سپاه	پاسداران	رکن	
اصلی	مقاومت	در	آن	سال	هابود،	در	جبهه	ای	جانفشانی	
کرد	که	همه	قدرت	های	بزرگ	در	کنار	صدام	بودند.وی	
تصریح	کرد:	در	سال	های	اخیر	که	تروریست	های	دست	
ساخته	قدرت	ها	منطقه	را	به	آتش	کشیدند	این	سپاه	بود	

که	در	مقابل	آن	ها	ایستاد	و	کمر	آن	ها	را	شکست.
وی	تاکید	کرد:	مجاهدت	سپاه	در	برابر	تروریست	

چیزی	نیست	که	از	چشم	ملت	ها	مخفی	باشد.	
وی	خطاب	به	رییس	جمهور	آمریکا	اظهار	داشت:	آقای	
ترامپ	شما	فراموش	کردید	که	بارها	خودتان	گفتید	اشکال	
دولت	آمریکا	در	ایجاد	و	تقویت	گروه	های	تروریستی	مثل	
داعش	بوده	است،	مگر	وزیر	خارجه	آمریکا	اذعان	نکرد	
که	دولت	ایالات	متحده	داعش	را	به	وجود	آورده	است؟	
یا	دچار	فراموشی	هستید	یا	بیش	از	حد	بی	پروا	هستید.	
فقید	 وزیر	 نخست	 سخنان	 مگر	 افزود:	 لاریجانی	
پاکستان	خانم	بی	نظیر	بوتو	را	به	خاطر	ندارید	که	اعلام	
کرد	یک	ضلع	اصلی	تشکیل	گروه	های	تروریستی	در	
افغانستان	آمریکا	بوده	است.	وی	تصریح	کرد:	امروز	دولت	
آمریکا	باید	پاسخگو	باشد	آنان	مؤسس	و	حمایت	گر	

گروه	های	تروریستی	بوده	نه	سپاه	پاسداران.	
رییس	مجلس	اضافه	کرد:	وزیر	خارجه	نادان	آمریکا،	
پاسداران	مجاهد	را	به	اخاذی	متهم	می	کند	و	واقعا	در	

تاریخ	چنین	دولت	بی	شرمی	نمونه	نداشته	است.	
از	 اخاذی	 وقاحت	 با	 ترامپ	 آقای	 افزود:	 لاریجانی	
سعودی	و	برخی	کشورهای	منطقه	را	نقطه	قوت	خود	
می	داند	و	افتخار	می	کند	که	برای	شرکت	در	اجلاس	
ریاض	بیش	از	صد	میلیارد	دلار	اخاذی	نموده	است،	شما	
یک	دولت	دزد	هستید.	این	مدال	را	خود	به	سینه	خود	

نصب	کرده	اید.	
وی	تصریح	کرد:	آقای	ترامپ	می	دانید	چرا	به	این	روز	
افتاده	اید	چون	تصور	می	کردید	با	خروج	از	توافق	هسته	ای	
تصور	 نشدید،	 موفق	 بزنید،	 ضربه	 ایران	 به	 می	توانید	

می	کردید	در	سال	گذشته	می	توانید	فروش	نفت	ایران	را	
به	صفر	برسانید،	موفق	نشدید.	

وی	اضافه	کرد:	تصور	می	کردید	ایران	4۰	سال	انقلاب	
را	نخواهد	دید،	دیدید	ملت	با	شکوه	تر	در	پاسداشت	
انقلاب	خویش	حضور	یافتند.	تصور	می	کردید	می	توانید	با	
کمک	تروریست	ها	در	شرق	و	غرب	ایران	آشفتگی	امنیتی	
ایجاد	کنید	و	پول	و	سلاح	به	تروریست	ها	دادید	و	مستقیم	
یا	نیابتی	تروریست	ها	برای	شما	عمل	کردید	اما	موفق	
نشدید.	رییس	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	همانطور	که	
مسئول	خزانه	داری	آمریکا	اعلام	کرد	با	همه	تمهیدات	به	
میدان	آمدید	تا	مشکلات	داخلی	برای	ایران	به	وجود	آورید	

و	ملت	را	به	ستوه	آورید.	
لاریجانی	افزود:	ملت	مقاوم	ایران	در	مقابل	شما	ایستاده	
است،	این	اقدام	شما	بیش	از	اینکه	قدرت	شما	را	مشخص	
کند	عجز	شما	را	نشانگر	است	که	به	ستوه	آمده	اید؛	بدانید	
اگر	سپاه	که	در	قلب	ملت	ایران	جای	دارد	و	حامل	امنیت	
کشور	است	را	شما	متهم	می	کنید	همه	ملت	ایران	مفتخر	
است	که	پشتیبان	سپاه	است،	همه	ما	افتخار	می	کنیم	که	

پاسدار	باشیم.	
مجلس	 داد:	 ادامه	 اسلامی	 شورای	 مجلس	 رییس	
شورای	اسلامی	این	اقدام	ننگین	سردمداران	رژیم	آمریکا	
را	محکوم	می	کند	و	پشتیبان	همه	پاسداران	خواهد	بود.	

لاریجانی	گفت:	از	نظر	ما	دولت	آمریکا	و	نیروهای	
مسلح	این	کشور	نماد	تروریسم	بین	المللی	در	ابعاد	نظامی	

و	اقتصادی	است.	

عضو	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	
شورای	اسلامی	گفت:	اقدام	کاخ	سفید	در	تروریستی	
خواندن	سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	خللی	در	اراده	و	

عظمت	این	نهاد	انقلابی	ایجاد	نمی	کند.
»سید	حسین	نقوی	حسینی«	گفت:	دولت	آمریکا	در	
اقدامی	وقیحانه	و	بر	خلاف	همه	موازین	بین	المللی،	سپاه	
پاسداران	را	که	یک	نهاد	برخاسته	از	متن	مردم	و	مقبول	
ملت	ایران	است،	در	لیست	گروه	های	تروریستی	قرار	داد.
وی	ادامه	داد:	آمریکایی	ها	حق	دارند	چنین	اقدامی	
انجام	دهند؛	کمک	های	مستشاری	و	مقاومت	سپاه	در	
منطقه	بود	که	آمریکایی	ها	را	در	سوریه	و	عراق	شکست	
داد؛	چنان	که	رییس	جمهوری	آمریکا	با	هزینه	هفت	

آید؛	 می	 منطقه	 به	 خاموش	 چراغ	 دلاری،	 تریلیون	
آمریکایی	ها	عامل	همه	شکست	های	خود	در	منطقه	را	

سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	می	دانند.
نقش	 نباید	 اینکه	 بیان	 با	 مجلس	 نماینده	 این	
صهیونیسم	و	لابی	های	صهیونیستی	را	در	تحریک	آمریکا	
به	این	اقدام	نادیده	گرفت،	افزود:	لابی	های	صهیونیستی	
کاملا	بر	ساختار	سیاسی	و	حکام	ایالات	متحده	حاکم	بوده	
و	به	دنبال	بیشترین	بهره	برداری	از	این	مسیر	هستند؛	بر	
خلاف	دیدگاهی	که	اسرائیل	را	نوچه	آمریکا	معرفی	می	
کند،	این	آمریکا	است	که	نوچه	اسرائیل	وصهیونیست	
ها	هست	و	لابی	های	صهیونیستی	سیاست	های	دولت	

آمریکا	را	طراحی	می	کنند.

نقوی	حسینی	با	بیان	این	که	این	مصوبات	خللی	در	
اراده	و	عظمت	سپاه	ایجاد	نمی	کند،گفت:	سپاه	همواره	
و	در	برهه	های	مختلف	پشتیبان	و	همراه	مردم	بوده	
و	همین	امر	بر	مقبولیت	و	محبوبیت	این	نهاد	مردمی	
رسمی	افزوده	است،	چنانکه	این	روزها	در	حادثه	سیل	
در	استان	های	مختلف	کشور،	به	مردم	خدمت	رسانی	

می	کند.
وی	در	خصوص	طرح	های	پیشنهادی	مجلس	در	
حمایت	از	سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	نیز	اظهار	داشت:	
دو	طرح	دو	فوریتی	و	سه	فوریتی	در	صحن	علنی	مطرح	
شده	و	نزدیک	به	۲۰۰	نماینده	آن	را	امضا	کرده	اند	که	

نشانه	موافقت	اکثریت	نمایندگان	با	این	دو	طرح	است.

علی لاریجانی:

اقدام آمریکا در تروریست نامیدن سپاه نشان از جهالت آنهاست 

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس؛

اقدامات آمریکا خللی در اراده و عظمت سپاه ایجاد نمی کند

ابوالفضل فاتح

مصطفی داننده
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کاهشکلسترولبینیازازاستاتینها
 استاتین ها، گروهی از داروها هستند که به کنترل و کاهش سطوح کلسترول کمک 
می کنند. با این وجود، افرادی که این داروها را مصرف می کنند ممکن است با برخی 
عوارض جانبی مواجه شوند. از این رو، آشنایی با روش هایی که بدون استفاده از استاتین 

ها به کاهش سطوح کلسترول بدن کمک می کنند می تواند مفید باشد. 
استاتین ها تولید کلسترول توسط کبد را متوقف می کنند. اما کارایی این داروهای 
کاهنده لیپید در کاهش یا متعادل کردن سطوح کلسترول با برخی پیامدهای منفی 
نیز همراه است که از آن جمله می توان به ماهیچه درد، افزایش خطر دیابت ملیتوس، 
سطوح غیر عادی آنزیم های کبدی در خون، و مشکلات گوارشی اشاره کرد. همچنین، 
استاتین ها تولید آنزیم HDL-C که نقش مهمی در تولید کلسترول سالم دارد را مهار 

می کنند.
کاهش و مدیریت سطوح کلسترول بدون استفاده از استاتین ها می تواند به کاهش 
احتمال بروز یک مشکل قلبی عروقی کمک کند. البته، پیش از هر اقدامی با پزشک 

خود در این زمینه مشورت کنید.
*چهار روش برای کاهش کلسترول بدون استفاده از استاتین ها

سطوح بالای کلسترول در خون می تواند به آترواسکلروز - سخت شدن رگ های 
خونی به واسطه تشکیل پلاک در آنها - منجر شود. با گذشت زمان، این شرایط می تواند 
موجب شرایطی جدی مانند حمله قلبی، سکته مغزی، و بیماری عروق محیطی شود. 
سطوح بالای کلسترول بهتر است از طریق یک رژیم غذایی مناسب که از سطوح کم 
چربی اشباع برخوردار بوده و فاقد چربی های ترانس است، و مصرف مواد غذایی کم 

کلسترول متعادل شود.
برای کاهش سطوح بالای کلسترول بدون استفاده از استاتین ها می توانید روش های 

زیر را مد نظر قرار دهید:
*تغییر رژیم غذایی

نخستین اقدامی که می توانید برای کاهش سطوح کلسترول مد نظر قرار دهید ایجاد 
تغییر در رژیم غذایی است. برای دنبال کردن یک رژیم غذایی سالم می توانید موارد زیر 

را مد نظر قرار دهید:
از چربی های ترانس پرهیز کنید. از آن جمله می توان به مارگارین و دیگر روغن های 

نباتی پردازش شده که در مواد غذایی بسته بندی شده و آماده وجود دارند، اشاره کرد.
مصرف چربی های اشباع را کاهش دهید. کره، تخم مرغ، و گوشت های قرمز گزینه 
هایی به مراتب سالم تر از چربی های ترانس هستند، اما همانند هر چیز دیگری باید حد 
اعتدال را در مصرف آنها رعایت کنید. مصرف غلات، شکر و سدیم پالایش شده را کاهش 

دهید. این مواد در غذاهای بسته بندی شده و فرآوری شده به میزان زیاد وجود دارند.
در مقابل، یک رژیم غذایی متعادل باید حاوی مواد غذایی سرشار از فیبر مانند میوه ها، 
سبزی ها، مغزدانه ها و غلات کامل باشد. همچنین، مواد غذایی حاوی اسیدهای چرب 
امگا-3، کلسیم، منیزیم، پتاسیم و ویتامین D باید در این رژیم غذایی حضور داشته 
باشند. در وعده های غذایی روزانه باید اندازه مناسب از گروه های غذایی مختلف وجود 
داشته باشد. از مواد غذایی خاص که می توانند به کاهش سطوح کلسترول کمک کنند 
می توان به مغزدانه ها، روغن زیتون، لوبیاها، بادنجان، ماهی، غلات کامل، جو دوسر، 
موز، سویا و انگور اشاره کرد. یک رژیم غذایی خوب و سالم برای حفظ و بهبود سلامت هر 
فردی اهمیت دارد. احتمالا شنیده اید که ما از آن چیزی شکل می گیریم که می خوریم. 
دنبال کردن یک رژیم غذایی سالم و متعادل برای افرادی که مستعد ابتلا به بیماری های 

قلبی عروقی هستند از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
*ترک سیگار

سیگار کشیدن پیامدهای مضر بسیاری برای سلامت انسان به همراه دارد. این عادت 
مضر می تواند به افزایش سطوح کلسترول و بیماری قلبی منجر شود. پس اگر با سطوح 
بالای کلسترول مواجه هستید، زمان ترک سیگار فرا رسیده است. ترک سیگار با افزایش 
تراکم آنزیم HDL-C نیز مرتبط است. به طور کلی، این افزایش سریع و طی کمتر از سه 
هفته رخ می دهد. بر همین اساس، برخی عوارض جانبی سیگار کشیدن به نظر می 

رسد طی مدت کوتاهی پس از ترک این عادت معکوس می شوند.
*کاهش استرس

اگر قصد دارید سطوح کلسترول بدن خود را کاهش دهید، باید توجه ویژه ای به سطوح 
استرس خود داشته باشید. رابطه بین استرس و افزایش سطوح کلسترول اثبات شده 
است. کاهش سطوح استرس ممکن است به سادگی پذیرش مسئولیت های کمتر و 
افزایش فعالیت جسمانی و وقت گذرانی در طبیعت باشد. برای مقابله کارآمد با استرس، 
در ابتدا باید دریابید چه زمانی این شرایط برای شما مشکل آفرین است. سپس، دلایل 
بروز استرس را شناسایی کرده و تغییراتی که می توانید در سبک زندگی خود اعمال کنید 

را مورد بررسی قرار دهید.
*انجام ورزش

افزون بر کمک به کاهش استرس، ورزش اثر مثبت چشمگیری بر تناسب اندام مبتلا به 
دیس لیپیدمی یا چربی پریشی دارد و از این رو سطوح کلسترول را کاهش می دهد. این 
در شرایطی است که حالت بهینه، تکرر، شدت و مدت زمان ورزش برای بهبود سطوح 
کلسترول باید برای هر فردی مشخص شود. مطالعات مختلف آثار مثبت ورزش منظم 
بر سطوح کلسترول را تایید کرده اند. ورزش به پیشگیری از افزایش و مدیریت سطوح 
کلسترول کمک می کند، در شرایطی که خطرات حمله قلبی، سکته مغزی، و بیماری 
سرخرگ محیطی را کاهش می دهد. به طور کلی، تا حد امکان باید از نظر جسمانی 
فعال باشید، اما تنها 30 دقیقه ورزش در روز نیز به کاهش سطوح کلسترول و بهبود 
سلامت کلی بدن شما کمک خواهد کرد.  به طور کلی، اگر قصد دارید بدون استفاده از 
استاتین ها سطوح کلسترول بدن خود را کاهش داده و آن را مدیریت کنید، باید عادات 

بد و مضر را ترک کرده و سبک زندگی کلی خود را ارتقا دهید.

چایداغننوشید
پزشکان در یک مطالعه جدید بار دیگر تاکید کردند که نوشیدن چای داغ می تواند خطر 

ابتلا به سرطان مری را افزایش دهد.
به گزارش ایسنا، متخصصان به افرادی که به مصرف چای داغ علاقه دارند توصیه 
می کنند از این کار خودداری کنند چرا که این عادت موجب افزایش خطر ابتلا به 

سرطان مری می شود.
در این بررسی پزشکان انجمن سرطان آمریکا برای مدت زمان ۱0 سال به مطالعه روی 
افرادی پرداختند که چای داغ مصرف می کردند و دریافتند که مصرف چای داغ می تواند 

خطر رشد سلول های سرطانی را در مری افزایش دهد.
نوشیدن چای داغ یکی از عادات رایج در سراسر جهان است و در تحقیقاتی که پیش 
از این انجام گرفته نیز بر ارتباط بین مصرف نوشیدنی های داغ و خطر ابتلا به سرطان 

مری اشاره شده  است.
به گزارش ژاپن تودی، سرطان مری در گروه شش عامل متداول مرگ و میر بر اثر 
سرطان در جهان به حساب می آید. طبق اعلام آژانس بین المللی تحقیقات سرطان 
وابسته به سازمان بهداشت جهانی )WHO( مصرف نوشیدنی های بسیار داغ که دمای 

آن بالاتر از ۶۵ درجه سانتی گراد باشد از عوامل سرطان زا در بشر است.

علمیوسلامت

از فواید روانی جالب توجه شنا
اینفوگرافی:   محسن عبداللهی *

شنا اساسا ورزشی مناسب برای کل بدن انسان محسوب می شود. هنگام شنا قسمت های مختلف بدن درگیر می شوند، اما این ورزش دارای برخی فواید روانی جالب توجه نیز است که شاید از آنها آگاه نباشید. 
انجام ورزش فواید جسمانی و روانی بسیاری را برای بدن ما به همراه دارد. با این وجود، هر ورزش دارای مزایای خاص خود است. در ادامه با برخی فواید روانی شنا بیشتر آشنا می شویم.

افراد دیگری در تماس  با  نام کنید،  اگر در کلاس های شنا ثبت 
خواهید بود که این شرایط می تواند به غلبه بر ترس های شما کمک 

کند. اگر فردی خجالتی هستید، این مساله بسیار مهم است.
شاید بر این باور باشید که دوست شدن با دیگران و ملاقات با افراد 
جدید برای شما دشوار است، اما این کار، به ویژه در یک فعالیت 
مشترک، ساده تر از چیزی خواهد بود که فکر می کنید. شنا می 
تواند نقطه آغازی عالی برای برقراری ارتباط و گفتگو با دیگران باشد.
خجالتی بودن به معنای آن نیست که باید خود را از دیگران پنهان 
را  این شرایط  امن خود،  از منطقه  با خروج  توانید  کنید. شما می 

مدیریت کنید.

یکی از فواید روانی شنا کاهش سطوح استرس است. در دنیای پر مشغله و استرس زای امروز، شنا یکی 
از بهترین گزینه هایی است که می توانید برای کاهش استرس و پیشگیری از تاثیر منفی آن بر شرایط 

سلامت خود مد نظر قرار دهید.
در تماس بودن بدن با آب آرامش بخش است و از این رو، شنا به کاهش استرس کمک می کند. شنا در 
استخر که آب آن بیش از حد سرد نیست به کسب احساس آرامش و راحتی هرچه بیشتر کمک می کند.

شنای صبحگاهی می تواند شما را در ادامه روز فعال تر نگه دارد و شنای عصرگاهی پس از اتمام ساعات 
کاری می تواند به کسب آرامش و لذت بردن از خوابی راحت تر و با کیفیت بیشتر کمک کند.

بهبود قدرت تصمیم گیری یکی دیگر از 
فواید روانی شنا محسوب می شود. شنا 
احساسات  در  تعادل  ایجاد  امکان  کردن 
را فراهم کرده و می توانید دید بهتری به 

پیرامون خود داشته باشید.
همچنین، همان گونه که پیش تر اشاره 
شد، شنا به تقویت اعتماد به نفس کمک 
تصمیم  در  نیز  شرایط  این  که  کند  می 

گیری بهتر موثر خواهد بود.  

شما خود را چگونه تصور می کنید؟
اگر فکر می کنید دارای نقصی در بدن خود هستید یا بخش 
های خاصی از بدن خود را دوست ندارید، شنا اجازه می دهد 
تا هرچه بیشتر با بدن خود سازگار شوید. افزون بر این، شنا به 
بهبود تناسب اندام انسان کمک کرده و ظاهری بهتر و ورزشی تر 
به آن می بخشد. این شرایط نیز می تواند به افزایش اعتماد به 
و  شود  می  محسوب  کامل  ورزشی  شنا  کند.  کمک  شما  نفس 
همان گونه که متوجه شدید هم از نظر جسمانی و هم از نظر روانی 

برای انسان مفید است.

تقویت اعتماد به نفس، یکی دیگر از فواید روانی شنا محسوب می شود و این چیزی است که در تمام 
زمینه های زندگی به شما کمک خواهد کرد.

زمانی که برای نخستین بار شنا را آغاز می کنید، احتمالا کرال سینه را انتخاب می کنید. اما به تدریج 
اعتماد به نفس بیشتری یافته و انواع دیگر شنا با سرعت های مختلف را امتحان خواهید کرد. این به 

افزایش اعتماد به نفس شما هم در استخر و هم خارج از آن کمک خواهد کرد.
افزایش اعتماد به نفس به شما اجازه می دهد تا هرچه بهتر با ترس های خود روبرو شوید. اگر اعتماد به 

نفس شما پایین باشد، ترس هایتان بر شما غلبه کرده و به منطقه امن خود پناه می برید.

شنا می تواند یک تمرین اجتماعی باشد

شنا به کاهش استرس شما کمک می کند

شنا به بهبود تصمیم گیری شما 
کمک می کند

شنا به بهبود تصویری که از خود دارید
 کمک می کند

شنا به تقویت اعتماد به نفس شما کمک می کند
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محققان آمریکایی به تازگی رباتی ساخته اند که می تواند 
صفحات فلزی را به صورت عمودی روی زمین بچیند تا با 
ایجاد یک دیواره، زمین را از خطر فرسایش پس از بارندگی 

حفظ کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، محققان دانشگاه 
 )Romu("رومو" نام  به  چرخ  چهار  ربات  یک  "هاروارد" 
ورقه  به طور همزمان چندین  است  قادر  که  ساخته اند 
فلزی را حمل کند. این ربات به منظور ساخت سازه هایی 
سد مانند است که برای به حداقل رساندن فرسایش زمین 

ساخته می شوند.
نحوه کار ربات به نحوی است که ورقه های مورد نظر را به 
داخل زمین فرو می کند و با استفاده از وزن خود به ورقه ها 
فشار می آورد تا ورقه ها به طرز مطلوبی به زمین فرو روند. 

البته یک مکانیسم چکش الکتریکی نیز در ربات وجود 
دارد که به عملکرد دقیق تر آن کمک می کند.

ربات "رومو" پس از این  که تصمیم گرفت یک ورق به 
درستی داخل زمین وارد شده است، ورقه بعدی را در کنار 

ورقه قبلی قرار می دهد تا ساختار یک سد ایجاد شود.
نکته جالب این ربات این است که اگر ورقه های درون 
آن تمام شود، قادر است به طور خودکار به ایستگاه مرجع 

بازگردد تا ورقه های بیشتری را درون خود جای دهد.
رومو می تواند چهار چرخ خود را به طور مستقل به بالا 
یا پایین تکان دهد که حرکت خود را بر اساس شیب زمین 

تنظیم کند.
فناوری مذکور تاکنون هم در آزمایشگاه و هم در ساحل 
آزمایش شده است. محققان هاروارد امیدوارند این ربات ها 

در پروژه های بزرگ نیز به کار آیند.
ربات نامبرده با استفاده از حسگرهای پردازنده ای که 
دارد می تواند محیط اطراف خود را درک کند و ساختار 

منطبق با محیط را احداث کند.

دستگاه رادیولوژی دیجیتال در قالب یک طرح ملی 
فناوری توسط یکی از شرکتهای دانش بنیان تولید شد.

ملی  طرح  این  مجری  رابط،  علی  ایسنا،  گزارش  به 
درباره تولید این دستگاه اظهار کرد: قسمت های مکانیکی 
ژنراتور و نرم افزار دستگاه رادیولوژی دیجیتال با تکیه بر 

دانش فنی متخصصان داخلی در کشور تولید شد.
نرم افزار  و  ژنراتور  تولید  برای  ما  گفت:  ادامه  در  وی 
دستگاه رادیولوژی دیجیتال در کشور مجوزهای لازم از 
جمله مجوز استانداردهای ایمنی و الکتریکال را از وزارت 
بهداشت دریافت کردیم و تولید این محصول را به صورت 

نمونه اولیه اجرا کرده ایم.
رادیولوژی  دستگاه  اولیه  نمونه  به  اشاره  با  رابط 
یکی  در  این دستگاه  اولیه  نمونه  اظهار کرد:  دیجیتال 
در  و  است  استفاده  درحال  تهران  بیمارستان های  از 
گزارش های ارائه شده عملکرد آن مورد رضایت کابران بوده 

است.
تولید  بر  سعی  حاضر  حال  در  افزود:  همچنین  وی 
مراکز  به  تا  داریم  دیجیتال  رادیولوژی  دستگاه  صنعتی 

درمانی خصوصی و دولتی خدمات ارائه کند.
با  دستگاه  این  تفاوت  درباره  ملی  طرح  این  مجری 
دستگاه های آنالوگ خاطر نشان کرد: درگذشته تصاویر به 
صورت آنالوگ ثبت می شدند، اما با استفاده از این دستگاه 
و این سیستم تصاویر به صورت دیجیتال تولید شده و 

درکامپیوتر ثبت می شود.
دستگاه  این  نرم افزار  و  ژنراتور  اینکه  به  اشاره  با  رابط 
دیجیتال در کشور بومی سازی شده است، گفت: تا پیش 
از این دستگاه های دیجیتال رادیولوژی گردآوری می شد 
و هرقطعه این دستگاه ها از یک برند تولید می شد، اما ما 
توانستیم با استفاده از دانش داخلی تولید بخش مکانیکی 
ژنراتور و نرم افزار دستگاه رادیولوژی دیجیتال را درکشور 

تولید کنیم.
وی درباره میزان اشتغالزایی ایجاد شده از تولید این 
دستگاه، گفت: درحال حاضر دربخش تحقیق و توسعه 
این شرکت دانش بنیان به صورت مستقیم بین ۱0 تا ۱۵ 
نفر فعال هستند و پس از تولید انبوه و صنعتی این دستگاه 
میزان  دولتی  و  خصوصی  درمانی  مراکز  استفاده  برای 

نیروی انسانی جذب شده نیز بیشتر خواهد شد.
مدیرعامل این شرکت دانش بنیان درباره هدف از تولید 
این دستگاه بیان کرد: ما به دلیل جلوگیری از خروج ارز 
و کاهش هزینه ها با به کارگیری دانش فنی نمونه اولیه را 
تولید و در بازار عرضه کردیم و قصد داریم تا این دستگاه 

را برای سازمان ها و مراکز درمانی خصوصی و دولتی تولید 
مستمر داشته باشیم.

وی در ادامه گفت: با اجرای این طرح ملی فناوری، ما 
قادر به تامین بازار هستیم و درصورت دریافت اخذ سفارش 

می توانیم این محصول را به تولید انبوه برسانیم.
رابط، درباره صادرات این محصول دانش بنیان اظهار 
کرد: از ابتدای تولید این دستگاه ما قصد صادرات این 
محصول را داشتیم و حالا هم در کشورهای منطقه که 

خواهان کالای ایرانی هستند، قصد صادرات داریم.
مجری این طرح ملی همچنین افزود: ما با تولید کالای 
داخلی قصد صرفه جویی ارزی داشتیم، اما الان با توجه به 
نوسان نرخ دلار تولیدکنندگان داخلی را با مشکل مواجه 

کرده اند.
رابط، درباره دریافت حمایت از مرکز طرح های کلان 
ملی فناوری معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
اظهار کرد: ما حمایت هایی را در قالب تسهیلات و برای 
رشد و توسعه فناوری و پیگیری جهت اخذ مجوزهای لازم 
از مراجع ذیصلاح در جهت تولید کالای داخلی داشته ایم، 
و  تولیدکنندگان  برای  موجود  مشکلات  به  توجه  با  اما 
اخذ  جمله  از  دیگری  حمایت های  به  نیاز  پیمانکاران 

سفارشات برای تولیدات دانش بنیان است.
وی درادامه گفت: با توجه به اینکه ما در زمینه تجهیزات 
و بعد  تصویربرداری سابقه فعالیت طولانی مدت داریم 
از واردات به مونتاژ قطعات در کشور و درحال حاضر به 
تولید ژنراتور و نرم افزار دستگاه تصویربرداری دیجیتال 

رسیده ایم.

به تازگی گروهی از محققان ایرانی موفق به ساخت یک اسکنر شده اند که قادر است در 
کمتر از یک دقیقه اسکن سه بعدی بدن را انجام دهد.

به گزارش ایسنا، این دستگاه که در حوزه پایش سلامت بدن کاربرد دارد، توسط یک 
استارتاپ طراحی و ساخته شده است.

نحوه استفاده از این دستگاه نیز بسیار ساده است. کافی است فرد چند ثانیه بدون 
حرکت بر روی صفحه ای گردان بایستد تا دستگاه با استفاده از امواج امن مادون قرمز 
اطلاعات میلیون ها نقطه از بدن او را ثبت کند. در پایان نیز با استفاده از این اطلاعات 
پارامترهای مختلف بدن همچون سایز دور کمر، وزن، قد، درصد چربی و حجم و ابعاد 
محیطی بخش های مختلف محاسبه می شود. این فناوری روشی دقیق برای مشاهده 
تغییرات اندام های مختلف بدن در طول زمان است. به کمک این دستگاه شاخص توده 
بدن نیز محاسبه می شود. همچنین دستگاه در حوزه پزشکی تا باشگاه های بدنسازی 
کاربرد دارد. البته نمونه امریکایی آن نیز در بازار وجود دارد، اما این استارتاپ با حضور 
مهندسان ایرانی از نرم افزار تا سخت افزار دستگاه را در ایران ساخته اند. منوهای این 
دستگاه فارسی است و خریدار می تواند هر گونه تغییرات و شخصی سازی مد نظر خود 
را انجام دهد. البته از مزیت های دستگاه استفاده از امواج مادون قرمز است که هیچ 
آسیبی را برای فرد به همراه ندارد. همچنین دقت بالای اندازه گیری آن نیز مهم است که 

درصد چربی با دقت ۴ درصد و قسمت های مختلف بدن با دقت ۵ میلی متر اندازه گیری 
راهبردی  مرکز  که  شتابدهی  پیش  دوره های  در  است  قرار  استارتاپ  این  می شود.  
فناوری های همگرای معاونت علمی وفناوری ریاست جمهوری برگزار می کند، شرکت کند. 

در این دوره ها استارتاپ ها با قوانین بازار و توسعه محصولات خود در آن آشنا می شوند.

اصلاحعیوبدندانباکمکفناورینانودرکشور

محققان کشورمان با استفاده از فناوری نانو موفق به تولید نوعی از براکت ها شدند تا شاهد 
بهبود و تقویت این محصول باشیم.

به گزارش ایسنا، نیروی ارتودنسی به دندان توسط براکت ها انتقال می یابد. براکت ها 
شکل، کاربرد و انواع مختلفی دارند. اما اگر از نظر جنس بخواهیم آنها را تقسیم بندی کنیم، 

براکت ها به دو نوع کلی )فلزی و هم رنگ دندان( تقسیم می شوند.
براکت های هم رنگ دندان خود به سه نوع تقسیم می شوند: براکت های پلاستیکی، 
کامپوزیتی و سرامیکی. براکت های سرامیکی گران تر بوده و هزینه بیشتری دارد، اما مزیت 
این براکت ها این است که چون رنگ دندان هستند، کمتر دیده می شوند. براکت های رنگ 

دندان برای زیبایی کاربرد بیشتری دارند.
از سویی براکت های پلاستیکی و کامپوزیتی بر پایه پلاستیک به راحتی تغییر شکل 
می دهند، اما استحکام کمی دارند. همچنین این براکت ها بعد از مدتی تغییر رنگ می دهند، 
در حالی که براکت های سرامیکی رنگ نمی گیرند. اما عیبی که براکت های سرامیکی نسبت 

به دو نوع دیگر دارد، هزینه بالای آنها است.
از سوی دیگر چون سرامیک حالت شکنندگی دارد، نمی تواند برخی نیروها را تحمل کند 
و خرد می شود. اما وقتی نیروی زیادی به براکت های کامپوزیتی و پلاستیکی وارد می شود، 
تغییر شکل می دهند و خرد نمی شوند. عیب دیگر در حرکات و جابه جایی است. در نقاط 

بسیار ریز بحث اصطکاک مطرح می شود.
اصطکاک براکت ها از جنس سیم ها )فولاد زنگ نزن/Ti( یا سرامیک ها )آلومینا، زیرکونیا و 
یا آلومینات منیزیوم( هم نسبت به حالت های دیگر بیشتر است. برای کاهش این اصطکاک، 
در شیارهای موجود در براکت لایه فلزی عبور داده می شود که از این اصطکاک جلوگیری 
شود، ولی برای رفع خاصیت شکنندگی براکت های سرامیکی هنوز اقدامی انجام نشده 

است.
بنابراین محققان دانشگاه مالک اشتر با پشتیبانی صندوق حمایت از پژوهشگران و فناوران 
معاونت علمی طرحی پژوهشی در این زمینه انجام دادند. »ساخت براکت های اورتودنسی 
بر پایه نانوکامپوزیت های اسپینلی« عنوان این طرح پژوهشی است. پژوهشگران کشور در 
این پژوهش برای بهبود شکنندگی براکت های سرامیکی از تقویت کننده نانوذرات سیلیکون 

نیترید استفاده کردند.
همچنین هدف از انجام این طرح ساخت براکت های اورتودنسی بر پایه نانوکامپوزیت های 

اسپینل -Si3N۴ برای بهبود چقرمگی و مقاومت به ضربه است.
نتایج این طرح در پزشکی و کاربردهای ارتودنسی مورد استفاده است. همچنین، می تواند 
نتایج خروجی آن برای سطوح مقاوم در برابر خراش در قطعات از فیبرهای نوری، مواد میزبان 
لیزر، محصورسازی برای لامپ قوس فشار بالا، لوله های جاذب خورشیدی، عینک های 
دید در شب، سنسورهای دمای مادون قرمز و جایگزینی برای کوارتز و یاقوت کبود در نیمه 

هادی ها استفاده شود.
بر اساس این گزارش، در هنر ارتودنسی رایج است که بر روی دندان براکت فلزی، 
پلاستیک یا براکت های سرامیکی گذاشته می شود. البته برای منظم کردن موقعیت 

دندان ها از سیم قوس در سراسر این براکت استفاده می شود.
 این براکت ها باید استحکام مکانیکی بالا در برابر فشار ناشی از کشش سیم ها در طول 
براکت ها داشته باشند. با این حال، ترکیب براکت باید مستعد اتصال مکانیکی )یا شیمیایی( 

به دندان باشد.
یکی دیگر از جنبه ها که باید در نظر گرفته شود، عمر زیبایی آن مخصوصاً برای بزرگسالان 
است. اخیراً رویکرد محققان به سرامیک هایی همچون آلومینات منیزیم به دلیل استحکام بالا 

و شفافیت در ناحیه مرئی برای ساخت براکت های دندانی جلب شده است. 
اما مشکل این سرامیک چقرمگی پایین آن است. برای بهبود چقرمگی سرامیک شفاف 
اسپینل MgAl2O۴ در محدوده مرئی از نانوذراتی مانند SiC و Si3N۴ می توان استفاده 

کرد.
بر اساس اعلام روابط عمومی معاونت علمی ریاست جمهوری، اما استفاده از نانوذرات 
SiC باعث مات شدن سرامیک MgAl2O۴ در محدوده مرئی می شود. به همین دلیل در 

این پ ژوهش از نانوذرات Si3N۴ به منظور بهبود چقرمگی این سرامیک استفاده شد.

جلوگیریازفرسایشخاکپسازبارندگیبهکمکرباتدیوارچین
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چهار شنبه -بیست ویکم فروردین ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4779
اجتماعی

و  العباس)ع( جانباز دشت کربلا  ابوالفضل  حضرت 
پرچمدار فضیلت های انسانی است و جلوه های ایثار او 
همواره الگویی شایسته برای رزمندگان اسلام در هشت 
با  و جانبازان کشور  ایثارگران  و  بود  سال دفاع مقدس 
تاسی از آن حضرت به نگارش مشق غیرت و مردانگی 

پرداختند.
جانباز بزرگ دشت کربلا حضرت ابوالفضل العباس)ع( 
از  جان  پای  تا  خویش  مانند  بی  وفاداری  و  غیرت  با 
حقیقت قیام برادر بزرگوار خود امام حسین)ع( دفاع کرد. 
علمدار کربلا را می توان نمونه کامل ایثار و گذشت برای 
برافراشتن اعتلای پرچم اسلام دانست. او فرزند پنجم 
حضرت علی)ع( و مادر گرامی و بزرگوارش ام البنین بود 
که در کرامت های اخلاقی و شجاعت نمونه یک زن کامل 

محسوب می شد. 
بنی هاشم چنان روحیه غنی در ظلم ستیزی  قمر 
داشت که در صحرای کربلا با وجودی که می توانست 
امتناع کرد.  این مهم  از  قبول کند،  را  نامه شمر  امان 
باب الحوایج در راه یاری رساندن به برادر بزرگوار خویش 
امام حسین)ع( و دیگر یاران ایشان در زمانی که برای 
تشنگان از رود فرات آب می آورد، مورد حمله سپاه یزید 
قرار گرفت. سپاه دشمن نخست 2 دست ایشان را از بدن 
جدا کرد و سپس در حالی که آن حضرت با دهان خود 
مشک آب را برای یاران تشنه لب کربلا حمل می کرد، با 

عزت و شرف به شهادت رسید. 
چهارم شعبان سال 26 هجری، روز ولادت با سعادت 
گرامیداشت  فرصت  مدینه،  در  ابوالفضل)ع(  حضرت 
ایثار را  با دلیری و رشادت،  همه والامقامانی است که 
سرلوحه زندگی خود قرار دادند و با عبور از لذت های 
دنیوی، سعادت و جاودانگی اخروی و رضایت پروردگار 
را برگزیدند. نسل امروزی با الگو قرار دادن این دلاوری ها 
می تواند راه را از بیراهه تشخیص دهد و به کمال مطلوب 

و رضایت الهی دست یابد. 
همانگونه که در هشت سال دفاع مقدس، رزمندگان 
غیور در برابر تجاوز و زورگویی های رژیم بعث ایستادند 
و جانبازان سربلندی که با گذشتن از سلامت جسم و 
روح خود در راه دفاع از کشور و انقلاب اسلامی در برابر 
به منصه  را  بزرگترین فداکاری ها  تهدیدهای دشمن، 
ایران  از خود گذشتگی های سربازان  ظهور رساندند. 
در جنگ تحمیلی سبب شد تا سالروز ولادت قمر بنی 
هاشم)ع( روز جانباز نامگذاری شود تا اینگونه اندکی از 
خودگذشتگی و ایثار آن بزرگواران را ارج نهیم؛ جانبازانی 
که در دفاع از آرمان های انقلاب، هنوز با آلام آن روزها 
جسمشان می لرزد و در آسایشگاه ها به دور از خانواده 

دوران بسیار سخت و همراه با رنج را سپری می کنند.
درباره جانبازی های حضرت ابوالفضل)ع( در میدان 
علمی  هیات  عضو  نوری«  زاده  عالم  »محمد  با  نبرد، 
پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلامی، گفت وگویی را انجام 

داده ایم که در ادامه می خوانیم. 
*حضرت عباس)ع(، تاثیرگذارترین شخصیت 

جهان اسلام و شیعیان 
تاثیرگذارترین  و  محبوب ترین  از  عباس)ع(  حضرت 
است.  شیعیان  میان  در  اسلام  جهان  شخصیت های 
به  شخصیتی  معصومان،  مقدس  وجود  از  پس  شاید 
بزرگی و جلال او نتوان یافت. ایشان را پدر فضایل انسانی 

و خداوندگار فداکاری، مردانگی، شجاعت، ادب و ایثار 
نامیده اند. 

اما چه بسا مهم ترین وصف این شخصیت بزرگ، صفت 
بندگی و فرمان برداری او از خدا و رسول اکرم)ص( باشد. 
در زیارت نامه ایشان چنین اوصافی درباره این بزرگوار 
آمده است: »سلام بر تو ای بنده شایسته فرمان بردار خدا 
و پیامبرش، گواهی می دهم که تو مجاهدت ورزیدی و 

خیرخواهی و صبر کردی تا به مقام یقین رسیدی«. 
صفت عبودیت و اطاعت از فرمان پروردگار و پیامبر 
خدا بی تردید بر اوصافی مانند شجاعت ترجیح و تقدم 
دارد زیرا بخشی از شجاعت حضرت ابوالفضل)ع( که 
و  بود  ارث رسیده  به  و مادری شجاع  از پدری شیردل 
نوعی ویژگی سرشتی و ژنتیکی به شمار می رود، ویژگی 
اخلاقی محسوب نمی شود، شاید هر یک از بندگان خدا 
که پدر و مادری مانند امام علی)ع( و ام البنین داشتند، از 
همان شجاعت برخوردار بودند. شمر ذی الجوشن نیز از 
همان قبیله بود و شجاعتی مشابه داشت. بنابراین ارزش 
حضرت ابوالفضل)ع( را باید در امری اختیاری جست 
وجو کرد که آن امر اختیاری به کارگیری این شجاعت 
در مسیر بندگی حق و پیروی از فرمان امام معصوم)ع( 

محسوب می شود. 
و  پهلوانی  در  سال  از 30  بیش  هاشم)ع(  بنی  قمر 
را  خویش  توان  همه  او  بود.  پیشتاز  جنگی  آمادگی 
ذخیره ساخت تا آن را در رکاب امام زمان خویش به  کار 
گیرد. او برای رضای خدا و به پیروی از امام)ع( از همه 
خواسته های خود گذشت و بنده مطیع باقی ماند. امام 
را  متعال، عباس)ع(  فرموده اند که »خدای  صادق)ع( 
به آزمون سختی مبتلا کرد اما او از تمامی این آزمون ها 

سرفراز بیرون آمد.« 
*حماسه حضرت ابوالفضل)ع( در صحرای کربلا، 

الگوی بی نظیر ایثارگری 
حضرت عباس)ع( جان خود را برای اطاعت از خدا 
و پیامبر)ص( هدیه کرد و از نثار همه دارایی و سرمایه 
خود برای امام خویش دریغ نورزید. جانبازان سرفراز نیز 
به پیروی از این شخصیت بزرگ همه هستی خود را در 
راه دفاع از دین و اطاعت فرمان خدا در صرف کردند و به 

پیشگاه امام زمان)عج( تقدیم داشتند. 
هشت سال دفاع مقدس و نبرد در جبهه های جنگ 
حضرت  بود.  عشق  و  یقین  سراسر  بعث،  رژیم  علیه 
و  جانبازان  رزمندگان،  برای  کامل  الگویی  عباس)ع( 
ایثارگران بود تا از آزمون بزرگ ایمان، سربلند و سرفراز 
بیرون آیند. رشادت ها و صلابت های ایثارگران غیور کشور 
در مسیر ایمان و بندگی پروردگار همواره نشان افتخار 
انقلاب اسلامی است و الگویی برای جوانان و نوجوانانی 
در  همواره  دلاوری،  رسم  از  پیروی  با  خواهند  می  که 

آسمان غیرت و دینداری بدرخشند. 
پژوهشگر گروه اطلاع رسانی ایرنا در ارتباط با بررسی 
چالش های فراروی جانبازان به گفت وگو با »محمدرضا 
سروش« رییس مرکز مطالعات و پژوهش های بنیاد 
شهید و امور ایثارگران پرداخت و به نقل از وی آورد: 
متوسط سن جامعه جانبازی اینک از 50 سال گذشته 
است و این جامعه در 10 سال آینده به سن سالمندی 
و  و ساز  نیازهای سالمندی  بنابراین  رسید.  خواهند 
کارها باید در صدر همه مسایل جانبازان قرار گیرد. در 

ادامه نظرات وی را می خوانیم. 
*جانبازان، الگوی افراد و جامعه 

از  و  فداکاری  ایثار،  فرهنگ  از  که  ای  جامعه 
خودگذشتگی در پایین ترین سطوح یعنی ایثار اجتماعی 
تا بالاترین سطوح یعنی شهادت طلبی، برخوردار است، 
استوار و پویا خواهد بود. بنابراین موضوع ترویج فرهنگ 
ایثار در جامعه به عنوان یکی از اساسی ترین موضوع 
های فرهنگی باید مد نظر قرار گیرد. جانبازان کشور در 
دوران هشت سال دفاع مقدس، دلاورانه با الگو قرار دادن 
شایسته  پس  پرداختند،  مبارزه  به  عباس)ع(  حضرت 
است تا ایثارگران در راه حق نیز به عنوان الگو به همه آحاد 

جامعه شناسانده شوند.
نوع نگاه به جانبازان به عنوان افرادی که دارای ناتوانی 
و محدودیت هستند، باید تغییر کند. جامعه باید از نگاه 
خیریه ای که رویکرد سنتی، قدیمی و شکست خورده به 
شمار می رود، جدا و به طرف نگاه اجتماعی و انسانی 
سوق داده شود. مدیریت ظرفیت ها و توانمندی های 
جامعه جانبازان، زمینه ساز معرفی این قشر ارزشمند 
جامعه به شکل الگو خواهد شد. در همه خدماتی که 
برای جانبازان سرافراز ارایه می شود، باید قدرت و توان 

آنها را در نظر گرفت.
*سالمندی، مهم ترین چالش پیش روی جانبازان

درباره جانبازان چهار محور اصلی توانمند سازی جامعه 
شهادت،  و  ایثار  فرهنگ  ترویج  جانبازی،  و  ایثارگری 
بهبود  برای  که  مدیریت  توسعه  و  جانبازان  سلامت 
سیستمی که به جانبازان خدمات ارایه می کند، ضروری 

و لازم است.
موضوع قابل توجه به عنوان اصلی ترین چالش فراروی 
جامعه جانبازان، سالمندی جانبازان به شمار می رود. 
متوسط سن جامعه جانبازی اینک از 50 سال گذشته 
است و این جامعه در 10 سال آینده به سن سالمندی 
خواهد رسید. بنابراین نیازهای سالمندی و ساز و کارها 

باید در صدر همه مسایل جانبازان قرار گیرد.
همه راهبردها و ساختار باید بر پایه نیاز طبیعی جامعه 
هدف تنظیم شود. چرا که بحث حمایت و توجه کارآمد 
طولانی مدت این جامعه مطرح است. تدوین نظام های 
بیمه ای طولانی مدت در سطح ملی بسیار ضروری به 
نظر می رسد زیرا خدمات سالمندی آنچنان که باید، 
در این راستا توسعه نیافته است. بیش از 70 درصد از 
افراد جامعه جانبازی در آستانه ورود به مرحله سالمندی 
هستند و این مساله به عنوان یکی از مهم ترین چالش 

های بنیاد شهید و امور ایثارگران خواهد بود.
در این راستا مهم ترین اتفاق مدنظر، توسعه چهار وجه 
برنامه ریزی مورد نیاز علمی و اجرایی برای سالمندان در 
کشور است؛ در وجه علمی باید تخصص های مرتبط با 
سالمندی در پزشکی، مدیریت و پرستاری ایجاد شود. 
آغاز  ها  دانشگاه  در  گذشته  سال  چند  در  فرایند  این 
شد. همچنین باید قوانینی در کشور ناظر بر موضوع 
سالمندی تصویب شوند. همانطور که در برنامه توسعه 
سوم و چهارم شورای عالی سالمندی دیده شد، باید در 
برنامه پنجم و ششم نیز قید و مشاهده شود که متاسفانه 
برای  ملی  سیاسگذار  نهاد  اینک  نیفتاد.  اتفاق  این 

سالمندی جانبازان به شدت مورد نیاز است.
که  ملی  سطح  در  متخصص  انسانی  نیروی  تعداد 
بتوانند نیازهای مرتبط با سالمندی جانبازان را به شکل 
سطح  در  یابند.  افزایش  باید  دهند،  انجام  تخصصی 
مراقبت سالمندی جانبازان در کشور، مشکلاتی وجود 
دارد و بایستی برطرف شود. این مهم در بیشتر کشورهای 
دنیا در قالب برنامه های بیمه ای تعریف شده است؛ 
بنابراین به عنوان یکی از مهم ترین نیازهای سالمندی 
جانبازان مطرح است اما هنوز منابع و پشتوانه لازم در این 

راستا وجود ندارد.
*نقش بیمه سلامت در رفاه جانبازان

بیمه سلامت جامعه ایثارگری و جانبازان در قالب برنامه 
توسعه و بهبود مدیریت باید بیش از پیش مورد توجه 
قرار گیرد. اینک رقمی نزدیک به 2 هزار میلیارد تومان 
در جهت سرمایه گذاری و هزینه ملی سلامت، در حال 
تحقق است که شامل همه جنبه های سلامت این افراد 
محسوب می شود. موضوعی که باید در دستور کار قرار 
گیرد، تامین بهنگام و به موقع منابع و نظارت و هدایت 
سرافراز  جانبازان  سلامت  جهت  در  منابع  این  درست 

کشور است.

درجلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم مطرح شد

تعرفه عوارض نظام  مهندسی قم یک طرفه و به 
زیان شهروندان است

شورای شهر قم از وضعیت مبهم و یک طرفه تعرفه نظام مهندسی قم انتقاد و نسبت به رفع 
بی عدالتی و تغییر وضعیت نگران کننده آن به سود شهروندان تأکید کرد

نودمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم عصر روزدوشنبه  به ریاست 
عبدالله جلالی و با حضور دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار در سالن جلسات 
ساختمان شهید باکری برگزار شد. عضو شورای شهر قم در این جلسه،  با اشاره به نظر 
هیت تطبیق در ارتباط با اصلاح ماده تعرفه عوارض و بهای خدمات سال ۹۸ شهرداری 
قم اظهار داشت: روند فعلی دفاتر نظام مهندسی کاملًا یک طرفه به سود جامعه مهندسین 
و به زیان شهروندان است. حجت الاسلام والمسلمین سید محمد آتش زر با تأکید بر نظر 
هیت تطبیق در ارتباط با اصلاح ماده تعرفه عوارض و بهای خدمات سال ۹۸  شهرداری قم 
گفت: جامعه مهندسین یکی از اقشار پردرآمد جامعه هستند اما در زمینه پرداخت عوارض، 
نگاه تسهیل گرایانه بسیاری زیادی به آن ها شده که بوی بی عدالتی می دهد. وی با انتقاد 
از وضعیت یک طرفه تعرفه بهای خدمات در رابطه با جامعه مهندسی شهر قم ادامه داد: در 
تعرفه نظام مهندسی، شورای شهر باید تجدیدنظر کرده و نسبت به تلطیف عوارض قوانین 
جدیدی مصوب شود. سخنگوی شورای شهر قم نیز در بخشی از این جلسه، با اشاره به 
نظر هیت تطبیق در ارتباط با اصلاح ماده تعرفه عوارض و بهای خدمات سال ۹۸  شهرداری 
قم گفت: تشخیص مهندس دارای ظرفیت و صلاحیت برای شورای شهر در زمینه دریافت 
عوارض دشوار است. حسین اسلامی نیز نظر هیت تطبیق در ارتباط با اصلاح ماده تعرفه 
عوارض و بهای خدمات سال ۹۸  شهرداری قم  را مورد توجه قرار داد و گفت: در روند 
فعلی نظام مهندسی با طولانی شدن زمان دریافت پروانه ساخت، عملًا تاریخ اعتبار بسیاری 
از پروانه ها تمام شده و دیدگاه منفی نیز در بین شهروندان علیه شهرداری شکل می گیرد. 
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر قم نیز با اشاره به اخذ مجوز تخصیص 
مبلغ 35 میلیون تومان مابه التفاوت ارزش معوض شهرداری به اداره کل اوقاف و امور خیریه 
گفت: این طرح برای یک گروه فرهنگی و انقلابی در نظر گرفته شده است اما متأسفانه 
باگذشت چهار سال از آغاز این پرونده هنوز اتفاق خاصی نیفتاده است. حسن مالکی نژاد 
اخذ مجوز تخصیص مبلغ 35 میلیون تومان مابه التفاوت ارزش معوض شهرداری به اداره 
کل اوقاف و امور خیریه را مورد توجه قرار داد و گفت: هدف از این طرح احداث مسجد بود 

اما متأسفانه شهرداری تعامل و همکاری لازم را به خرج نمی دهد.
 

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم: 

150داوطلب هلال احمر قم به مناطق سیل زده 
لرستان اعزام می شوند 

مدیرعامل جمعیت هلال احمر قم ضمن دعوت از عموم مردم برای کمک رسانی به مردم 
سیل زده لرستان، از اعزام 150 نیروی داوطلب هلال احمر برای ارائه خدمات جهادی و 

سازندگی به مناطق سیل زده پلدختر خبر داد. 
گل فشان در گفت وگویی تصریح کرد: با توجه به وسعت مناطق آسیب دیده و تخریب 
بسیاری از زیرساخت های مناطق سیل زده استان لرستان و لزوم همدلی و مشارکت سریع 
با مردم جهت بازگشت به حالت عادی، تیم های امدادی - جهادی )برادران( به مدت سه 
روز به این مناطق اعزام می شوند. وی بیان کرد: با توجه به سیلاب در استان های غربی 
کشور و نیاز به همکاری در این منطقه و به ویژه شرایط سخت در شهر پلدختر، جمعیت 
هلال احمر قم، 150 تن از داوطلبان مشارکت در این حرکت بشر دوستانه را در قالب تیم 
هایی جهت سازندگی و پاکسازی و بازسازی منازل سیل زدگان به این مناطق اعزام می 
کند. وی با اشاره به اینکه این تیم ها عصر روز چهارشنبه 21 فرودین ماه به مناطق مورد نظر 
اعزام می شوند افزود: زمان بازگشت این تیم ها عصر روز جمعه 23 فروردین ماه سال جاری 
است. گل فشان با بیان اینکه جمعیت هلال احمر قم پیش از این نیز در تیم متخصص 50 
نفره را به مناطق سیل زده لرستان اعزام کرده بود گفت: هم اکنون که بخش عظیمی از این 
مناطق دچار آسیب های شدیدی شده است می طلبد تا عموم مردم به یاری هموطنان 
سیل زده بشتابند. مدیرعامل جمعیت هلال احمر قم خاطرنشان کرد: این حرکت یک گام 
انساندوستانه در کاهش آلام آسیب دیدگان سیل است و عموم علاقمندان در صورت تمایل 
به مشارکت در این برنامه جهادی می تواند به جمعیت هلال احمر استان واقع در خیابان 
ساحلی نبش کوچه شماره 7 مراجعه نمایند. سیلاب طی روزهای گذشته در لرستان منجر 
به خسارت های جانی و مالی شد و قم به عنوان معین این استان در سیل اخیر تعیین شده 
است. هموطنان می توانند از طریق تلفن همراه و شماره گیری کد دستوری 112# *7۸0 
* و شماره حساب ۹۹۹۹۹ به نام هلال احمر نزد تمامی بانک  ها و یا به شماره کارت های 
بانک رفاه هدایای  بانک ملت و 5۸۹4631۸5025۹730   6104337۹۹۹۹۹۹۹۹6
نقدی خود را برای کمک به سیل زدگان واریز کنند. همچنین مردم می توانند کمک های 
نوع دوستانه خود را از قبیل مواد غذایی که زمان مصرف بیش از شش ماه دارند، پوشاک نو 
و اقلام بهداشتی را در راستای کمک به هموطنان سیل زده به جمعیت هلال احمر واقع در 

خیابان ساحلی و یا خانه های هلال مستقر در مساجد استان تحویل دهند.

دبیر ستاد قرارگاه مردمی کمک به سیل زدگان استان قم :

روزانه 4 هزار پرس غذا درمیان سیلزدگان 
پلدختر توزیع می شود

دبیر ستاد قرارگاه مردمی کمک به سیل زدگان استان قم گفت: روزانه بیش از چهار هزار 
پرس غذا توسط آشپرخانه این قرارگاه پخت و توسط تیم های زمینی و هوایی در این مناطق 
توزیع می شود ضمن اینکه پیگیر احداث دومین آشپزخانه این قرارگاه در یکی از روستاهای 
پلدختر هستیم. محمد خامه یار  افزود: این روند تا بازگشت شرایط منطقه به روال عادی 

ادامه خواهد داشت.
وی با اشاره به تعیین قم به عنوان استان معین لرستان و استقرار قرارگاه مردمی کمک 
به سیل زدگان در منطقه افزود: در روزهای ابتدایی استقرار این قرارگاه ،توزیع غذای بسته 
بندی در مناطق سیل زده در دستور کار قرار گرفت که با احداث آشپرخانه در روزهای اخیر، 
غذای گرم نیز در این مناطق توزیع می شود. وی با اشاره به دستور فرمانده کل ارتش 
جمهوری اسلامی برای قرار گرفتن یک فروند بالگرد برای توزیع مواد غذایی میان مردم 
سیل زده به این قرارگاه، اظهار داشت: با مساعد شدن هوا در منطقه، تاکنون این بالگرد 
2 بار اقدام به پرواز و توزیع غذای پخت شده توسط خادمان حرم حضرت معصومه)س( به 
دورترین روستاهای آسیب دیده لرستان نموده است. خامه یار ادامه داد: از ابتدای استقرار 
این قرارگاه در منطقه تا روز دوشنبه هفته جاری، یک میلیارد و 600میلیون ریال کمک های 
نقدی و 10 میلیارد ریال کمک های غیرنقدی شامل مواد غذایی، پوشاک، لوازم مورد نیاز 
برای لایروبی از جمله بیل و کلنگ توسط این قرارگاه جمع آوری شده است. وی با اشاره به 
اعزام تیم های مختلف امدادی و گروه های جهادی قم به منطقه ادامه داد: 270 نیروی 
جهادی استان قم در پاکسازی روستاها و شهرها مشارکت فعال دارند و با استفاده از ماشین 
آلاتی که در اختیار دارند پاکسازی خانه به خانه این مناطق را در دستور کار دارند. سیلاب 
طی هفته گذشته در لرستان منجر به خسارت های جانی و مالی شد وقم به عنوان معین 

این استان در سیل اخیر تعیین شده است. 

رئیس شورای اسلامی شهر قم:

مدیریت قم تا عادی شدن شرایط در کنار 
سیل زدگان لرستان است

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: مدیریت این شهر آمادگی کامل دارد تا هر زمان که 
خسارت دیدگان از سیل نیازمند به کمک باشند، در کنار آنها بوده و تا عادی شدن شرایط 
در کنار مردم لرستان خواهد بود. عبدالله جلالی عصر دوشنبه در نودمین جلسه رسمی و 
علنی شورای اسلامی شهر قم، افزود: با توجه به انتخاب قم به عنوان استان معین لرستان، 
مجموعه مدیریت شهری قم آماده کمک رسانی به تمام شهرهای خسارت دیده از سیل 
اخیر است. وی با بیان اینکه تعدادی از اعضای شورای شهر حق الجلسه یک تا سه ماه 
خود را به خسارت دیدگان سیل اختصاص داده اند، اظهار داشت: شهرداری قم در راستای 
خدمت رسانی به سیل زدگان استان لرستان پای کار بوده و از ابتدای آغاز مشکلات در این 
استان، بخشی از تجهیزات و ماشین آلات امدادرسانی و عمرانی خود را به منطقه ارسال 
کرده است. وی با تقدیر از اهدای کمک های قابل توجه نقدی و غیرنقدی مردم قم به 
مناطق سیل زده لرستان، گلستان و خوزستان، تصریح کرد: سیل مهربانی و همدلی که 
در شهر قم آغاز شده تا به سامان رسیدن مناطق سیل زده به وضعیت عادی ادامه پیدا 
می کند. سیل در روزهای نخستین سال جاری در برخی از نقاط کشور منجربه خسارت 
های جانی و مالی شد. وی با اشاره با بارندگی های روزهای اخیر در قم نیز گفت: سیلاب 
در استان به طور صحیح و به نحو شایسته مدیریت شد و این موجب گردید تا با اقدام به 
موقع مجموعه مدیریتی استان، این سیل بدون خسارت چشمگیری کنترل شود. جلالی 
در ادامه با اشاره به نام گذاری سال جدید به نام »رونق تولید« گفت: رونق تولید تنها به 
تولید کالا محدود نشده بلکه رونق خدمات به مردم را نیز شامل می شود، چراکه تولید کالا و 
خدمات، 2 مقدمه اصلی رونق تولید و پیش نیاز آن بهره گیری از علم و فناوری روز دنیاست.

معاون دادستان قم :
با اخلالگران اقتصادی در قم با جدیت برخورد می شود

معاون دادستان قم به اخلالگران در حوزه اقتصادی هشدار داد که به محض وصول 
گزارش در این خصوص، بدون فوت وقت و باجدیت با آنان برخورد خواهد شد.

 علی اصغر سلطانی گفت: کلیه دستورات قضایی لازم جهت نظارت دقیق و گسترده تر 
نهادهای ذی ربط مانند تعزیرات حکومتی، صمت، اصناف و... برقیمت اقلامی چون مرغ، 
پیاز، سیب زمینی و....صادر شد تا با داشتن برخی اختیارات با انجام بازرسی های مستمر 
از مراکز تولید و توزیع، قیمت اقلام مصرفی را کنترل کنند. معاون دادستان قم همچنین به 
اخلالگران در این حوزه هشدار داد که به محض وصول گزارش دراین خصوص، بدون فوت 

وقت و باجدیت با آنان برخورد خواهد شد.

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

هیچ تحریم و تهدیدی توان ایستادگی مقابل 
قدرت مردمی را ندارد

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه رزمندگان انقلابی سپاه پاسداران مدال 
افتخار محبوبیت مردمی را دارند، تأکید کرد: هیچ تحریم و تهدیدی توان ایستادگی در 

مقابل قدرت مردمی را ندارد.
بیانیه جامعه مدرسین حوزه علمیه قم که با امضای آیت الله محمد یزدی در محکومیت 
قرار دادن سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در لیست گروه های تروریستی توسط آمریکا 

منتشر شده بدین شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

درود خدا بر سپاه پاسداران انقلاب اسلامی
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در جبهه های مختلف مبارزه و علی الخصوص در میدان 
و…،  سوریه  عراق،  در  تروریستی  گروه های  دیگر  و  داعش  تروریست های  علیه  جنگ 
شکست های سهمگینی به طرح ها و نقشه های آمریکایی - صهیونیستی وارد کرده و 
کینه و عداوت این ابر تروریسم های جهان را برانگیخته است. دولت یاغی آمریکا در پی 
ایجاد موج جدید تلاش ها برای فشار به جمهوری اسلامی ایران در اقدامی خصمانه نام 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی را در فهرست گروه های تروریستی قرارداد که این امر اوج 
حماقت و رذالت هیئت حاکمه آمریکا و ضعف و سردرگمی استکبار در برابر اراده ی ملت 
ایران را نمایان می کند. این ایده و اقدام مذبوحانه در حالی از سوی دولت آمریکا طرح و 
اجرا می شود که ایجاد و تجهیز اکثر گروه های تروریستی در اقصی نقاط جهان با هدایت و 
فرماندهی دولت مستکبر آمریکا صورت گرفته و افکار عمومی جهان این حقیقت را به خوبی 
می داند و در مقابل آنها سپاه پاسداران و سایر نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران در 
منظر کشورهای منطقه در اوج عزت و اقتدار هستند و این تحرکات کوته بینانه مانع از حرکت 
پویا و قدرتمند آن ها نخواهد شد.  رزمندگان سلحشور و انقلابی سپاه پاسداران مدال افتخار 
محبوبیت مردمی را دارند و این رابطه عمیق ملت و نیروهای مسلح قدرت و اقتداری حقیقی 
به توانمندی های نظامی ایران داده که هیچ تحریم و تهدیدی توان ایستادگی در مقابل 
این قدرت مردمی را ندارد. جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ضمن تبریک و تهنیت ولادت 
باسعادت حضرت اباعبدالله الحسین )علیه السلام( و بزرگداشت روز پاسدار و تقدیر و تشکر 
از اقدام متقابل دولت و مجلس در برابر نظام تروریست پرور آمریکا اعلام می دارد: نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران پاسخ قاطعی به این اقدام آمریکا خواهد داد که مقدمه ای 
برای دیگر شکست های آمریکا شود و خواب های جبهه استکبار را به کابوسی هولناک بدل 

خواهد نمود.
والسلام علیکم و رحمه الله و برکاته

 
در استان لرستان انجام شد؛

آغاز توزیع بسته های حمایتی آستان 
حضرت معصومه)س( در میان سیل زدگان

 توزیع بسته های حمایتی آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( توسط خادمان این آستان 
در میان سیل زدگان استان لرستان آغاز شد.

خادمان حرم مطهر که به همراه کمک های آستان مقدس با شعار »کریمانه در کنارتان 
هستیم« به مناطق سیل زده لرستان اعزام شده بودند، به محض ورود به این استان، با 
استمداد از کریمه اهل بیت )س( کار خود را آغاز کردند. در این راستا، علاوه بر یاری رسانی 
به سیل زدگان، بسته های حمایتی آستان مقدس کریمه اهل بیت )س( را در میان مردم 
توزیع کردند. بر اساس این گزارش، کمک های آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه 
سلام الله علیها شامل: اختصاص کمک نقدی یک میلیارد ریالی از اعتبارات آستان 
مقدس، تهیه و توزیع 50 هزار بطری آب معدنی، تامین مایحتاج غذایی )بالغ بر 12 هزار 
قلم کالا(، تهیه و ارسال مواد اولیه جهت طبخ و توزیع 40 هزار پرس غذای گرم، ارسال 
بیش از یک تن خرما و ارسال 10 هزار قرص نان جهت مشارکت در امداد رسانی و توزیع 
متبرکات و بسته های غذایی و اقدامات فرهنگی تبلیغی در میان سیل زدگان منطقه پلدختر 

و معمولان و چگینی استان لرستان می باشد.
*حضور خادمان حرم مطهر تسکین بخش آلام سیل زدگان

حضور خادمان و مبلغان آستان مقدس حضرت معصومه )س( در مناطق سیل زده لرستان 
تسکین بخش آلام سیل زدگانی گشت که گل ولای ناشی از سیل موجب بی خانمانی آن ها 
شده است. این روزها روستاهای مناطق سیل زده لرستان شاهد حضور خادمان حرم 
کریمه اهل بیت )س( است که با عشق و علاقه وصف ناپذیری قدم به این سفر گذاشتند 
تا در کنار سیل زدگانی باشند که همه دارایی شان را سیل ویرانگر بلعیده است. خادمان و 
مبلغان این حرم قدسی در لحظه ورود به این مناطق لباس خدمتگزاری به تن کرده اند 
و چکمه پوش و بیل به دست به یاری کسانی رفتند که گیل و لای ناشی از سیل موجب 
بی خانمانی آن ها شده است. خدام ضمن ابلاغ سلام هزاران خادم و زائران بی شمار این 
آستان مقدس، متبرکات این آستان را تقدیم خانواده های سیل زده می کنند. در طول تاریخ 
لرها همواره به داشتن ارادت به اهل بیت علیهم السلام زبانزد بودند، به طوری که سیل زدگان 
با دیدن خادمان حرم حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها مصیبت های خود را فراموش 
می کردند و اشک شوق می ریختند. آن ها با بوسه زدن به تبرکات و لباس خادمین، آرزوی 
زیارت حرم شریف حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها را داشتند. با ورود نخستین گروه 
از خادمان و مبلغان آستان مقدس حضرت معصومه سلام الله علیها قرارگاه مردمی حرم 
مطهر در مناطق سیل زده پل دختر تشکیل و مقررشده است حضور خادمان و کمک رسانی 
آستان مقدس تا عادی شدن اوضاع زندگی مردم این خطه ادامه داشته باشد. خادمان و 
مبلغان این آستان در نخستین روز از حضورشان در این منطقه، به دیدار مردم سیل زده 

روستاهای بابا زید، گل گل، بابا بهرام، پرویزپران و چند روستای دیگر رفتند.

رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم :

سینمای کودک با 200 صندلی به سینماهای 
قم افزوده شد

رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت:با اکران آزمایشی فیلم 
های سینمایی در سینما کودک این استان در نوروز ۹۸،این مرکز فرهنگی به مداراکران 

عمومی وارد و با این اتفاق 200 صندلی به ظرفیت سینمایی افزوده شد.
محمدکاظم رضوانی با بیان اینکه شاخص توسعه سینمایی استان با سرعت در حال 
افزایش است، اظهار داشت: در ابتدای سال ۹7 تنها سه سینمای ونوس، تربیت و آیه در 
قم فعال بود که با تکمیل و بهره بردای از سه سینمای آوینه، شهر آفتاب و کودک، تعداد 
سینماهای استان به 6 مرکز رسید. وی افزود: سینما کودک زیر نظر کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان قم با اعتبارات سفر سال ۸۹ رهبر معظم انقلاب به قم در منطقه 
پردیسان این استان ساخته شده است که با گذشت چند ماه از تجهیز کامل آن به دلیل 
تغییرات مدیریتی و طی کردن روند واگذاری به بخش خصوصی، بهره برداری از آن چند 
ماه به طول انجامید. پردیسان در منطقه هشتم شهرداری و در جنوب غربی شهر قم واقع 
شده است، این منطقه در سال 1377 توسط وزارت مسکن و شهرسازی وقت تاسیس 
و درسال 13۹0 به یکی از مناطق شهرداری قم تبدیل شد. رضوانی ادامه داد: با افتتاح 
این سینماها در ماه های اخیر، تعداد صندلی های فعال سینمایی استان از ۸20 صندلی 
در سال ۹6 با رشد بیش از 2 برابری به یکهزار و ۸60 صندلی در ابتدای سال ۹۸ افزایش 
یافت.  وی اظهار داشت: هم اکنون سینمای ونوس با 300 صندلی، سینمای تربیت با 
500 صندلی، سینمای آیه با 140 صندلی، سینمای آوینه با 220 صندلی و سینمای شهر 
آفتاب با 620 صندلی و سینمای کودک وابسته به کانون پروش فکری کودک و نوجوان با 

200 صندلی، 6 سینمای فعال استان قم هستند.
* فروش 53 هزار بلیت فیلم های سینمایی نوروزی در قم

تا 15 فروردین  از 27 اسفند ۹7  اینکه در طرح نوروزی امسال  بیان  با  ادامه  وی در 
ماه ۹۸ بیش از 53 هزار بلیت در سینماهای قم به فروش رسید گفت: رحمان 1400، 
چهارانگشت، زندانی ها، ماه پیشونی، ژن خوک و تختی، 7 فیلم نوروزی اکران شده در 
قم بود. رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم افزود: فیلم سینمایی 
تختی کمترین فروش و فیلم رحمان 1400 بیشترین فروش بلیت را در این ایام در قم 
داشته است. وی افزایش سالن های سینمایی اکران فیلم های نوروزی را از جمله اتفاق 
های مهم امسال دانست و گفت: طرح اکران نوروزی فیلم های سینمایی، امسال در پنج 
سینمای، ونوس، تربیت، آوینه، شهر آفتاب و کودک برگزار که این موضوع موجب استقبال 

بیشتر مردم از سینماها در ایام نوروز نسبت به سال گذشته شد.
 

مدیرکل بهزیستی استان قم خبرداد

اعزام تیم اورژانس اجتماعی 123 قم به لرستان
مدیرکل بهزیستی استان قم از اعزام تیم اورژانس اجتماعی 123 این استان  به لرستان   

خبرداد.    دکتر رضا سلیقه ضمن اعلام مطلب فوق افزود :  با توجه به وقوع حادثه سیل 
در چند  استان کشور از جمله خوزستان، ایلام، لرستان، کرمانشاه، مازندران و گلستان، 
تیمهای اورژانس اجتماعی بهزیستی کشور متشکل از مددکار اجتماعی و روانشناس جهت 
ارائه خدمات لازم و آرام سازی منطقه به این مناطق اعزام شده اند و تیم اورژانس بهزیستی 
استان قم هم امروز وارد استان لرستان شد .   مدیرکل بهزیستی استان قم با اشاره به شدت 
میزان خسارات روحی و روانی وارده به خانواده های این مناطق ادامه داد: افراد زیادی 
در سیل اخیر، خانه ، زندگی ، معیشت و کسب و کار خود را از دست دادند بنابراین تیم 
های اورژانس اجتماعی کار التیام و سازماندهی مجدد اجتماعی را برعهده دارند و به ارائه 
خدمات مشاوره ای و آرامشبخشی هموطنان حادثه دیده می پردازند . دکتر سلیقه  افزود: 
بازدید از واحدهای نگهداری کودکان، توانخواهان، معلولان و معتادان از اقدامات تیم های 
اورژانس اجتماعی است  که در صورت نیاز، جابجایی آنان نیز صورت گرفت.  وی افزایش 
حمایت های تاب آوری اجتماعی را از دیگر اقدامات تیم های اورژانس اجتماعی عنوان 
کرد و گفت: خانواده ها و افراد متعددی در بحران ها و بلایای طبیعی دچار شوک و ضربه 
های روحی و روانی  می شوند بنابراین تلاش می شود تا با ارائه مشاوره های روانشناسی و 

خدمات مددکاری ، تاب آور شوند و دچار تالمات روحی نشوند.

به مناسبت سالروز ولادت حضرت عباس)ع( و روز جانباز؛

بیرق ایثار حضرت عباس)ع(، برافراشته بر تاریخ کربلا

آثار روانی ناشی از حوادث غیرمترقبه چون سیل و برنامه ریزی برای آن چه به صورت 
فردی و چه به صورت اجتماعی، نیازمند نگرشی جامع است؛ نگرشی که هرچه 

جزئیات را بیشتر ملحوظ نظر داشته باشد، قدرت اجرایی و کارایی مناسبتری دارد.
سال 13۹۸ از آغاز تا به امروز سالی پر از حوادث غیرمترقبه بوده که تقریبا تمام آنان را 

یک واقعه طبیعی رقم زده است؛ سیل. 
ها  از سال  استان کشور پس  از 20  بیش  در  این حجم گستره سیل  از  صحبت 
خشکسالی صحبت از رویدادی دور از انتظار برای همه بود. رویدادی که نشان داد که 

بلایای طبیعی تا چه حد می توانند نزدیک و ملموس باشند. 
خبر سیل در شیراز و دست به دست گشتن تصاویر هولناک و غم انگیز اسیر آب شدن 
ماشین ها و مردم در دروازه قرآن همزمان با سیل استان گلستان، آن هم در روزهای 
ابتدایی سال جدید، شیرینی بهار و نوروز را به کام بسیاری تلخ کرد. سوگواری برای 
رفتگان سیل از طرفی و نگرانی بابت سایر مناطقی که در معرض خطر بودند و هر روز 
بر تعداشان افزوده می شد، التهاب فضای مجازی را به حدی کشانده بود که خبر از 
برخورد قانونی با کسانی شد که دست به انتشار تصاویر و اطلاع رسانی هایی چنان که 

گفته شد »شتابزده« از وقایع زده بودند. 
واکنش و عکس العمل مردم و افراد گوناگون در برابر فجایعی این چنینی البته اگرچه 
به صورت طبیعی با یکدیگر فرق دارد و بعضا شبیه به یکدیگر نیست اما ناآگاهی و عدم 

شناخت درست از موضوع نیز می تواند آن را شدیدتر و نابخردانه تر سازد. 
در نتیجه همواره لزوم داشتن درک درستی از موقعیت و یا به اصطلاح عمق فاجعه 
و تجهیز مردم به آگاهی بابت بهترین رفتار در مواقع بحران، می تواند یکی از بهترین 
آموزش هایی باشد که هر دولت و اجتماعی موظف به انتقال آن به مردم خویش است. 
در تحلیل و بررسی ابعاد روانی و اجتماعی چنین مباحثی البته باید همواره شرایط 
حاکم بر زندگی مردم و المان های فرهنگی عدیده ای را دخیل دانست. مسائلی چون 
اعتماد و سرمایه اجتماعی، جایگاه دولت و حکومت در ذهن مردم، ثبات اجتماعی و 

قدرت مدیریت بحران. 
*شناسایی همه ابعاد، لازمه برنامه ریزی موفق

دکتر »اصغر کیهان نیا« روانشناس بالینی و مشاور در این زمینه به پژوهشگر ایرنا 
گفت: اتفاقاتی از این دست پیامدهایی منفی دارند؛ از جمله این پیامدهای منفی ضرر 
اقتصادی است که خانواده ها را درگیر خود می سازد. مسائلی چون از دست دادن 
آشیانه و کاشانه شان، از دست دادن مایملک و دارایی هایشان و نبود قدرت دوباره 

سازی و جایگزینی این از دست رفته ها. 
»در نتیجه یکی از اولین چیزهایی که به سراغ این خانواده ها می آید، استیصال است. 
استیصال به این معنی که با این ضررهای وحشتناکی که متحمل شده اند، باید چه 

کار کنند؟«
وی ادامه داد: بعضی از اینها که عزیزانشان را از دست داده اند یا مفقود شده اند، دچار 
نوع دیگری از بار روانی به این دلیل هستند که نتوانسته اند برایشان مراسم انجام دهند و 
حتی گاهی نتوانسته اند نعش و جسدها را پیدا کنند؛ این مساله هم فشار روانی سنگین 

دیگری است که این افراد متحمل شده اند. 
»بر اینها بیافزایید بی خانمانی و ناامیدی از مسوولین را که وعده داده و آن ها را انجام 
نداده اند. در نتیجه مردم نسبت به مسوولین بی اعتماد شده اند و اگر این احساس را 
بکنند که حامی و پشتیبانی دارند و اینها صادقانه با آنها رفتار می کنند، قادر هستند 
تا این اتفاقات و فجایع را تحمل کنند؛ اما اگر نتوانند، چنان که برخی می گویند 

»امیدواریم به وعده ها عمل بشود«، این بسیار ناامید کننده است«. 
کیهان نیا افزود: برای مردم ترس از آمدن دزد و حمله کردن به خانه ها و باقی وسایل 
شان هم که ممکن است از دست برود، باز از مسائلی است که چون جامعه ناایمن و 

نااطمینان است، باعث بار روانی و احساس از هم گسیختگی می شود. 

»منهای همه اینها گرسنگی و بیخوابی و نداشتن جا و مکان و عدم امکان آسایش هم 
چیزهایی است که این افراد را آزار می دهد«.

این روانشناس در تشریح ابعاد همه جانبه مصیبت از دید بالینی، تصریح کرد: از 
پیامدهای دیگر بچه ها هستند. بچه هایی که خانه و کاشانه و یا خانواده و والدین خود، 
حتی وسایل و اسباب بازی هایشان را ازدست داده و یا دوستانشان را دیگر نمی توانند 
ببینند. این بچه ها به شدت تحت فشار روانی بوده و به شدت آسیب پذیر هستند؛ 
وحشت تمام وجودشان را گرفته است که مبادا پدر و مادرشان را در این ماجرا از دست 

بدهند و تنها بشوند و احساس بی کسی کنند. 
در نظر گرفتن همه این ابعاد و مسائل یکی از مهمترین موضوعاتی است که به ویژه 
از نظر مسوولین و برنامه ریزان باید مورد توجه قرار گیرد تا در طرح ها و چاره اندیشی 

هایشان نقطه و نکته مغفولی باقی نمانده باشد. 
قطعا برنامه و راه حلی می تواند موفق و در لند مدت کاربردی باشد که حتی جزئیترین 

مباحث را ملحوظ نظر داشته باشد. 
*چاره چیست؟

کیهان نیا در نهایت تصریح کرد: آنچه که ما به عنوان راه حل می توانیم بگوییم در چند 
موضوع خلاصه می شودکه یکی از مهمترین آنها مسوولین و رفتار آنان است؛ یعنی 
مسوولین اگر می خواهند مردم به آنان اعتماد کنند که می خواهند برایشان کاری 
انجام دهند )دیر یا زود آن مهم نیست و جنبه روانی آن از همه مهمتر است( باید باعث 
شوند تا مردم به این جمع بندی و احساس برسند که آنان می خواهند کمک کنند. اما 
وقتی سپاه دولت را تخطئه می کند و دولت سپاه را و این اختلافات را مطرح می کنند، 
مردم ناامیدتر می شوند و بیشتر می ترسند و می گویند ما بدبخت شده ایم و اینها دارند 

اختلافات حزبی و نگرشی را مطرح می کنند. 
وی افزود: در وهله بعد باید از دولت ها و سایر کشورها درخواست کمک شود؛ چون 
این فاجعه آنقدر بزرگ است که کار یکی دو نفر نیست و ما به تنهایی از پس آن بر نمی 

آییم و باید در خواست کمک کنیم.
»و در نهایت فرستادن روانشناس، مشاور، جامعه شناس و کسانی به نزد این مردم 
است که می توانند با این خانواده ها صحبت کنند و دردهای آنان را التیام بخشند و به 
آنان این احساس را بدهند که سختی می گذرد و این مشکلات جبران می شود. یعنی 
این متخصصان بتوانند حس امنیت و اطمینان را به مردم درد دیده بدهند تا اینها توانند 

به زندگی باز گردند«. 

شناسایی همه ابعاد، لازمه برنامه ریزی موفق 

حوادث غیرمترقبه و دردهای پنهانی
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اقتصادی

تب گوجه فرنگی به عرق نشست
دلیلرفتوبرگشتقیمتگوجهفرنگیچهبود؟

دیگر کاملا روشن شده است که در شرایط خاص کنونی نیاز به مدیریت های فعال،   به 
روز و آشنا با میادین و حوزه های مختلف بیش از پیش احساس می شود.

با مدیریتی که دولت می تواند و باید اعمال کند جلو بسیاری از مشکلات و سوءاستفاده 
ها گرفته می شود و انتظار مردم هم همین است. همه شاهد بودیم این روزها قیمت 
گوجه فرنگی به یک باره رشد فراوانی پیدا کرد؛ با این حال، روز دوشنبه، ۱۹ فروردین 
۱۳۹۸ خبر رسید که مرزها برای صادرات گوجه فرنگی بسته شد و این کار دولت باعث 

کاهش شدید قیمت این محصول شد.  
طبق مشاهدات میدانی، مشخص شد که  قیمت گوجه فرنگی از ۵ هزار تومان به ۳ 
هزار ۵۰۰ تومان رسیده است؛ ولی با این حال قیمت واقعی گوجه فرنگی را چیزی بین 
۲ هزار ۵۰۰ تا ۳ هزار تومان ارزیابی می کنند. صبح ۱۹ فروردین بود که ایسنا گزارش 
داد: »با توجه به کاهش عرضه و افزایش قیمت گوجه فرنگی در میادین میوه و تره بار، 
بررسی ها از سطح شهر نشان می دهد که قیمت گوجه فرنگی درجه یک و دستچین 
به محدوده ۸ تا ۱۰ هزار تومان رسیده است«. اما  به نظر می رسد دولت آنقدر با این 
بحران ها دست و پنجه نرم کرده است که دیگر با سرعت بالایی  ورود می کند، مشکل 
را شناسایی واقدام به حل آن می کند. جنگ روانی و اقتصادی و همچنین سوءاستفاده 
برخی ازدلالان و واسطه ها  باعث نوسانات شدید در قیمت مایحتاج اساسی خانواده های 
خصوصا  مختلف،  عرصه های  در  مدیریت  ضرورت  امر  همین  و  است  شده  ایرانی 

عرصه های اقتصادی را به اثبات می رساند.
در همین رابطه، بهرام احمدی که به صورت حق العمل کار در بازار گوجه فرنگی کار 
می کند، می گوید: »به محض اینکه مرزهای کشور باز می شود، خصوصا مرز عراق، 
افزایش پیدا  بازار داخلی  به آن سمت روانه می شوند و قیمت ها در  اجناس وکالاها 
می کند. هر وقت هم که مرزها بسته می شود، قیمت ها دوباره کاهش پیدا می کند. « 
احمدی درباره تاثیر سیل بر افزایش قیمت ها می گوید: »سیل به زمین هایی که گوجه 
کاشته شده بود هیچ آسیبی وارد نکرده است و بنابراین اینکه سیل عامل گراین گوجه 
فرنگی باشد، غلط است. « این فعال عرصه بازار محصولات کشاورزی درباره دلایل بالا 
رفتن قیمت ها تاکید می کند: »قیمت گوجه با باز شدن مرزها تا ۵ هزار تومان رسید؛ 
وقتی هم مرزها بسته شد، در بازار میوه و تربار شاهد بودیم که قیمت ها به ۳ هزار و ۸۰۰ 
تومان رسید؛ ولی مغازه ها قیمت گوجه را گران تر کردند. قیمت واقعی گوجه باید ۳ هزار 
تومان باشد. « بیژن حبیبی-تاجر گوجه فرنگی-هم در این باره می گوید: »قیمت ها 
پایین آمده است. من الآن سمت جنوب کشور هستم. اینجا قیمت گوجه ۲ هزار و 
۵۰۰ تومان است، تهران و مرز عراق هم ۳ هزار تومان شده است. این قیمت حقیقی 
گوجه است. « وی ادامه می دهد: »وقتی مرز را یکدفعه باز کنند، اینگونه می شود. 
تمام ماشین ها سمت مرز رفتند و بازار داخلی خالی شد. دلیل اصلی افزایش قیمت 
محصولات کشاورزی هم فقط صادرات است. محصولات کشاورزی مثل گوجه در ایران 
به میزان فراوان تولید می شود. قیمت واقعی این مصحول هم  در حال حاضر باید چیزی 
بین  ۲ هزار ۵۰۰ تا ۳ هزار تومان باشد. « حبیبی تاکید می کند: »وقتی مرز باز شد، هزار 

دستگاه  کامیون تک به مرزها  سرازیر شدند. «
در همین زمینه اسدالله کارگر، رییس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی درباره مناطق 
تامین کننده گوجه فرنگی و تاثیر سیل و بارندگی های اخیر بر بازار این محصول توضیح 
می دهد: »مسلما سیل و بارندگی های اخیر در بازار گوجه فرنگی بی تاثیر نیست اما 
نمی توان همه چیز را به آن ربط داد، چرا که در برخی مناطق کشور بارندگی شدید و 
سیل داشتیم و استان های جنوبی در حال حاضر تامین کننده گوجه فرنگی بازار هستند 
و جو روانی و آزاد شدن صادرات تأثیر بیشتر و قابل ملاحظه ای بر گرانی آن داشته است. « 
گرانی در بازار داخلی و افزایش حجم صادرات محصولات کشاورزی کار را به جایی رساند 
که محصولاتی همچون آجیل و خشکبار، گوجه فرنگی، پیاز، کاهو، سیب زمینی و چای 
قیمت قابل توجهی به خود گرفت و دولت برای مدیریت این اتفاق به صورت مقطعی 
صادرات برخی از این اقلام را ممنوع کرد. بنابراین، ممنوعیت صادرات به خوبی می تواند 
بازارهای داخلی را کنترل کند. در این رابطه حسن صابری هرندی، رییس اتحادیه 
بارفروشان با تایید تاثیر صادرات بر کاهش عرضه گوجه فرنگی در بازار و افزایش قیمت آن 
گفت: »در روزهای اخیر که ممنوعیت صادرات پیاز اعمال شده، قیمت این محصول با 
کاهش ۴۰ درصدی مواجه شده است«. بنابراین، مشخص می شود که کار اصلی دولت 
در شرایط کنونی بستن مرزها و کنترل صادرات و واردات است؛ البته این مشکل اساسی 

هم به سرعت شناسایی شده است.

بررسی پیامدهای تخصیص ارز نیمایی برای واردات گوشت

منتظرگرانیگوشتباشیمیاارزانی؟

دولت در حالی نسبت به حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی واردات گوشت اقدام کرد که پیش 
از این مرکز پژوهشهای مجلس شورای اسلامی تاکید کرده بود حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 

برای واردات گوشت تاثیری در ابعاد نیم درصد بر بازار گوشت خواهد داشت.
 دبیر ستاد تنظیم بازار اعلام کرده است با توجه به ثبات ایجاد شده در بازار گوشت، 

امکان واردات گوشت با ارز نیمایی فراهم است.
 کلامی، مدیرکل دفتر برنامه ریزی تأمین، توزیع و تنظیم بازار وزارت صنعت، معدن و 
تجارت نیز هدف هیأت وزیران از مصوبه واردات گوشت قرمز با ارز نیمایی را کمک به 
افزایش تولید داخل دانست و حذف رانت و دلالی را نتیجه یکسان سازی نرخ عرضه 

گوشت قرمز عنوان کرد.
 محمدرضا کلامی با اشاره به واردات گوشت قرمز با ارز نیمایی، گفت: هدف این 
مصوبه هیأت وزیران، جلوگیری از کاهش تولید گوشت قرمز در داخل کشور و ایجاد 
انگیزه برای افزایش تولید از سوی تولیدکنندگان سنتی و صنعتی دام بود که رانت ناشی 

از اختلاف قیمت گوشت را از بین می برد.
*ارز ۴۲۰۰ تومانی از کجا آمد؟

 پس از آشکار شدن پس لرزه های ارز در دیگر بازارها، دولت نسبت به اعلام ارز تک 
نرخی اقدام کرد و قوانین سختگیرانه ای را بر معاملات ارزی وضع نمود. ارز ۴۲۰۰ 
تومانی برای واردات تخصیص یافت و کم کم با افزایش شدید قیمت ها در بازار مطالبه 
عمومی اعلام اسامی واردکنندگانی بود که با ارز ۴۲۰۰ تومانی کالا وارد می کردند اما با 
قیمت هایی بسیار بالاتر، در حقیقت با قیمت ارز آزاد در بازار نسبت به فروش کالایشان 
ارز تنها  با ارز ۴۲۰۰ تومانی و تخصیص این  اقدام می نمودند.  توقف واردات کالا 
به کالاهای اساسی که با هدف حمایت از معیشت مردم در دستور کار قرار گرفت نیز 
نتوانست ردرعمل خواسته دولت را محقق نماید.  این چنین شد که اقتصاد ایران برای 
چندمین بار هم چوب خورد و هم پیاز. در حقیقت هم نسبت به تامین ارز ارزان قیمت 
برای تامین کالا اقدام شد و در نتیجه رانتی عظیم توزیع شد و هم افزایش قیمت جیب 
مصرف کننده را آزرد. در این میان رشد شدید دلالی نیز وضعیت را بغرنج تر از قبل نمود.

* گوشت گران می شود؟
 گوشت یکی از اقلامی بودکه طعم تلخ بحران را در سال ۱۳۹۷ در کام داشت. رشد 
شدید قیمت ها در بازار سبب شد گوشت صد هزار تومانی به عبارتی ویژه در اقتصاد 
سیاسی ایران بدل شود. صف های طویل اما توسط مصرف کنندگان داخلی ایجاد نمی 

شود و دلالان در اینجا نیز جا خوش کرده بودند.
مرکز پژوهشهای مجلس شورای اسلامی پیش از این در گزارشی تاکید کرده بود: 
دلیل پیامدهای منفی سیاست ارز ترجیحی و عدم کارایی آن در تحقق اهداف، همزمان 
با مقابله جدی با فساد و کنترل فرایندهای تخصیص ارز و واردات از طریق تکمیل 
سامانه های مختلف مدیریتی، ارز ترجیحی )حداقل در مواردی که امکان کنترل کامل 
فرایند واردات یا تولید تا مرحله مصرف نهایی وجود ندارد( حذف شده و واردات کالاها 
با نرخ سامانه نیما صورت گیرد. برآورد صورت گرفته از سوی این مرکز در مقطع آذر ۹۷ 
نسبت به آذر ۹۶ نشان می دهد هزینه اختصاص ارز ترجیحی به واردات گوشت گرم و 
مواد واسطه  ای تولید گوشت، حدود ۹,۱۰۰ میلیارد تومان است، در حالی که این میزان 
هزینه، حداکثر ۰.۵ درصد بر نرخ تورم اثرگذار خواهد بود. به بیان دیگر برای عدم رشد 
نرخ تورم به میزان ۰.۵ درصد ناشی حذف نرخ ارز ترجیحی گوشت گرم و مواد واسطه ای 

تولید گوشت، حدود ۹,۱۰۰ میلیارد تومان از درآمد ارزی خود صرفنظر نماید.
به این ترتیب با نیمایی شدن ارز واردات گوشت، پیش بینی می شود تحت تاثیر جو 
روانی ناشی از تغییر ارز مبنا،  بازار با افزایش قیمت در کوتاه مدت و افزایش واردات و 

تعادل در قیمت ها در میان مدت مواجه باشد.

ماجرای بازی پتروشیمی ها در بازار ارز از زمان اعلام یکسان سازی نرخ ارز و دلار ۴۲۰۰ 
تومانی شکل گرفت، درست یک سال پیش.

یک سال از زمان اعلام یکسان سازی نرخ ارز می گذرد.  سال گذشته اسحاق جهانگیری 
معاون اول رئیس جمهور با اظهار یکسان سازی نرخ ارز رقم ۴۲۰۰ تومان را نرخ رسمی 
دلار اعلام کرد و خرید و فروش در قیمت های دیگر را قاچاق ارز و از تخلفات قابل پیگیری 

دانست.
سیاست های کلان بین المللی، میزان فروش نفت و فرآورده های آن و همکاری و 
هماهنگی شرکت های پتروشیمی به عنوان شرکت های درآمدزا همواره در نرخ ارز در کشور 
تاثیر داشته و اثرات مستقیم و غیر مستقیم آنها در سفره و معیشت مردم بسیار پررنگ بود. 
از این رو بانک مرکزی با احتساب درآمدهای ارزی حاصل از فروش محصولات پتروشیمی 
نرخ ارز را ۴۲۰۰ تومان تعیین کرد. اما این موضوع با اعتراض بخش خصوصی و اغلب 
صادرکنندگان محصولات پتروشیمی مواجه شد. از سوی دیگر شفافیت سامانه نیما موجب 
شد تا پتروشیمی ها از اظهار ارز حاصله در این سامانه خودداری کرده و دولت را برای آزاد 

گذاشتن دست آنها در عرضه و قیمت گذاری ارز خود تحت فشار بگذارند.
خروج آمریکا از برجام و تشدید تحریم کشورمان نیز نتوانست این شرکت ها را پای کار 
آورده و مجبور به همراهی و همکاری با بانک مرکزی و سامانه نیما کند. این آغاز تنش های 
فزاینده بازار ارز بود. کاهش درآمدهای ارزی  از یک سو و مقاومت دربرابر ارائه ارز حاصل از 

صادرات به بانک مرکزی از سوی دیگر.
مهدی تقوی اقتصاددان و استاد دانشگاه علامه طباطبایی در گفتگو با خبرآنلاین در 
این خصوص گفت: بی تردید اجرایی شدن تحریم های آمریکا علیه ایران می تواند زمینه را 

برای پررنگ تر شدن مشکلات کنونی اقتصاد ایران فراهم کند.
این پیش بینی کاملا درست از آب درآمد. صعود نرخ دلار به بالای ۱۰ هزار تومان در 
بازه زمانی بسیار کوتاه منجر به افزایش قیمت در سایر بازارها شد. در این بین بورس 
نیز که از افزایش نرخ دلار تاثیر می گرفت دوران طلایی رشد چند هزار واحدی در روز را 
تجربه می کرد و این بدان معنا بود که همزمان با مقاومت در برابر قوانین و بخشنامه های 
دولت، شرکت های پرسود پتروشیمی در راس هرم مثبت های بورس قرار گرفتند و ارزش 

دارایی های آنها نیز به تناسب رشد نرخ دلار افزایش پیدا کرد.
بیژن زنگنه وزیر نفت اما درباره تاثیر خروج آمریکا از برجام و این که چقدر روی صنعت 
نفت، درآمد و صادرات ما اثر می گذارد، نظر دیگری داشت: معتقدم با خروج آمریکا از 
برجام اتفاق قابل ذکری برای صادرات نفت و میعانات گازی ما رخ نخواهد داد و درآمدهای 

ارزی کشور طبق آنچه در بودجه است، تامین خواهد شد.
انتقاد از دولت پرداخته و با حمایت از برخی  در این بین نمایندگان مجلس نیز به 

شرکت های پتروشیمی به این ناهماهنگی دامن زدند.
پشتوانه  بدون  نیما  ارزی  ایجاد سامانه   : ویژه خبری گفت  گفتگوی  در  زارع  رحیم 
کارشناسی و بر اساس تصمیم یک شبه است و شفافیتی در آن وجود ندارد. سامانه نیما 

موجب تقویت واردات و تضعیف صادرت شده است.
زارع گفت: پتروشیمی ها حدود ۱۷ میلیارد دلار ارز خود را به دلیل سیاست های دولت 

در خارج از کشور یا چرخه صرافی ها نگه داشته یا جرات وارد کردن آن را به کشور ندارند.
دولت برای کنترل فضای ایجاد شده اقدام به صدور بخشنامه هایی مبنی بر ممنوعیت 
صادرات و نحوه قیمت گذاری و عرضه محصولات پتروشیمی در داخل کشور کرد. این 
اقدام اگرچه دیر اما موثر واقع شد. ممنوعیت صادرات پاشنه آشیل بسیاری از شرکت های 
پتروشیمی بود که در مقابل شفافیت و همراهی دولت برای تامین ارز مورد نیاز بازارها قد 

علم کرده بودند.
همزمان با این جریانات در مجلس طرحی ارائه شد مبنی بر انتزاع پتروشیمی از وزارت 
نفت و تشکیل وزارت انرژی. اما مرکز پژوهش های مجلس با ریشه یابی ۹ چالش بزرگ در 
این راستا در گزارشی نوشت: تشکیل وزارت انرژی، اقدامی موثر و ضروری برای ایجاد 
متولی مشخص در سیاست های انرژی کشور و تقویت وزارت نفت با ادغام بخش برق 
 ـنظارتی و امور  در آن است. اما تشکیل وزارت آب و محیط زیست با خلط امور حاکمیتی 
 ـاجرایی و ایجاد تضاد منافع و ماموریت های غیرهمسو در یک دستگاه به  تصدی گری 
صلاح کشور نیست. به علاوه در شرایط کنونی انتزاع پتروشیمی از وزارت نفت نیز توصیه 

نمی شود.
از  انتقاد  با  و  مخالف  جهتی  در  اما  همدان  مردم  نماینده  حاجی بابایی  حمیدرضا 
پتروشیمی ها اظهار داشت: بخش بزرگی از ارز کشور در دست پتروشیمی هاست اما 
وضعیت این صنایع بسیار مبهم بوده و نیازمند شفاف سازی است. مواد اولیه ارزان، برق، 
انرژی و کارگر و تمام آنچه مورد نیاز صنعت پتروشیمی است به صورت ارزان در اختیار این 

صنایع قرار گرفته است اما ارز آنها در خارج از کشور معامله می شود.
یکی دیگر از اقدامات دولت برای کنترل هرچه بیشتر پتروشیمی ها در شرایط بحرانی 
اقتصادی اختیار دادن به وزیر نفت برای عزل و نصب اعضای هیئت مدیره پتروشیمی 
ها بود. براساس اختیاری که هیات دولت به زنگنه داد در صورت عدم ارائه ارز توسط 
شرکت های پتروشیمی به بازار ثانویه، وزیر نفت می تواند درباره این شرکت های پتروشیمی 
که دولت و نهادهای وابسته دولت سهامدار آنهاست، تصمیم گیری کرده و حتی اجازه دارد 

اعضای هیات مدیره پتروشیمی ها را را عزل کند.
با این تمهیدات نقش آفرینی شرکت های پتروشیمی در سامانه نیما و ارزآوری برای 
کشور پررنگ تر شد. نوروززاده مدیرعامل پیشین شرکت ملی صنایع پتروشیمی، با اشاره به 

عرضه ارز صادراتی شرکت های پتروشیمی در سامانه نیما گفت: پیش بینی می شد که ۲۵ 
درصد از عرضه ارز حاصل از صادرات غیرنفتی کشور در سامانه نیما به صنعت پتروشیمی 
اختصاص داشته باشد اما امروز باید گفت ۸۰ درصد عرضه در سامانه نیما متعلق به 

شرکت های پتروشیمی است.
احمد مهدوی، دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایان پتروشیمی  نیز در دفاع از عملکرد 
پتروشیمی ها برای نقش آفرینی در بازار ارز گفت: شرکت های پتروشیمی تخلفی در ارائه 
ارز صادراتی خود در سامانه نیما نداشته اند. ارائه ارز صادراتی شرکت های پتروشیمی در 
سامانه نیما از ۱۵ مردادماه تا ۱۵ شهریورماه یعنی طی یک ماه ۸۸۶ میلیون و ۲۱۰ هزار 
یورو بوده است. کل ارزی که از سوی همه صادرکنندگان در سامانه نیما وارد شده است 
حدود یک میلیارد و ۸۲ میلیون یورو بوده است که ۸۲ درصد آن را شرکت های پتروشیمی 

ارائه کرده اند.
با وجود وارد بودن انتقادات به پتروشیمی ها اما می توان گفت این شرکت ها توانستند 
با دور زدن تحریم ها بخش اعظمی از نیاز ارزی کشور را تامین کنند. این حرکت بزرگترین 

نقطه قوت پتروشیمی بود.
بهزاد محمدی معاون وزیر نفت درامور پتروشیمی در این رابطه با اشاره به این که شرایط 
بین المللی کنونی ایران محدودیت هایی را برای صنعت پتروشیمی ایجاد کرده است، اظهار 
کرد: شرکت های پتروشیمی راه های بسیار خوبی را برای حل مسائل و محدودیت های 

خود پیدا کرده اند و تلاش می شود به مشکل خاصی برخورد نکنند.
بیژن زنگنه وزیر نفت نیز با تایید این موضوع در مراسم افتتاح فازهای ۱۳ و ۲۲ و ۲۳ و ۲۴ 
پارس جنوبی تاکید کرد: میزان تولید محصول نهایی پتروشیمی در سال ۹۲، ۲۷ میلیون 
تن بوده که اکنون به ۳۱ میلیون تن رسیده و با اجرای ۱۸ طرح یاد شده به ۵۲ میلیون تن 

خواهد رسید یعنی دو برابر می شود.
وی درباره ارزش محصولات پتروشیمی در فاصله ۹۲ تا ۱۴۰۰ نیز گفت: در سال ۹۲ 
هجده میلیارد دلار ارزش محصولات پتروشیمی بوده که در سال ۹۶ به ۲۵ میلیارد دلار و تا 

۱۴۰۰ به ۳۶ میلیارد دلار می رسد.
اما ماجراهای پتروشیمی ها در سال گذشته به همین جا ختم نشد و بزرگترین چالش 
اقتصادی کشور در حوزه پتروشیمی نیمه های اسفند ماه سال گذشته با پرونده مرجان 

شیخ الاسلامی آل آقا رقم خورد.
با انتشار اخبار پرونده مربوط به اخلال شرکت بازرگانی پتروشیمی که به پرونده اختلاس 
۶ هزار میلیارد دلاری معروف شد بیژن زنگنه در گفت و گویی اظهار کرد: : شرکتی بود 
به نام شرکت بازرگانی پتروشیمی که صددرصد دولتی و متعلق به شرکت ملی صنایع 
پتروشیمی بود. شرکت ملی صنایع پتروشیمی کالاهای تولیدی خود را به این شرکت 
می داد و به دلیل گردش مالی بزرگ اعتباری برای این شرکت ایجاد شد. این شرکت در 
اقدامی عجیب در سال ١٣٨٨ خصوصی شد اما روال گذشته ادامه پیدا کرد. نزدیک به 
چهار میلیارد یورو در سال های ٩١ و ٩٢ بازنگشته است. ارزی هم که بازگشته طبق ارز 

رسمی بوده در حالی که در آن سال ها ارز رسمی، مرجع و آزاد وجود داشته است.
گفته شد اختلاسی به میزان ۶ میلیارد و ۶۰۰ میلیون یورو در سال های ۸۹ تا ۹۲ و در 
جریان دور زدن تحریم ها در شرکت بازرگانی پتروشیمی رخ داده است. اما آنچه در کنار این 
خبر توجه کاربران فضای مجازی را به خود جلب کرد، نام یکی از متهمان این پرونده به نام 
مرجان شیخ الاسلامی است که »شریک متهم اصلی این پرونده است و هفت میلیون و ۶۵ 
هزار و ۵۲۹ یورو و هشت میلیون و۷۱۰ هزار و ۳۸۴ دلار تحصیل مال نامشروع کرده است و 

اکنون خارج از کشور متواری است.
علینقی خاموشی رییس هیات مدیره شرکت سرمایه گذاران ایران در این خصوص اعلام 
کرد که مرجان شیخ الاسلامی جزو مجموعه بازرگانی پتروشیمی نیست و ارتباطی با این 
مجموعه ندارد. وی ادامه داد: رئیس دادگاه این پرونده پس از پایان جلسه دوم اذعان کرد 
در این پرونده بحث اختلاس و تصاحب ۶.۷ میلیارد یورو نیست بلکه گردش این پول و 

نحوه ورود آن به کشور محل بحث است.
سال ۹۷ در حالی به پایان رسید که صنعت پتروشیمی کشور در گذر از مسیر پر فراز 
و نشیب تحریم ها توانست با حل بخشی از مشکلات ارزی دولت را یاری رساند اما در 
مقاطعی از زمان نیز منفعت طلبی و بخشی نگری ضربات سختی به بازار ارز و در نهایت 

اقتصاد کشور وارد کرد. آثار این ضربات همچنان در سفره و معیشت مردم نمایان است.

سهم پتروشیمی ها در افزایش نرخ ارز چقدر است؟

صنعت پتروشیمی، بازیگری در ۲ نقش سیاه و سیپد

معاون اقتصادی وزیر جهاد کشاورزی با بیان این که سیل در ۱۶ استان ۶ هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان خسارت به بخش کشاورزی زده است 
گفت: ۹۲۰ هزار هکتار از اراضی زراعی کشور در درصدهای مختلف زیر آب است و ۱۰۸ هزار هکتار از باغات نیز در استان های مختلف 

آسیب دیده است.
 عبدالمهدی بخشنده شامگاه دوشنبه پس از پایان نخستین جلسه ستاد اطلاع رسانی و تبلیغات اقتصادی کشور در محل وزارت کشور در 
جمع خبرنگاران افزود: ۱۶ استان کشور درگیر سیل هستند.  وی میزات خسارت های وارده در استان ها را متفاوت دانست و گفت، ۷۶ درصد 
خسارات وارده به بخش کشاورزی مربوط به استان های خوزستان، گلستان، مازندران و لرستان بوده است. بخشنده اظهار کرد: خوشبختانه 
خسارات سیل در سایر استان ها گسترش نیافته اما متاسفانه میزان خسارات در استان خوزستان بسیار گسترده است به همین دلیل این 
استان را به صورت ویژه رصد می کنیم. معاون اقتصادی وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد: بر اثر سیل ۲۵ هزار راس دام سبک و یکهزار راس دام 
سنگین تلف شده و ۳۷۴ واحد مرغ دارای از ۱۰ تا ۱۰۰ درصد خسارت دیده به طوری که ۹ میلیون قطعه طیور تلف شده است. بخشنده 
گفت: یکهزارو ۱۰۰ واحد آبزی پروری و پرورش ماهی خسارت دیده اند و درصد این خسارات متفاوت است. همچنین به بیش از ۱۸۰۰ 

قنات و۱۴۰۰ حلقه چاه، چند هزار کیلومتر شبکه آبیاری زه کشی و جاده های بین مزارع خسارت وارد شده است. وی ادامه داد: مصوبه 
دولت در هفتم فروردین، برای استان های گلستان و مازندران عملیاتی شده است. بر اساس این مصوبه دولت برای جبران خسارات بخش 
کشاورزی این دو استان ۴۷۰ میلیارد تومان بلاعوض و ۲۲۰۰ میلیارد تومان تسهیلات چهار درصد که از چهار تا ۱۸ درصد آن را دولت تقبل 
کرده اختصاص می یابد. بخشنده گفت: رییس سازمان برنامه و بودجه روز دوشنبه کمک های بلاعوض را ابلاغ کرد و رییس کل بانک مرکزی 
نیز روزیکشنبه تسهیلات ۲۲۰۰ میلیارد تومانی را به ۶ بانک ابلاغ کرد. وزیر جهاد کشاورزی هم دستورعمل نحوه پرداخت را ابلاغ کرد. معاون 
اقتصادی وزیر جهاد کشاورزی افزود: در استان های گلستان و مازندران ۱۷ تا ۱۸ درصد کشاورزان خسارت دیده بیمه بودند که از اول فروردین 
ماه کار پرداخت خسارت به آن ها به صورت نقدی شروع شده است. بخشنده گفت، پرداخت خسارت آن دسته از کشاورزانی که در استان 
های گلستان، مازندران و خوزستان با صندوق بیمه قرار داد داشتند و محصولاتشان آسیب دیده شروع شده است. وی تاکید کرد: علاوه بر 
پرداخت بلاعوض و تسهیلات ارزان قیمت به کشاورزان آسیب دیده در استان های مازندران و گلستان، باز پرداخت اقساط تسهیلات آنها به 

مدت سه سال استمهال می شود و این روش را برای سایر استان ها نیز تصویب خواهیم کرد. 

معاون اقتصادی وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد

خسارت6هزارو800میلیاردتومانیسیلبهبخشکشاورزی

رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به القای جو روانی ناشی از اقدام دولت آمریکا در رابطه با 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی برای افزایش نرخ ارز تاکید کرد که این اقدام تأثیر پایداری بر 
بازار ندارد. عبدالناصر همتی با اشاره به اقدام اخیر دولت آمریکا در رابطه با تروریستی اعلام 
کردن سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، اظهار کرد: این اقدام، آخرین نشانه شکست سیاست 
آن کشور در فشار علیه ملت ایران و تحریم های مالی و پولی طی یک سال گذشته به خصوص 
شکست سنگین دهه اول فروردین ۹۸ است. وی افزود: اگر آمریکا امید جدی به موفقیت 

سیاست های گذشته داشت، طبیعتاً به این کار خطرناک متوسل نمی شد.
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه این بانک به همراه دولت برنامه های خود از جمله 
دسترسی های ارزی پایدار، ایمن و تحریم ناپذیر را با قدرت پیش می برد، تصریح کرد: این 
اقدام نیز تأثیر پایداری در بازارها ندارد، اما همان گونه که قبلًا تأکید کردم از چند روز پیش 
مراکزی به پیشواز رفته و با القای تدریجی جو روانی برای افزایش نرخ ارز عمدتاً در کانال های 
اعلام نرخ، قیمت های بالاتر برای ارز اعلام شد. همتی تاکید کرد: بانک مرکزی در بازار ارز 
حضور جدی دارد و همچون گذشته توصیه اش توجه مردم عزیز به ریسک این بازار بوده و 
تمامی تلاش بانک مرکزی استمرار پایدار ثبات اقتصادی کشور در این دوره گذار تحریم ها و 

ایجاد بستر مناسب برای رونق تولید و شکوفایی اقتصاد است.

 معاون سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه حتی در شرایط سخت هم، از نظام بانکی 
و بانک مرکزی هیچگونه استقراضی صورت نگرفته است، گفت: قرض گرفتن از بانک 
مرکزی، خط قرمز دولت است. حمید پورمحمدی در مراسم رونمایی از برنامه رونق تولید و 
اصلاحات ساختاری بودجه، با بیان اینکه در سال ۹۷ با چند مشکل در بودجه مواجه بودیم 
که از جمله آن، وضع تحریم ها در سال ۹۷ است، گفت: این موضوع منجر به کاهش منابع 
درآمدی دولت شد که خود را در کاهش درامدهای گمرک، مالیات، واگذاری ها و نفت نشان 
داد. معاون سازمان برنامه و بودجه کشور افزود: از سوی دیگر، به علت تحریم ها، هم نوسانات 
در بازار ارز داشتیم و به دلیل افزایش سطح عمومی قیمت ها، نرخ کالاها و خدمات بالا رفت. 
وی ادامه داد: سازمان برنامه و بودجه بین ۲ فشار کم شدن منابع و مطالبات دستگاه ها 
برای دریافت بیشتر اعتبارات بود؛ ضمن اینکه باید از معیشت قشر ضعیف حمایت می شد. 
پورمحمدی گفت: به باور همه ما باید در این شرایط از بانک مرکزی و نظام بانکی استقراض 
می کردیم؛ اما در سال ۹۷ استقراض از نظام بانکی به عنوان خط قرمز ما تعیین شد. 
وی افزود: بنابراین ما حتی در شرایط سخت هم، از نظام بانکی و بانک مرکزی هیچ گونه 
استقراضی نکردیم. معاون سازمان برنامه و بودجه گفت: به هر حال، اگرچه پارسال سال 

سختی از جهت کمبود درآمد بود؛ اما هیچ گونه استقراضی از بانک مرکزی نکردیم.

مهلت استفاده از بسته ارزی تشویقی تجار تا پایان شهریور امسال 
تمدید شد.

در  واردکنندگان  و  صادرکنندگان  عملکرد  به  توجه  با  مرکزی  بانک 
بهره گیری از بسته تشویقی ابلاغ شده در بهمن سال گذشته را که تا ۱۴ 

اسفند ۱۳۹۷ مهلت داشت تا پایان شهریور ماه ۱۳۹۸ تمدید کرد.
این اقدام با هدف تشویق صادرکنندگان برای ایفای به موقع تعهدات 
ارزی خود از یک سو و تسهیل تأمین مالی تجارت و پروژه ها از سوی دیگر 
انجام شده است. طبق اعلام بانک مرکزی، با توجه به سیاست های 
از  کشور  خارجی  تجارت  امور  تسهیل  راستای  در  و  شده  اجرا  ارزی 
محل واگذاری امتیاز پروانه های صادراتی ظرف یک ماه گذشته بالغ 
بر ۱.۵ میلیارد دلار واردات انجام شده است. ضمن اینکه در راستای 
اجرای سیاست تجارت خارجی بدون نفت کشور، فرآیند تسهیل تجارت 
خارجی واردات از محل صادرات غیرنفتی به صورت ویژه پیگیری شده 
و تا پایان فروردین ماه سال ۱۳۹۸ ارتباط مستقیم بین واردکنندگان و 

صادرکنندگان در سامانه جامع تجارت برقرار خواهد شد.

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد

القایجوروانیبرایافزایشقیمتارز
معاون نوبخت اعلام کرد:

استقراضازبانکمرکزی،خطقرمزدولتاست
مهلتاستفادهازبستهارزیبرایتجار

تمدیدشد

در شرایطی که محاسبات نشان می دهد بازار مسکن در بازه میان مدت همتراز با دو بازار 
رقیب دچار رشد قیمت شده، فروشندگان مسکن در روزهای اخیر تحت تاثیر برخی سایتهای 

اینترنتی، قدرت تصمیم گیری خود را برای تخفیف رونق بخش از دست داده اند.
بعضی سایت های فروش ملک، کماکان عرصه تاخت و تاز نوسان گیران است؛ به طوری که 
در روزهای گذشته واحدهای ۳۰۰ میلیون تومانی مسکن مهر پردیس را تا یک میلیارد تومان 
قیمت گذاری کردند! هرج و مرج قیمتی البته در بازار مسکن شهر تهران نیز دیده می شود. 
فروشندگان، تحت تأثیر قیمت های کاذب یا از فروش منصرف می شوند یا قیمت ها را به روز 
می کنند. این در حالی است که به گفته دفاتر املاک، قبل از اینکه مالکان قیمت ها را بالا 
ببرند هم برای واحد آنها مشتری پیدا نمی شد؛ چه برسد به حالا که پنج تا ۱۰ درصد به قیمت 
پیشنهادی اضافه کرده اند. واسطه های ملکی می گویند که فروشندگان، قطعاً از ایجاد فضای 
رکود تورمی در بازار مسکن، توفیقی به دست نخواهند آورد. از سوی دیگر مقایسه روند رشد 
بازارهای مسکن، طلا و ارز طی پنج سال گذشته نشان می دهد که برخلاف تصور غالب، 

قیمت ها در هر سه بخش تقریباً به یک میزان رشد کرده و ظرفیت بازار مسکن پر شده است.
*اقتصاد بدون تقاضا

منطق ساده ای در هر بازاری برای تعیین قیمت ها وجود دارد و آن تناسب عرضه و تقاضا 
است. در حال حاضر با توجه به جهش قابل ملاحظه قیمت مسکن، بخش تقاضا قدرت خود 
را از دست داده و کارشناسان می گویند حداقل تا ۱۰ فصل این وضعیت ادامه پیدا خواهد 
کرد. در این فاصله هر نوع تحول قیمتی در بازار مسکن، زمان دستیابی به رونق مجدد را 
طولانی تر می کند. طی سه ماه اخیر میانگین قیمت مسکن شهر تهران ۹ میلیون و ۷۸۹ هزار 
تومان در هر متر مربع بوده که نسبت به سه ماه قبل از آن سه درصد افزایش یافته است. سال 
گذشته در همین زمان متوسط قیمت مسکن شهر تهران پنج میلیون و ۵۳۰ هزار تومان به 
ثبت رسید. آذرماه ۱۳۹۶ نیز به عنوان نقطه آغاز افزایش قیمت، میانگین قیمت مسکن تهران 
پنج میلیون و ۹۰ هزار تومان بود. آذرماه ۱۳۹۴ هم متوسط قیمت سه میلیون و ۸۸۰ هزار 
تومان بود. همان طور که آمار نشان می دهد قیمت نسبت به آذرماه سال ۱۳۹۶ معادل ۹۲ 

درصد و نسبت به آذرماه ۱۳۹۴ معادل ۱۵۲ درصد رشد یافته است.
*تأثیر گرانی نهاده های تولید بر قیمت مسکن

برخی کارشناسان معتقدند با توجه به رشد قابل ملاحظه قیمت مصالح ساختمانی ناشی 
از نوسانات نرخ ارز، قیمت مسکن در آینده افزایش خواهد یافت. با این حال عده ای دیگر 
می گویند بازار مسکن، تورم آینده را پیش خور کرده و جهش قیمت ها با توجیه افزایش قیمت 
مصالح ساختمانی، منطقی به نظر نمی رسد. از سوی دیگر بسیاری از سازندگانی که سال 
۱۳۹۴ واحدهای خود را با قیمت مصالح آن زمان ساختند، سال ۱۳۹۷ آپارتمان ها را به عنوان 
واحد کلید نخورده نوساز با ۱۵۲ درصد رشد قیمت فروختند. بنابراین اگر مجدداً قیمت ها را 
به طور مثال ۵۰ درصد افزایش دهند یعنی ۲۰۲ درصد سود خواهند کرد که این مقدار سود 

در هیچ بخشی از اقتصاد کشور وجود ندارد. توجیه برخی سازندگان این است که رشد قیمت 
مسکن طی یک سال اخیر ۷۰ درصد پایین تر از طلا و ارز بوده که در پاسخ باید گفت قیمت 
طلا و ارز از سال ۱۳۹۲ تا کنون نوسان بسیار اندکی داشته و حالا که به رشد حدود ۱۶۰ 
درصد رسیده تقریباً با رشد ۱۵۲ درصد قیمت مسکن برابر شده است. لذا در حال حاضر 

توجیهی برای رشد قیمت مسکن وجود ندارد.
*نظر مردم درباره چشم انداز مسکن ۹۸

به گزارش ایسنا، در یک نظرسنجی اینترنتی با حضور ۲۸۷ نفر از شرکت کنندگانی که 
عمدتاً فعال حوزه مسکن هستند، نرخ رشد قیمت مسکن در سال ۱۳۹۸ همتراز با تورم 
عمومی پیش بینی شده است. ۲۶ درصد افراد معتقدند افزایش قیمت مسکن همسطح تورم 

پیش می رود. ۲۵ درصد گفته اند کمی بالاتر از تورم خواهد بود. ۱۷ درصد پایین تر از نرخ تورم 
را برای این بخش پیش بینی کرده اند. ۱۷ درصد نیز معتقدند نرخ رشد قیمت مسکن منفی 
خواهد بود. ۱۱ درصد به رشد بیش از دو برابر تورم نظر داده اند و تنها ۴ درصد گفته اند که 

قیمت مسکن در سال جاری به دو برابر نرخ تورم می رسد.
*کسادی بازار مسکن در تعطیلات نوروز

با وجود گرمای نسبی معاملات در اسفندماه سال گذشته، در روزهای نخستین سال جاری 
بازار تقریباً در رکود کامل به سر برده است. بر اساس اعلام اتحادیه مشاوران املاک، معاملات 
مسکن در اسفندماه ۱۳۹۷ نسبت به زمان مشابه سال قبل در کل کشور و شهر تهران به 
ترتیب ۲۶ درصد افزایش و هفت درصد کاهش داشته است؛ با این حال تعداد قراردادها به 

ترتیب ۲۴ و ۳۳ درصد نسبت به بهمن ماه افزایش نشان می دهد.
اما در خصوص سال جدید با توجه به قرار داشتن در روزهای تعطیل، تعداد معاملات قابل 
توجه نبوده است؛ به طوری که در ۱۶ روز ابتدای فروردین ماه ۱۳۹۸ تنها ۶۱ مورد خرید 
و فروش مسکن در شهر تهران به ثبت رسیده و باید ببینیم در ۱۵ روز باقی مانده چه اتفاقی 
می افتد. این در حالی است که فروردین ماه سال گذشته تعداد قراردادهای خرید و فروش 

شهر تهران ۵۰۰۰ مورد بود.
*صعود قیمت در پی صعود معاملات در اسفندماه

در شرایطی که شاخص های متعدد از کاهش سرعت رشد قیمت مسکن در نیمه دوم سال 
۱۳۹۷ حکایت داشت، بر اساس اعلام برخی آمارهای غیررسمی در اسفندماه رشد ماهیانه 
قیمت مسکن به ۸ درصد رسیده است. افزایش میانگین ماهیانه قیمت مسکن پایتخت در 
ماه های مهر، آبان، آذر، دی، بهمن و اسفند به ترتیب ۶.۴، ۶.۶، ۴.۱، ۲.۵، ۱.۷ و ۸ درصد 
به ثبت رسیده است. همان طور که آمار نشان می دهد پس از یک وقفه قیمتی، مجدداً در 
اسفندماه با رشد قیمت مواجه شده ایم که علت اصلی آن جنب وجوش برخی خریداران نگران 

از شرایط بعد از عید بوده است.
*پیش بینی رئیس اتحادیه درباره قیمت مسکن

رئیس اتحادیه مشاوران املاک می گوید: یک نگاه فکری در کشور ما وجود دارد که همواره 
مسائل را به بازه های زمانی قبل و بعد از اتفاقات تقسیم می کند. قبل از عید، بعد از عید؛ قبل 
از انتخابات، بعد از انتخابات؛ قبل از ماه رمضان، بعد از ماه رمضان. این انگاره همیشه وجود 
داشته و امسال هم دیده می شود. به همین دلیل غالباً در ماه های پایانی سال حجم معاملات 

برخی کالاها از جمله مسکن بالا می رود که به افزایش نسبی قیمت منجر می شود.
مصطفی قلی خسروی بیان می کند: بسیاری افراد تصور می کنند قیمت خانه و سایر کالاها 
قرار است در سال ۱۳۹۸ دچار جهش شود. اما با توجه به تجربه ۵۰ ساله ای که در حوزه 
املاک دارم می گویم سال جاری مطلقاً جهش قیمت اتفاق نمی افتد و قیمت مسکن نهایتاً 

معادل نرخ تورم افزایش می یابد.

مقاومت خنثی فروشندگان در بازار مسکن

رئیساتحادیهاملاک:امسالمطلقاًجهشقیمتمسکناتفاقنمیافتد
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انتخاب سرمربی تیم ملی در چرخه نام های تکراری

پس از حذف تیم ملی از جام ملت های آسیا 2019 و خداحافظی کارلوس کی روش 
از ایران، شایعه حضور چند مربی بزرگ در نیمکت تیم ملی به گوش می رسید اما با این 
وجود تمام برنامه های فدراسیون فوتبال در دو ماه گذشته بر محور چند نام تکراری و 

گمانه زنی ها در حال گردش بوده است.
تداوم این روند و تعطیلی برنامه های تیم ملی فوتبال ایران موجب شده تا پیش فرض 
های زیادی در زمینه چرایی تاخیر در انتخاب سرمربی تیم ملی فوتبال ایران شگل گیرد؛ 
پیش فرض هایی که مبنای آن گمانه زنی و برخی از شایعات خروجی از ساختمان های 

خیابان سئول است؛
نخستین شائبه در زمینه طولانی شدن پروسه انتخاب سرمربی تیم ملی فوتبال، انتظار 
فدراسیون برای پایان لیگ هجدهم و انتخاب یکی از سرمربیان خارجی شاغل در لیگ 
ایران می باشد. برانکو یکی از گزینه های مد نظر مسئولان فدراسیون فوتبال است. 
سرمربی کنونی پرسپولیس تهران با توجه به شناختی که از فوتبال ایران دارد بدون شک 

در میان خارجی های لیگ گزینه نخست به شمار می رود. 
البته تنها شناخت وی از فوتبال ایران نیست که برانکو را به گزینه نخست فدراسیون 
فوتبال تبدیل کرده است بلکه نام این سرمربی کروات در چند سال گذشته آلترناتیوی 
برای کی روش بود؛ جایی که بسیاری از کارشناسان موضع گیری های تند سرمربی 

وقت تیم ملی فوتبال در برابر برانکو را ناشی از این مساله می دانستند.
اما دومین پیش فرض، مربوط به انتخاب مربی بالاتر از کلاس کی روش است. میراث 
هشت ساله کی روش در ایران، جذابیت رفتار های وی برای هواداران و شیوه بازی این 
مربی در برابر بزرگان فوتبال دنیا موجب شده است تا سرمربی بعدی تیم ملی در ماه های 

ابتدایی حضور، بار سنگینی از توقعات را بر دوش بکشد. 
فدراسیون فوتبال برای کاهش بار روانی حضور مربیان دیگر در تیم ملی فوتبال ایران، 
2 راهبرد را در دستور کار قرار داده است. نخست با طولانی کردن انتخاب سرمربی تیم 
ملی خاطرات بازی های نتیجه گرای کی روش را در ذهن هواداران کمرنگ کند و در 
ثانی با خرید زمان به دنبال آن است که یک مربی سطح بالای جهانی را به استخدام 

فدراسیون فوتبال درآورد.
اما در مسیر راهبرد دوم فدراسیون مشکلاتی وجود دارد که حضور بزرگان فوتبال جهان 
را در ایران سخت کرده است. برای انتخاب مربی بزرگ افزون بر بودجه نیازمند زیر ساخت 
های مناسب و استعداد های فوتبالی است تا بتواند دانش خود را در ایران پیاده کند. اما 
در هشت سال گذشته و از زمانی که کی روش هدایت تیم ملی را بر عهده گرفت گلایه 

این مربی در تمام این سال ها نبود زیر ساخت مناسب و بودجه کافی بود.
همسنجی چنین شرایطی با امکانات کشورهای همسایه به ویژه قطر نشان از آن 
دارد که ما در بخش زیر ساختی و اجرای برنامه های بلند مدت فاصله فراوانی تا شرایط 
مطلوب داریم، فاصله ای که نشان داد قطر با کمپ اسپایر و استخدام مربی با دانش 
خارجی توانست در یک برنامه بلند مدت عنوان قهرمانی آسیا را از آن خود کند در حالی 

که از آخرین قهرمانی ایران در آسیا بیش از 40 سال می گذرد. 
پیش فرض دیگر تاخیر در انتخاب سرمربی تیم ملی مربوط به عملکرد فدراسیون 
نشین ها در برابر رفتارهای کی روش است. آنان که در ماه های پایانی حضور کی روش 
شاهد انتقادات فراوانی بودند به دنبال آن هستند که در قرارداد مربیان بزرگ خارجی 
بندهایی را درج کنند تا به مانند گذشته شاهد نگاه از بالا نباشند. بدون شک مهدی تاج 
و دیگر دست اندرکاران فدراسیون فوتبال از حضور هشت ساله کی روش به خوبی درس 
گرفته اند و چشم بسته، بسته های ترکیبی را انتخاب نخواهند کرد؛ بسته ای که به گواه 
رییس فدراسیون فوتبال مانند آجیل های نوروزی متشکل از بهترین و بدترین ها است. 
هرچند که تاخیر و تعلل عمدی یا سهوی برای انتخاب تیم ملی در ذات خود محاسن 
و معایبی دارد اما نباید فراموش کنیم که ایستایی و بلاتکلیفی تیم ملی فوتبال ایران 
کابوسی است که روز به روز زوایای تاریک آن به برنامه های تیم ضربه می زند. تیم ملی 
ایران در حالی باید دومین فیفا دی خود را بدون برنامه سپری کند که رقیبان ایران در آسیا 
پس از جام ملت ها برنامه های گسترده ای برای فوتبال خود تدارک دیده اند که بازی 
تیم های ملی فوتبال ژاپن و کره جنوبی با تیم ملی کلمبیا مهمترین آن به شمار می رود.
کارشناس ورزشی

ستارهمدانی:

 استقلال کارهای بزرگ را بهتر انجام می دهد
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: 
دادند  نشان  همیشه  ایرانی  های  تیم 
کارهای سخت را بهتر انجام می دهند و 
استقلال هم با پیروزی برابر الهلال کارش 

را به خوبی انجام داد.
ستار همدانی با اشاره به برتری استقلال 
برابر الهلال عربستان، گفت: استقلال 
بازی سختی را برابر تیم قدرتمند الهلال 
عربستان با پیروزی پشت سر گذاشت و 
اتفاق بزرگی را رقم زد. برتری برابر الهلال 
که مامیچ یکی از برترین مربیان آسیا را در 

اختیار دارد و بازیکنان خوبی را هم جذب کرده و از جمله تیم های پر ستاره محسوب می 
شود بسیار با ارزش است. باید به این موضوع هم توجه کنیم که همین تیم الهلال در 

هفته گذشته الدحیل قطر را با برتری پر گل شکست داده بود.
وی افزود: استقلال در این بازی ساختار خوبی داشت و از دروازه بان گرفته تا خط 
حمله همه به خوبی وظایفشان را انجام دادند. از طرفی آنالیز خوبی هم از حریف صورت 
گرفته بود و استقلال می دانست که الهلال به بازی مالکانه علاقه دارد. به همین خاطر 
توپ و میدان را به حریف داد و روزنه های دفاعی را بست تا از ضد حملات استفاده کند. 
نباید از عملکرد خوب پاتوسی در این دیدار بگذریم و او مانند بازی های قبلی یک مهره 
تاثیرگذار در بازی بود. پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: نباید از عملکرد خوب سید 
حسین حسینی هم چشم پوشی کرد چرا که اگر موقعیت الهلال در اوایل بازی تبدیل به 
گل می شد شاید شرایط متفاوت بود. روی گلی هم که استقلال دریافت کرد این دروازه 

بان تقصیری نداشت و روی اشتباه دفاع در دفع توپ این گل به ثمر رسید.
همدانی خاطر نشان کرد: تیم های ایرانی نشان دادند کارهای سخت را بهتر انجام می 
دهند و برتری برابر الهلال هم یکی از این کارهای سخت بود که استقلال به خوبی از پس 
آن برآمد. وی گفت: البته نکته گنگی برای من در این بازی باقی ماند. فرشید اسماعیلی 
یکی از بازیکنان خوب استقلال است اما او اخطار داشت و ممکن بود در حساس ترین 
بازی فصل اخراج شود و نمی دانم چرا شفر تعویض او را انقدر دیر انجام داد. واقعا این 
موضوع برای من سوال است. اگر استقلال در این بازی ده نفره می شد امکان شکست 

وجود داشت و در صورت شکست، فصل برای استقلال از همین بازی تمام می شد.
پیشکسوت استقلال افزود: اینکه تکلیف استقلال در لیگ به نوعی مشخص شده، 
هم کار را برای تیم شفر راحت تر کرده تا تمرکزشان را برای موفقیت در آسیا بگذارند. وی 
گفت: در این هفته نمایندگان ایران نتایج خوبی گرفتند و امیدواریم با برتری پرسپولیس 

برابر رقیب عربستانی اتفاقات خوب این هفته لیگ قهرمانان آسیا تکمیل شود.

تحلیل موسوی از دیدار استقلال – الهلال

استقلال زیر تیغ رفت و زنده ماند!
می گوید  استقلال  پیشکسوت  یک 
استقلال در بهترین زمان های بازی به گل 

رسید تا بتواند الهلال را شکست دهد.
استقلال ایران دوشنبه شب در هفته 
شد  موفق  آسیا  قهرمانان  لیگ  سوم 
را  عربستان  الهلال  یک  بر   2 نتیجه  با 
پیشکسوت  موسوی،  علی  شکست. 
ایسنا  با  گفت وگو  در  استقلال  باشگاه 
درباره این دیدار اظهار کرد: خوشبختانه 
بهترین  و  دقایق  بهترین  در  استقلال 
موقعیت بازی به گل رسید و ادامه بازی را 
با روحیه خوبی ادامه داد. هم چنین آن ها 
در لحظاتی که الهلال به دنبال تساوی بود، در بهترین حالت گل دوم را وارد دروازه تیم 
عربستانی کردند تا به طور کلی از شرایط روحی و روانی بهتری برخوردار شوند و الهلال 

هم سردرگم شود.
او افزود: بازی پایاپایی بود ولی استقلال در بهترین زمان های ممکن به گل رسید و یک 
پیروزی کسب کرد. گلی که الهلال زد روی یک اشتباه بود که دفاع استقلال مرتکب شد 

و الهلال به گل رسید. روی هم رفته استقلال باهوش عمل کرد.
پیشکسوت استقلال در پاسخ به این سوال که بازیکنان جدید و خارجی این تیم را 
مقابل الهلال چطور ارزیابی می کنید؟ گفت: در این بازی نمی توان گفت که خوب بودند 
یا نه. بازیکنان خارجی باید در مواقعی که بازی گره می خورد، بازی را باز کنند و بازی را 
دربیاورند وگرنه این بازی پایاپای بود و الهلال به دنبال گل زدن بود و فضا وجود داشت. 
با این حال انتظارات بالا است و امیدوارم در بازی های بعدی تاثیرگذارتر باشند. ما به این 

دلیل بازیکنان خارجی می گیریم که فراتر از بازیکنان ایرانی باشند.
موسوی در پایان در پاسخ به این سوال که چه دلیلی باعث شد که استقلال بتواند 
مقابل الهلال از بحران خارج شود؟ توضیح داد: استقلال دقیقاً با این انگیزه به زمین 
رفت که می دانست اگر ببازد لیگ قهرمانان برایش تمام شده است. آن ها نسبت به بازی 
قبلی با ذهن آماده تر رفتند و کم اشتباه بودند. هم چنین در بهترین موقعیت های ممکن 

به گل رسیدند.

آیا نظر مردم برای مدیران صدا و سیما  اهمیت دارد؟ 

زبان سرخ عادل و رسانه ای که رای مخاطب برایش مهم نیست

گزارش از مجید روان ستان

 تنها چند روز بعد از انتخاب عادل فردوسی پور به عنوان منتخب مخاطبان سیمای 
جمهوری اسلامی در جشنواره جام جم، مشخص شد برنامه نود دیگر پخش نخواهد 
شد. اکنون حتی دکور این برنامه را جمع کرده اند و دوشنبه شب هم مشتاقان این برنامه 
نتوانستند آن را تماشا کنند و این میزان توجه رسانه ملی به مخاطبانش را مشخص کرد.
 در روزهای پایانی سال گذشته روابط عمومی سازمان صداوسیمای گفت که عادل 
فردوسی پور مجری برنامه نود دیگر در این برنامه نخواهد بود، اما در شبکه سه خواهد 
ماند. محمدحسین رنجبران، مدیرکل روابط عمومی این سازمان گفت که از سال جدید 
تحولاتی ویژه در این برنامه صورت خواهد گرفت و با گروهی جدید پخش می شود. با 

این حال به نظر حذف این مجری مشهور داستانی طولانی دارد.
* فرزندم را با پست و مقام معاوضه نمی کنم

اختلاف میان علی فروغی، مدیر شبکه سه و عادل فردوسی پور از چند ماه پیش 
آغاز شد و حتی یک بار به پخش برنامه نود بدون حضور او هم کشید. این اختلاف یک 
هفته قبل از پایان سال بیش از قبل خبرساز شد و حتی شائبه دستکاری در نظرسنجی 
جشنواره سیما شکل گرفت؛ اما در نهایت جایزه جشنواره جام جم به فردوسی پور تعلق 
گرفت. او هنگام دریافت جایزه اش گفت: »من خودم را فرزند تلویزیون می دانم. در این 
22 سال در رسانه صادقانه و پاک کار کردم. خوشحالم در سخت ترین سال کاری ام که 
در رسانه  خودم هم به من بی مهری شد، دیده شدم؛ هم از طرف مردم و هم از طرف 
اهالی رسانه. جایزه دوم که مردم به من دادند بسیار برایم ارزشمند است و نمی دانم با 

چه زبانی از مردم تشکر کنم.«
البته خبرهایی هم از پیشنهاد قائم مقامی شبکه ورزش به عادل فردوسی پور منتشر 
شد؛ اما او گفت که این پیشنهاد را رد کرده است. مدیرکل روابط عمومی صداوسیما در 
رابطه با این پیشنهاد گفت که مسئولان شبکه سه بسیار امیدوارند از ظرفیت فردوسی پور 
در جایگاه قائم مقامی شبکه ورزش استفاده کنند و همچنان بر این پیشنهاد پافشاری 
می کنند. عادل در باره پیشنهاد قائم مقامی شبکه ورزش تاکید کرد: »برنامه نود فرزند 
من است و حاصل زحمات طاقت فرسا و شبانه روزی صدها نفر که خالصانه برای 
رسیدنش به جایگاه امروز تلاش کرده اند. ممکن نیست آدم فرزندش را با پست و مقام 

معاوضه کند.«
* پخش بازی انگلیس و اسپانیا به جای نود!

حذف ناگهانی یکی از برنامه های نود در 30 مهرماه سال گذشته و پیش از آن مخالفت 
با حضور کارلوس پویول در این برنامه در جریان جام جهانی 2018 که گفته شد هر دو به 
دستور رییس جدید شبکه سه بوده، از جمله زمینه های بروز اختلاف میان این دو بود. 
برنامه نود به  بهانه پخش دیدار تیم های انگلیس و اسپانیا روی آنتن این شبکه نرفت و این 

اتفاق برای دومین هفته متوالی آن روزها رخ می داد.
* جان ماتسن ایران

حدود 20 سال پیش برنامه نود توسط عادل فردوسی پور بنیان گذاری شد و اولین 
را  واقع »عادل«  آنتن شبکه سه رفت. در  آن شنبه 23 مرداد 1378 روی  قسمت 
باید یکی از مشهورترین و محبوب ترین مردان مقابل دوربین تلویزیون کشور بدانیم 
که برنامه اش پربیننده ترین برنامه سال های اخیر شده و در تمام این سال ها با افراد 
مختلفی در فوتبال وارد چالش شده و حتی اسم کوچک او نیز برایش دردسرساز 
شده و همه انتظار دارند او واقعاً »عادل« باشد! کسی که در سال 2009 نامش از 
سوی هفته نامه »نیوزویک« که شمارگان آن بیش از 4 میلیون نسخه است در فهرست 
پرقدرت ترین افراد در ایران در رده نوزدهم قرار گرفت و مجله »ورلد ساکر« به او لقب 

»جان ماتسن ایران« داده  است.
* تغییر هویت نود مثل برنامه هفت؟

بدون تردید تعطیلی برنامه پربیننده و جذابی مانند »نود« اتفاق ناگواری برای اهالی 
فوتبال و فوتبالدوستان محسوب می شود، اما قابل پیش بینی بود چرا که در تمام این 

سال ها و در مقاطع مختلف بارها زمزمه تعطیلی برنامه و حذف فردوسی پور به گوش 
رسید، ولی با حمایت بعضی چهره های بانفوذ صداوسیما این اتفاق به تاخیر افتاد، 
همان طور که فریدون جیرانی از برنامه هفت کنار گذاشته شد و برنامه اش، به همان 
چیزی که صداوسیما دوست داشت، یعنی تریبون یک نوع نگاه، خنثی و بی هویت 
تبدیل شد. عادل فردوسی پور، فریدون جیرانی و قبل از آن ها جهانگیر کوثری، منصور 
ضابطیان و ... جدا از امتیازها و نقاط ضعف شان همانی نیستند که سازمان صداوسیما 

از یک مجری انتظار دارد.
* نود و خیانت به فوتبال

ورود تمام عیار نود در قریب به اتفاق چالشهای فوتبالی برای این برنامه و سازنده آن بی 
هزینه نبود. امیر قلعه نوعی روز پنج شنبه 21 شهریور 1392 بعد از شکست 2 بر صفر 
استقلال برابر ذوب آهن در هفته نهم لیگ سیزدهم علیه برنامه نود و عادل فردوسی پور 
صحبت کرد و گفت: »روزی همه می فهمند فردوسی پور چه خیانتی به فوتبال کرد! 
چقدر بدبخت شده ام که این آقا در مورد شخصیت حقیقی و حقوقی من حرف می زند، 
اگر من مدیرعامل باشگاه استقلال بودم اجازه نمی دادم یک ثانیه از بازی های استقلال 
در این برنامه پخش شود. برنامه نود یک ابزار است که می خواهد خیلی از مشکلات 
و ضعف های جامعه را پوشش دهد، اما بعداً مشخص می شود که نود چه خیانتی به 

فوتبال ایران کرده است.«
* نود با این تهمت ها از مسیرش خارج نمی شود

فردوسی پور در برنامه نود روز دوشنبه 25 شهریور 1392 در جواب اظهارات قلعه نوعی 
چنین گفت: »صحبت های سرشار از تهمت و افترا را دیدیم. بعد از اجنبی پرستی و مافیا 
بودن؛ به دلالی و خائن بودن هم متهم شدیم و اعلام شد که اگر ما نباشیم مثل کُشتی، 
از سطح آسیا بالاتر خواهیم رفت. 14 سال است برنامه نود روی آنتن می رود و جایگاهی 
که مردم به این برنامه داده اند، کاملًا مشخص است. ما جایگاه مان را از مردم گرفتیم 
و اشخاص هیچ نقشی نداشتند. اگر قرار است این اعتبار از ما گرفته شود، اشخاص 
نمی توانند کاری کنند و این اتفاق با خواست مردم محقق  می شود. نود با این تهمت ها 

به من و خانواده ام، از مسیر خودش خارج نمی شود.«
* آقای کی روشی پور!

حرف های محمد مایلی کهن در برنامه ها نود روز دوشنبه 24 شهریور 1393 را به خاطر 
دارید؟ »خدمت شما آقای کی روشی پور و میهمان برنامه آقای رحیمی سلام عرض 
می کنم و ممنون از اینکه شما آقای کی روشی پور به من وقت دادید.« عادل هم بعد از 
این حرف های مایلی کهن واکنش نشان داد و خطاب به او گفت: »آقای مایلی کهن اگر 
قرار باشد این طور صحبت کنید و در این فضا سخن بگوییم، فکر می کنم صحبت نکنیم 
بهتر باشد.« مایلی کهن هم در ادامه به فردوسی پور گفت: »شما در حال نابود کردن 
فوتبال این کشور هستید، چرا منی که عاشق فوتبال هستم نباید صحبت کنم؟ آقای 
کی روشی پور شما و اطرافیانت فوتبال را به لجن کشیده اید. کی روش که به شما توهین 
کرد هیچ چیز به او نگفتی، اما به من گفتی نژادپرستم. فوتبال ما باید جزو 10 تیم برتر 
دنیا باشد، اما شما و دار و دسته ات فوتبال را نابود کرده اید و اکنون 16 سال می شود که 

آنتن دست شما است.«
* فردوسی پور عددی نیست!

عادل فردوسی پور در یکی از برنامه های خود به دفعات تلاش کرد علاقه اش را به اصغر 
فرهادی نشان دهد. او که از هر فرصتی برای نشان دادن علاقه خود به فیلم جدایی 
نادر از سیمین استفاده می کرد، در برنامه خود کنایه ای به رقیب این فیلم سینمایی زد 
و در بخش معرفی برنامه نود مدعی شد؛ »اخراجی ها« اصلًا فیلم خنده داری نیست. 
مسعود ده نمکی که از این ماجرا به شدت ناراحت شده بود، در این باره گفت: »اگر 
کسی به اخراجی های 3 نخندید، به این ماجرا خندید. زیاد تمایل ندارم در خصوص این 
مساله اظهار نظر کنم، اما برای من و علاقمندان اخراجی ها اصلًا مهم نیست که عادل 
فردوسی پور در برنامه نود چه چیزی گفته است، فردوسی پور عددی نیست که بخواهد 

درباره اخراجی ها حرفی بزند!«

* شکایت تاج از عادل
مهدی تاج در تماس با مسئولان صداوسیما گفت که فردوسی پور با جوسازی هزینه 
مالی زیادی روی دستمان می گذارد. سال 2014 برنامه نود فضایی در اختیار کارلوس 
کی روش گذاشت و او توانست نظر افکار عمومی را برای تمدید قراردادش جلب کند، 
اما کی روش بار دیگر فدراسیون فوتبال را به بی کفایتی و ناکارآمدی متهم کرد. چند تن 
از مسئولین فدراسیون فوتبال پس از این برنامه با عادل تماس گرفتند تا از اینکه او یک 
مربی خارجی را به شکل نادرست مورد حمایت قرار داده و عملکرد فدراسیون را زیر 
سوال برده، انتقاد کنند اما فردوسی پور بنا به آنچه این مقامات مسئول می گویند، جواب 

تلفن آن ها را نداده است.
* حضور موثر در همه عرصه ها

حضور در عرصه های مختلف از ورزش گرفته تا سیاست و حتی فرهنگ در لب مرز 
خط قرمزهای رسانه ملی طی این سال ها، نشان داده که او حرف های زیادی برای 
گفتن دارد، از زلزله ها گرفته تا درگذشت ناصر حجازی که حتی برخی سایت ها علیه او 
جبهه گرفتند و مخالفت رسمی با وزیر و نماینده مجلس تا بازگشت به دفاع مقدس و به 
تصویر کشیدن کفش های پاره عشق فوتبالی ها، همه و همه از عادل یک مجری ساخت 
تا کنار مردم و در دل آن ها جای بگیرد. او ماله دست نمی گیرد تا اشتباهات مسئولان و 
دولتمردان را ماله کشی کند و حتی مردم دنیا را هم مردم می داند و از بازیکنان تا مشاهیر 

جهان را در برنامه اش به تصویر می کشد.
* شیطنت های خاص عادل

عادل فردوسی پور مجری است که گاه با شیطنت های خود و گاه با استفاده از هوش 
و ذکاوتش افکار عمومی را به سمتی که دلش می خواهد ببرد و از برد رسانه ای خود 
نهایت استفاده را بکند. مجری ورزشی است، اما در درس و مشق هم موفق بوده و 
همین مساله او را برای جوانان الگو می کند. مدرس دانشگاه صنعتی شریف است و از 
»چه می کنه« هایش همه از زن و مرد، پیر و جوان خاطره دارند. گاهی نیز آنقدر سیاسی 
می شود که عده ای را عصبانی می کند و البته برای عده ای هم محبوب تر می شود. به 
دلیل برنامه موفقی که در سیما داشت، حرکاتش زیر ذره بین بود و نقل محفل های رسانه 

است، برنامه ای که از دوست تا دشمن برای دیدن آن لحظه شماری می کردند.
* ناراحتی مخالفان از تعطیلی »نود«

عادل فردوسی پور بارها با زبان تیز و میدان دادن به طرفین دعواهای فوتبالی و گاه 
دوگانه سازی هایش حاشیه ساز شده است. او یک بار با تبریک سالروز اصغر فرهادی 
کارگردان مطرح و کنایه به مسعود ده نمکی خبر ساز شد و یک بار حسین رضازاده را به 
آلوده کردن وزنه برداری متهم ساخت. علی پروین از دیرباز با عادل مشکل داشته و جمله 
»عادل را دوست دارم، اما برنامه هایش را نه!« در دهه هفتاد از قول پروین بر زبان همه 
بود. مشکلات او با علی دایی نیز در بازی آخر ایران در جام جهانی با جمله »خداحافظ 
علی دایی، خداحافظ جام جهانی« آغاز شد. در این میان رابطه مجری برنامه نود 
با قلعه نوعی و مایلی کهن نیز چندان حسنه نیست و حتی مایلی کهن در یکی از 
مصاحبه هایش در مورد آزادی عمل و صراحت بیانی که فردوسی پور دارد، گفت: »حتماً 
او خواهرزاده ضرغامی رییس )وقت( صداوسیماست که می تواند با این ادبیات صحبت 
کند و کسی کاری به او نداشته باشد.« اما نکته این است که همین افراد و همه آن هایی 

که مخالف برنامه نود بودند، اکنون از تعطیلی این برنامه ناراحت هستند نه خوشحال! 
*»نود« ره رو برنامه های جدید

خبر تعطیلی برنامه نود و کنار گذاشتن عادل آنقدر مهم بود که حتی تیتر روزنامه های 
سیاسی کشور هم بشود. از جمله اتفاقات مثبت در رسانه ملی، ظهور چهره های جدید 
ورزشی و غیر ورزشی بین مجریان تلویزیونی و حتی برنامه های جدید و جذاب و پر 
بیننده طی دو دهه اخیر است. یکی از همین نفرات نیز عادل فردوسی پور بود که با 
دادن طرح ساخت برنامه نود توانست اتفاقات تازه ای را در این حیطه رقم بزند تا امثال 
مهران مدیری ، احسان علیخانی، رامبد جوان، عبدالله روا، شهاب قاسمی، و ... با تعدد 
شبکه های تلویزیونی با دادن طرح و حضور در برنامه های مختلف طی همین سال ها 
جایگاهی خوب نزد علاقمندان به برنامه های ورزشی و غیر ورزشی برای خود باز کرده و 

مخاطبان خاص خوشان را داشته باشند. 
* شفاف سازی کنید

اکنون این سوال از علی فروغی که اردیبهشت سال گذشته جایگزین علی اصغر 
پورمحمدی در مدیریت شبکه سه شده این است که گردش نخبگان چه ایرادی دارد 
که گروه »مخالفان همیشگی سیما« بلافاصله با فکر تغییر در ساختار برنامه نود، علم 
مخالفت شان را به هوا بلند کرده اند؟ دلیل کنار گذاشتن و جرم عادل فردوسی پور 
چیست؟ آیا او از این برنامه برای خود ثروت اندوزی کرده است؟ آیا عادل از موقعیت 
خود برای کسب درآمد بیشتر راه خطایی را در پیش گرفته است؟ دست کم در این باره 

شفاف سازی کنید تا همه دلیل تعطیلی برنامه نود را بدانند.
* استعدادکشی

اگر مدیران ارشد رسانه ملی با این تصمیم می خواهند، بال های قدرت فردوسی پور از 
شبکه سه را بچینند و او را تا سر حد ممکن بترسانند تا از کنترل  آن ها خارج نشود و تنها 
در حد یک مجری به وظایف خود عمل کند، باز هم راه درستی را انتخاب نکرده اند. اگر 
با حذف برنامه ای که مورد اقبال عمومی قرار گرفته و حتی دوست و دشمن را در حمایت 
از خود کنار هم قرار داده، قرار است قدرت نمایی شود، باز هم راه درستی را انتخاب 
نکرده اند و در واقع استعدادکشی کرده اند. کدام برنامه به اندازه برنامه نود برای سیما 

درآمدزا بوده است؟!
آیا نظر مردم برای شما اهمیت دارد؟ اگر چنین بود چرا در شرایطی که تنها چند روز 
از انتخاب برنامه نود به عنوان بهترین برنامه سازمان صداوسیما از نگاه مردم و بهترین 

برنامه ترکیبی از نگاه داوران، از پخش این برنامه ممانعت شد؟

ورزشی

در سال های اخیر، فوتبال ایران استعدادهای زیادی را معرفی 
کرده اما شاید فقط برخی از آن ها تبدیل به ستاره شده اند.

 فوتبال دقیقا از همان جایی شبیه زندگی می شود که پستی و 
بلندی هایی مشابه با لحظات روزمره دارد. سختی ها و دشواری 
ها، در کنار لحظات شیرین، ناکامی ها و البته موفقیت ها همه 
و همه در کنار یکدیگر قرار می گیرند تا فوتبال بیشتر از ورزش 
دیگری شبیه زندگی انسان ها باشد. در این میان کار تیمی 
و اشتباه ها و فرصت ها هم حضور دارند و فوتبال را به یکی از 
پیچیده ترین مقوله های ورزشی جهان تبدیل می کند. در فوتبال 
جهان، همواره استعدادهای بزرگی مطرح می شوند. نام هایی که 
البته بخشی از شهرتشان را مدیون رسانه هایی هستند که با تبلیغ 
نامشان، آن ها را بزرگ تر از چیزی که هستند، نشان می دهند. 
در ایران هم فوتبال از این قاعده مستثنی نیست. استعدادهای 
زیادی توسط تیم های کوچک پرورش پیدا می کنند و وقتی به 
باشگاه های بزرگ تر راه پیدا می کنند، حالا این فرصت را دارند تا 
به ستاره ای بزرگ تبدیل شوند. اما واژگونی از مسیر اصلی، باعث 
می شود این نام های به ظاهر بزرگ، به شهرتی خارج از زمین 
مسابقه دست پیدا کنند. به بهانه فرصت سوزی های مهدی 
قائدی در ترکیب استقلال، ادامه مروری می کنیم بر همه نام 
هایی که در چند سال اخیر فرصت ستاره شدن را داشته اند، اما 

در نهایت چیزی به جز غبار از اسم آن ها نمانده است.
*رامین رضاییان

کرد.  شروع  قم  صبای  در  را  اش  ای  حرفه  فوتبال  رامین 
پس از آن که باشگاه قمی تا آستانه ویرانی پیش رفت، رامین 
ترجیح داد فوتبالش را در راه آهن دنبال کند. درخشش او در 
تیم قطارسازان باعث شد تا کارلوس کی روش او را به تیم ملی 
ایران دعوت کند. پوشیدن پیراهن تیم ملی کافی بود تا یکی از 
دو قطب اصلی فوتبال تهران، برای جذب او اقدام کند. همین 
باعث شد تا رضاییان خودش را در لباس سرخ پرسپولیس ببیند و 
خیلی سریع تر مسیر پیشرفت را طی کند. هواداران پرسپولیس 
در  او  داشتند؛  خود  ساروی  راست  دفاع  از  خوبی  خاطرات 
دربی 82 گلزنی کرد، به سبکی مشابه با حرکت لیونل مسی و 
سوارز برای مهدی طارمی پنالتی پاس داد و گل زیبایی هم به 
پدیده مشهد زد. رضاییان پس از نایب قهرمانی با پرسپولیس 

در لیگ برتر به یکباره و با یک تصمیم عجولانه به همراه مهدی 
طارمی راهی ریزه اسپور شد اما دوباره و به خواست هواداران 
به پرسپولیس بازگشت اما دیگر جایی در ترکیب اصلی سرخ ها 
نداشت. برانکو به دلیل عدم حضور رامین در تمرینات پیش فصل 
او را نیمکت نشین کرد تا رضاییان که شانس قهرمانی در لیگ برتر 
را به همراه پرسپولیس داشت، چند روز مانده به قهرمانی تیمش 
از این تیم اخراج شود. رضاییان پس از آن راهی اوستنده بلژیک 
شد و وقتی آن جا هم موفقیتی از آن خودش نکرد و تا مدت ها 
بازیکن آزاد بود. رامین حالا در الشحانیه بازی می کند و اگرچه 
کارنامه ملی اش شامل یک جام جهانی و یک جام ملت های آسیا 
است، اما او در عرصه باشگاهی می توانست خیلی موفق تر از 

چیزی که هست، باشد.
*فرشاد احمدزاده

احمدزاده که متولد ارومیه بود، فوتبال را از باشگاه مقاومت 
شهرش آغاز کرد. پس از درخشش در داماش بود که او راهی 
پارسه شد و پس از آن به پرسپولیس راه پیدا کرد. البته احمدزاده 
در بیشتر بازی های پرسپولیس به عنوان یار ذخیره به میدان می 

رفت و بعدها که از سهمیه زیر 23 سال تیم خارج شد، فرصت 
بیشتری برای بازی کردن به دست آورد. فرشاد خدمت سربازی 
اش را در تبریز گذراند و پس از روزهای خوبی که در تراکتورسازی 
داشت، به تهران بازگشت. اما برانکو اعتقاد بیشتری به او داشت 
و همین باعث شد تا فرشاد به یکی از بازیکنان ثابت پرسپولیس 
تبدیل شود. دو قهرمانی لیگ و یک سوپرجام باعث شد تا فرشاد 
به لژیونر شدن فکر کند. با وجود مخالفت های پرسپولیسی ها 
و هواداران این تیم، احمدزاده باز هم تصمیم گرفت تنهایی فکر 
کند و در نهایت راهی اشلانسک وروتسف لهستان شد. باشگاهی 
درجه دو در فوتبال لهستان که به نظر نمی رسید فرصت مناسبی 
برای پیشرفت احمدزاده داشته باشد. او به مرور از ترکیب تیم 
لهستانی خارج شد و حالا اخباری درباره احتمال جدایی اش از 
باشگاه لهستانی به گوش می رسد. شاید اگر فرشاد در پرسپولیس 
می ماند، حالا به یکی از مهم ترین بازیکنان پرسپولیس تبدیل 
می  خاطر  آزرده  را  پرسپولیس  هواداران  که  چیزی  بود.  شده 
کند، خروج او از باشگاه نیست، بلکه تنها گذاشتن تیمی است 
که با محدودیت های نقل و انتقالاتی مواجه بود. احمدزاده می 

توانست در فوتبال ایران بماند و به فینال لیگ قهرمانان آسیا برسد 
اما حالا در لهستان، ناامیدانه بازی می کند. حتی عادل هم در 

برنامه نود درباره عملکرد احمدزاده جمله جالبی را گفته بود. 
*محسن مسلمان

یکی از تواناترین بازیکنان فوتبال ایران در چند سال اخیر، 
محسن مسلمان است. او فوتبالش را در ذوب آهن آغاز کرد و 
درخشش در ملوان و فولاد خوزستان و البته حضور قرضی اش 
در پرسپولیس، در نهایت او را به طور دائمی به پیراهن قرمزها 
پیوند داد. مسلمان هر چه بیشتر در ترکیب پرسپولیس جا می 
افتاد، حواشی بیشتری را ایجاد می کرد. اما در نهایت همه چیز 
به شب قهرمانی پرسپولیس کشیده شد. جایی که او در ویدیو 
زنده ای که در صفحه اینستاگرامش منتشر کرده بود، الفاظ 
ناشایستی را به کار برد که برخی آن را منتسب به برانکو دانستند. 
سرمربی کروات پرسپولیس که یکی از پس دیگری از بازیکنان 
پر حاشیه اش گذشته بود، مسلمان را هم به سمت در خروجی 
باشگاه هدایت کرد. پس از آن مسلمان به ذوب آهن بازگشت 
و با درخششی کوتاه مدت، باز هم نتوانست به روزهای اوجش 
بازگردد. او قراردادش را با ذوبی ها فسخ کرد و پیراهن سپاهان 
بوده  بعدها گفت حضورش در سپاهان خیریت  او  پوشید.  را 
است. پیراهنی که تا امروز نتوانسته است برای او روزهای خوبی 
را به یادگار گذاشته باشد. نمونه هایی مثل نسل سوخته تازه 
فوتبال ایران، در فوتبال جهان هم تکرار شده است. الکساندر 
پاتو که در آث میلان به یک استعداد ارزشمند تبدیل شده بود، 
به حاشیه کشیده شد و بعد ها از بهترین سطح فوتبال اروپا کنار 
رفت. روبینیو، استعدادی که در منچسترسیتی و رئال مادرید به 
ستاره تبدیل شده بود، در نهایت نتوانست به روزهای خوبش 
ادامه دهد. در اروپا هم مایکل اوون و فرناندو تورس می توانستند 
به بهترین بازیکنان تاریخ کشورشان تبدیل شوند، اما مصدومیت 
های تکراری باعث شد تا تنها به نام هایی خاطره ساز اکتفا کنند. 
شاید اگر فوتبالیست ها برای هر حرکت ورزشی و غیرورزشی به 
سراغ روانشناسان، مشاوران اقتصادی، پزشک ها و حتی عموم 
مردم بروند، تصمیم های درست تری را برای ادامه زندگی حرفه 
ای خودشان بگیرند. تصمیم هایی که قطعا زندگی ورزشی و 

خصوصی آن ها را تحت تاثیر مثبت خود قرار خواهد داد.

مروری بر ناکام ترین استعدادهای فوتبال ایران

ستاره های پلاستیکی، فانوسک های خاموش!

غفار میرزایی *

لوئیس سوارز، مهاجم ارزشمند بارسلونا قصد دارد قرارداد خود را با این باشگاه تمدید کند.
 سوارز که شنبه شب برابر اتلتیکو بیستیمن گل فصلش در لالیگا را به ثمر رساند و بارسا را 
در مسیر پیروزی و قهرمانی لالیگا قرار داد، این روزها در بهترین فرم خودش قرار دارد. ستاره 
اروگوئه ای که قراردادش ژوئن 2021 به اتمام می رسد، مشتاق است تا سال های بیشتری 

در بارسا بماند.
امروز میگل ریکو، خبرنگار موندودپورتیوو ادعا کرد که سوارز در پیغامی برای جوزپ 
بارتومئو)رئیس بارسا( پرسیده است که پس قرارداد جدید من چه شد؟ او به این طریق 
سیگنال مثبتی برای رئیس باشگاه در مورد تمدید قراردادش فرستاده است.تمدید لوئیس 
سوارز مترادف با تمدید قریب به یقین لیونل مسی نیز خواهد بود. باشگاه بارسلونا در تلاش 
است تا قرارداد مسی که آن هم 2021 به اتمام می رسد را نیز چند سال دیگر تمدید کند. 
سوارز و مسی دوستانی جدانشدنی هستند و ماندن یکی به معنای ماندگار شدن دیگری در 

بارسا خواهد بود.

ستاره بلژیکی چلسی با دبل شب گذشته خود توانست در آمار گلزنی از کریستیانو رونالدو 
پیشی بگیرد.

چلسی دوشنبه شب در استمفورد بریج به لطف دو گل زیبای ادن هازارد موفق شد از سد 
وستهام بگذرد. با این دو گل، ستاره بلژیکی تعداد گل هایش در لیگ برتر انگلیس را به عدد 

85 رساند و از رکورد گلزنی کریستیانو رونالدو پیشی گرفت.
رونالدو در شش فصل حضورش در منچستریونایتد و پس از 196 بازی توانسته بود 84 
گل به ثمر برساند و ادن هازارد در بازی شماره 240 خود برای چلسی در لیگ برتر توانست 
به رکورد 85 گل زده دست یابد.در حال حاضر هازارد در رده 39 برترین گلزنان تاریخ لیگ 
برتر قرار دارد. رکورد با 260 گل در اختیار آلن شیرر قرار دارد و پس از او وین رونی با 208 و 

سرخیو آگوئرو با 162 گل قرار دارند.
ادن هازارد در حال حاضر دنیس برگ کمپ، کوین دیویس و اوله گنار سولسشر را بالاتر از 

خود می بیند و می تواند با گلزنی در هفته های باقیمانده،  از آنها نیز گذر کند.

رای ستاره لیورپول برای انتخاب بهترین بازیکن لیگ انگلیس مشخص 
شد.  ویرجیل فن دایک هلندی که یکی از بخت های جدی کسب 
عنوان بهترین بازیکن این فصل لیگ برتر انگلیس محسوب می شود 
در جدیدترین مصاحبه اش عنوان کرده که خودش در این رای گیری به 

رحیم استرلینگ رای داده است. 
فکر  دادم.  رای  استرلینگ  به  از espn گفته:»من  نقل  به  دایک  فن 
می کنم او شایسته تصاحب این جایزه است. رحیم فصل فوق العاده ای 
داشته است. می توانستم به برناردو سیلوا و یا یکی دو نفر دیگر از بازیکنان 
منچسترسیتی رای دهم. بنظرم استرلینگ در سال های اخیر پیشرفت 

زیادی کرده است. باید ببینم در نهایت چه کسی برنده می شود.«

 فن دایک رای خود در انتخاب بهترین  ادن هازارد و عبور از رونالدو در لیگ برتر انگلیس پیغام سوارز برای بارتومئو برای تمدید قرارداد
بازیکن لیگ انگلیس را فاش کرد
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در واکنش به اقدام خصمانه آمریکا؛

مجلس ایران یکپارچه سپاهی شد

در سومین روز کاری مجلس شورای اسلامی ایران در سال ۱۳۹۸، نمایندگان 
در واکنش به اقدام خصمانه آمریکا با لباس سپاهی در مجلس حضور یافتند.

 جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی به ریاست علی لاریجانی برگزار 
شد و تعدادی از نمایندگان مجلس در حرکتی نمادین با پوشیدن لباس سپاه 
و سردادن شعار مرگ بر آمریکا به اقدام آمریکا در تروریستی اعلام کردن سپاه 

واکنش نشان دادند.
در این جلسه لاریجانی در واکنشی قاطعانه به اقدام آمریکا علیه سپاه گفت: 
رفتار ننگین رژیم آمریکا در این روزها که با وقاحت و پُررویی سپاه پاسداران را 
جزو گروه های تروریستی اعلام کرد نشانگر عمق کینه ورزی، جهالت و سفاهت 
این رژیم است.در همین رابطه علی مطهری اعلام سپاه به عنوان گروه تروریستی 
را آخرین حربه آمریکایی ها عنوان کرد و گفت که طرح دو فوریتی حمایت از سپاه 

امروز در مجلس مطرح و تصویب خواهد شد. 
وی افزود: آمریکایی ها اشتباه بزرگی کردند زیرا سپاه سازمانی محبوب بین 
مردم ایران و منطقه است و وقتی آن را تروریست می خوانند ضعف خود را نشان 

می دهند.

* واکنش ها به اقدام آمریکا علیه سپاه
حاجی دلیگانی: اقدام آمریکایی ها در شرایط امروز، حماقت است

لاهوتی: دنیا جنایات آمریکایی ها را فراموش نخواهد کرد
جعفرزاده: ملت تا آخرین قطره خون خود پشت سپاه می ایستد

وکیلی: انرژی نیروهای نظام صرف سازندگی شود نه حصر یکدیگر
حضرتی: آمریکا هیچ وقت نتوانسته به تحلیل درست درباره ملت ایران برسد

سالک: تا انقلاب هست سپاه نیز خواهد بود
تروریست های  تابوت  از  استقبال  منتظر  ترامپ:  به  کریمی قدوسی خطاب 

آمریکایی باش
دهقانی: سپاه امروز همانند خاری در چشم آمریکاست

محمود صادقی: مجلس، یکپارچه پشتیبان سپاه خواهد بود
حمایت  کشورمان  مسلح  نیروهای  از  آمریکا  دسیسه های  برابر  در  عارف: 

می کنیم
بروجردی: آمریکایی ها باید عواقب اشتباهشان را تحمل کنند

کوهکن:مجلس از حیثیت سپاه دفاع می کند
جنس  از  اقدامی  تروریستی  گروه های  فهرست  در  سپاه  قراردادن  وکیلی: 

تحریم هاست
نجفی: اقدام آمریکا علیه سپاه خلاف مقررات و حقوق بین الملل است

سروش: تروریست دانستن سپاه، دمیدن آشکار آمریکا در شیپور جنگ است
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی: اقدام آمریکا علیه سپاه، تهدیدی آشکار برای 

صلح و امنیت بین المللی است
نماینده بندرعباس:آمریکایی ها ترس خود را از اقتدار نظام به وضوح نشان 

دادند
نماینده بروجرد: سپاه یک نهاد صرفا نظامی نیست

آشوری: تروریست خواندن سپاه عمق وقاحت آمریکایی را نشان داد
فولادگر: بزرگترین نیروی ضد تروریستی در منطقه سپاه پاسداران است

فریده اولاد قباد، رئیس فراکسیون زنان مجلس هم گفت که این فراکسیون 
اقدام دولت آمریکا علیه سپاه را محکوم می کند.

برابر  پاسداران در  تقویت جایگاه سپاه  * تصویب دو فوریت طرح 
آمریکا

بیانیه ای  با صدور  نیز  اقلیت های دینی مجلس شورای اسلامی  نمایندگان 
نسبت به قرار گرفتن سپاه پاسداران، نیروی دفاعی ملت ایران در لیست گروه های 

تروریستی توسط رییس جمهور آمریکا اعلام انزجار شدید کردند.
در پایان جلسه علنی نوبت صبح دیروز نمایندگان مجلس شورای اسلامی در 
جایگاه هیات رییسه و پشت تریبون مجلس شورای اسلامی ایستادند و با لباس 

سپاه عکس دسته جمعی انداختند.
در جلسه علنی نوبت عصر دیروزهم نمایندگان  با رأی قاطع با دو فوریت طرح 
تقویت جایگاه سپاه در برابر آمریکا موافقت و آن را تصویب کردند که به موجب 
این طرح نیروهای نظامی آمریکا در منطقه غرب آسیا تروریست اعلام می شوند.

آیا او دیگر نمی خواهد اصولگرا باشد؟ 

معمای محمد باقر قالیباف 
 وقتی فتاح وزیر دولت احمدی نژاد و رئیس کمیته امداد هر نوع سر و سری 
با جریان اصولگرا را اخیرا منکر شد، یک رسانه اصلاح طلب در نقد این رویکرد 
برآمد و آتش این نقد نه فقط فتاح بلکه دامن ضرغامی و قالیباف را هم گرفت اما 

حسین قربانزاده مشاور محمدباقر قالیباف این نقد را وارد نمی داند.

* چرا شخصیت های اصولگرا تقیه سیاسی می کنند؟
سال ۹4 در انتخابات مجلس و سال ۹6 در انتخابات شوراها مردم با وجود 
ناشناخته بودن کاندیداها براساس برنامه لیستی رأی دادند اما بعد از مدتی کل 
این رویه از هم پاشید چون مردم اعتماد کردند و به جریان های سیاسی آوانس 
دادند تا خودشان را نشان دهند اما جریان های سیاسی نتوانستند از این برگ 
برنده ای که جریان های سیاسی به آنها دادند درست استفاده کنند. در واقع هر 
کسی به سر جای خودش برگشت و آن مناسبات از بین رفت. در حال حاضر 
اگر کسی بخواهد درباره انتخابات حرفی بزند و فعالیت سیاسی کند، به عنوان 
تشنه قدرت در جامعه شناخت می شود. آنقدر بدبینی مردم به فعالیت سیاسی 
زیاد است که آقای فتاح و شخصیت های دیگر سعی می کنند دائم از فعالیت 
سیاسی فاصله می گیرند تا چنین برچسبی به آنها نخورد. حال آنکه ما معتقدیم 
انقلاب اسلامی دیانت و سیاست را با هم ترکیب کرده است اما الان به مرحله ای 
رسیدیم که افراد برای فعالیت سیاسی سعی می کنند از کوچه و مسیری بروند 

که تابلو سیاسی نداشته باشد.

* چرا با چنین وضعیتی مواجه شدیم؟
معتقدم جریان های سیاسی مسیر را اشتباه رفتند و دیگر رویکرد از بالا 
به پایین جواب نمی دهد. وقتی کسانی این رویکرد را به نقد می کشند، این 
برداشت به وجود می آید که »با تقیه نسبت خودشان با جریانات سیاسی به دنبال 
مقبولیت بیشتری هستند«. من این را تفکیک می کنم، ممکن است کسانی را 
در جریان اصولگرایی و اصلاح طلبی صادقانه داشته باشیم که بیایند شجاعانه 
فرایندها، سازوکارها و خروجی تصمیم گیری ها را نقد کنند ولی به خاستگاه 
و پایگاه خود اصرار به ورزند. در مقابل کسانی هم چون می بینند اگر از بنزین 
سیاسی استفاده کنند به مقصد نمی رسند به کل خواستگاه و پایگاه خود را انکار 

می کنند تا از مقبولیتش کاسته نشود.
بعد از انصراف آقای قالیباف کاندیداتوری انتخابات ریاست جمهوری، مناسبات 
و ملاحظات طوری پیش رفت که جوانان و دلسوزان جریان اصولگرا به مدل و 
شیوه و سازوکارهای انتخاباتی این جریان نقد داشتند. آقای قالیباف چند روز بعد 
از انتخابات ریاست جمهوری با وجودی که انتخابات دیگری در پیش نبود، در 
برنامه جهان آرا نشست و برای اولین بار نقدهای صریحی را به فرایندهای جریان 
اصولگرایی وارد کرد. این اقدام خیلی سروصدا ایجاد کرد. این اتفاق یک مبدایی 
برای بازنگری در فرایندهای تصمیم گیری جریان تلقی می شود نه آنکه فرد در 
قالب یک عملیات روانی و کمپینی، برای جذب رأی بیشتر تلاش می کند. پس 
برداشت تقیه را درباره آقای قالیباف نمی پذیرم چون ایشان از سال ۸4 تا بالا 
بردن دست آقای رئیسی به صراحت گفتند که من از اردوگاه جریان اصولگرایی 
هستم ولی این به آن معنی نیست که همه خروجی، اکت و سازوکار جریان 

اصولگرایی را می پذیرد.

نکتـه

ویـژه

رئیس جمهور تاکید کرد: کدام کشور و ملت توانسته در طول 
چهل سال قربانی داده باشد و تروریست ها را در کشور ریشه کن 
کند. سپاه تروریست ها را ریشه کن کرد و مابقی چرثومه باقی 
مانده شان به دامن صدام رفت و امروز هم در دامن تروریست ها 

و استکبار ماوا گرفته اند.
همایش  در  دیروز   صبح  روحانی  حسن  حجت الاسلام 
روز ملی فناوری هسته ای در سالن اجلاس سران گفت: روز 
میلاد با سعادت سالار شهیدان، سرور آزادگان جهان، حضرت 
ابی عبدالله حسین )ع(که فرهنگ ایستادگی، ایثار، شهامت و 
شهادت را به ما یاد داد به محضر ملت ایران، مسلمان جهان، 
آزادیخواهان و حضار محترم تبریک عرض می کنم. امروز میلاد 
آن آزادمرد و بزرگمردی است که راه ایستادگی در برابر ظلم و 
ستم و قدرت هایی که می خواهند ملت های جهان را زیر سلطه 

خود در آورند. 
* می خواهند با فشار به زندگی مردم، ما را از مسیر 

تعالی بازگردانند
وی ادامه داد: او به ما یاد داد چگونه در صحنه زندگی در آمر 
به خوبی ها و ناهی از پستی ها و زشتی ها باشیم. خشنودی ما 
جایی باشد که خشنودی حق را شاهد باشیم و می دانیم در برابر 
صبر و ایستادگی خداوند به وعده اش عمل کرده و اجرا صابرین 

را به ما اعطا خواهد کرد.
رئیس  دولت دوازدهم با بیان اینکه فرهنگ سالار شهیدان 
عامل اصلی پیروزی های بزرگ ملت های مسلمان به ویژه ملت 
بزرگ ایران در نهضت ها و انقلاب های مختلف و حراست از ایران 
و کشورمان و دفع تجاوز است، اظهار داشت: امروز درسی بزرگ 
در ایستادگی و مقاومت ما در برابر آنهایی است که می خواهند با 

فشار به زندگی مردم ما را از مسیر تعالی بازگردانند. 
* هر شبی که تصمیم ما برای آرامش و قدرت ملت 

باشد، از شب قدر بالاتر است
روحانی به فرارسیدن روز پاسدار اشاره و تصریح کرد: امروز 
روز پاسدار، روز فداکاران و جانباختگانی است که از روز اول 
انقلاب کنار مردم و با مردم بودند و برای منافع مردم، برای 
منافع کشور و انقلاب از راحتی خود گذشتند. شب هایی را این 
عزیزان در کنار سایر نیروهای مسلح به صبح آوردند که هر 
شبش از شب قدر بالاتر بود. وی با بیان اینکه شب قدر که شب 
نوزدهم، بیست و یکم یا شب بیست و سوم رمضان نیست بلکه 
ما شب هایی را می توانیم به یادآوریم که از شب قدر هم بالاتر 
است، خاطرنشان کرد: هر شبی که تصمیم، اراده و نقشه ما 
برای ملت، راحتی، آرامش و قدرت ملت باشد، آن شب از شب 
قدر بالاتر است. بیاییم همه شب های خود را شب قدر بسازیم. 

* انواع توطئه ها را علیه ملت ایران طراحی کردند
رئیس جمهور با بیان اینکه سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و 
نیروهای پاسدار و فداکار ما و همه آنهایی که برای راحتی مردم 
شب ها نخوابیدند، کسانی هستند که شب های خود را شب قدر 
ساخته اند، ابراز داشت: چرا سپاه به وجود آمد؟ انقلاب مردم 
ایران به پیروزی رسیده بود و دشمنانی می خواستند عمر این 

انقلاب، دوران و زمانش حداکثر چند ماه بیشتر نباشد. 
روحانی افزود: انواع توطئه ها را علیه ملت ایران طراحی کردند 
که یکی از آنها، توطئه ترور علیه ملت ایران بود. گروهک هایی 
را در دامن خود پرورش داده، آنها را ترغیب کرده، به آنها پول 
داده و مواد منفجره را به آنها دادند تا مسئولان و انقلابیون را به 
خاک و خون بکشند تا ایران به دوران قبل از انقلاب بازگردد. 
ما نیازمند نیروی مومن و فداکاری بودیم که در مقابل ترویسم 
ایستاده و امنیت را برای ملت ایران به ارمغان آورد. در راس این 

حرکت سپاه پاسداران بود. 
وی با بیان اینکه در آن روزی که در خانه های تیمی در 
شهرها گروه های منافق و چپ با نام های مختلف ملت ایران را 
ترور می کردند، دستگیر می شدند چه کسانی فداکاری کرده و 
این تروریست ها را منهدم کرده و دستگیر می کردند و شهید 
می شدند، عنوان کرد: در راس این جنگ، سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی بود. در روزی هم که دشمنان این ملت جنگ را به ما 
تحمل کرده و سه روز بعد در اهواز و هفته های بعد در تهران 
مصاحبه می کنند، چه کسانی در برابر متجاوزان ملت ایران 
ایستادگی کردند. این ملت ایران، ارتش، بسیج و نیروی انتظامی 

بود و یکی از فداکاران، باز سپاه پاسداران انقلاب اسلامی بود. 
* کسی نمی تواند ادعا کند که بیشتر از ملت ایران 

قربانی تروریسم بوده است
رئیس شورای عالی امنیت ملی با طرح این سوال که شما 

می خواهید سپاه مورد کینه و غضب آمریکا و صهیونیست ها 
نباشد؟ یادآور شد: شاید این توقعی که در تصور ما است با 
واقعیت نخواند. در طول چهل سال گذشته، توطئه هایشان 
منجر به شکست شد. چه کسانی باعث شدند؟ کل ملت ایران، 
همه اقوام، شیعه و سنی. همه دوشادوش هم ایستادند و سپاه 

پاسداران در این ایستادگی پرچمدار بزرگ بود. 
روحانی با تاکید بر اینکه امروز استکبار جهانی و آمریکا کینه، 
عداوت و شکست های خود را می خواهد با تروریست نامیدن 
گروهی که همواره بزرگترین آرمان، عمل و هدفش مبارزه با 
تروریسم است، خالی کند، بیان کرد: هیچ کسی نمی تواند ادعا 
کند که بیشتر از ملت ایران قربانی تروریسم بوده است. ملت 
ایران قربانی تروریسمی بودند که به دستور قدرت ها ساخته و 
تسلیح شدند. شما به من نشان بدهید که اقدامی که ده ها تن 
از نمایندگان مجلس، تعدادی از وزرا و رئیس دستگاه قضایی به 
شهادت برسند. شما نشان بدهید آن رئیس جمهور و نخست وزیر 

و مسئولانی که در یک اقدام تروریستی به شهادت برسد.
* سپاه تروریست ها را ریشه کن کرد

وی با بیان اینکه بیش از ۱۷ هزار نفر از ملت به دست 
و ملت  به شهادت رسیدند، گفت: کدام کشور  تروریست ها 
توانسته در طول چهل سال قربانی داده باشد و تروریست ها 
را در کشور ریشه کن کند. سپاه تروریست ها را ریشه کن کرد و 
مابقی چرثومه باقی مانده شان به دامن صدام رفت و امروز هم 

در دامن تروریست ها و استکبار ماوا گرفته اند. 
رئیس جمهور با اشاره به نقش سپاه در مبارزه با تروریسم 
در منطقه اظهار داشت:  چه کسی بود در این منطقه، ملت   های 
اسلامی؟  انقلاب  پاسداران  سپاه  جز  کرد؟  یاری  را  منطقه 
اگر عراق از ما دعوت کرد، ساعتی درنگ نکردیم. اگر مردم 
عراق، کردهای شمال این کشور از ما یاری خواستند، درنگ 
نکردیم. شبی که سلمانیه در حال سقوط بود، ملت ایران و 
سپاه پاسداران درنگ نکرد و پاسخ مثبت دادند. سپاه در کنار 
مردم سوریه و لبنان ایستاد، داعش را به شکست رساند، سازمان 
داعش را واژگون کردند و سلطه آنان را در سلمانیه تمام کردند. 

* آمریکا هنوز هم حاضر نیست علیه داعش بجنگد
روحانی با بیان اینکه چه کسانی به ندای هل مِن ناصر 
انقلاب  پاسداران  سپاه  داد؟  جواب  منطقه  مردم  یَنصُرُنی 
اسلامی! تصریح کرد: سپاهی که از روز تاسیسش و تا امروز 
یکی از بزرگترین اقداماتش مبارزه با تروریسم بوده است و در 
این راه شهید داده  اند و آخرین شهیدان این سپاه در جاده خاش 
- زاهدان بود. چه کسانی در دنیای امروز تروریسم را تشویق 
و ترمیم می  کنند. آمریکا هنوز هم حاضر نیست علیه داعش 
بجنگد و پناهشان می  دهد. هنوز هم حاضر نیست مناطق آنان 
را به دولت  های منطقه تحویل دهد. وی خطاب به دولتمردان 
آمریکایی تصریح کرد: شما امروز مدعی شده اید علیه تروریسم 
نظر  می  دهید. شما در رأس تروریسم عالم هستید. این کدام 
نیرو بود که هواپیمای ما را در ۱۲ تیر 6۷ سرنگون کرد؟ جز 
نیروهای مداخله  گر شما در منطقه! کسی از شما از پذیرفت 
که گفتید هواپیمایی مسافربری ایرباس را با جنگنده اف۱4 
اشتباه گرفته  ایم؟ آن کسی که درس هوانوردی را آموخته است، 

می  داند این حرف چقدر بچگانه است! شما می  خواستید ضرب 
شصت نشان دهید. شما می  خواستید بگوئید زن   ها و کودکان را 

می  کشیم و مسافران را قطعه  قطعه می   کنیم. 
* اگر دیروز از IR۱ ما می ترسید امروز ما IR۶ رونمایی 

کردیم 
رئیس قوه مجریه با بیان اینکه اگر مدعی هستید با تحریم  تان 
جلوی فناوری  های هسته   ای ایران را می  گیرید می  دانید که دروغ 
می  گوید، خاطرنشان کرد: شما نمی  توانید جلوی پیشرفت مردم 
 IR6 ما می ترسید امروز ما IR۱ ایران را بگیرید. اگر دیروز از
رونمایی کردیم و اگر به ظلم خود ادامه دهید، زنجیره IR۸ ما 
را هم خواهید دید. اگر منظور شما از تحریم ها این بوده که از 
قدرت ایران بکاهید، خودتان می دانید که از پارسال تا امسال به 

موشک هایی رسیدیم که در مخیله شما هم نخواهد گنجید.
روحانی با اشاره به بازگشت تحریم  ها از سوی دولت آمریکا 
ابراز داشت: از اردیبشهت پارسال که نغمه شوم تحریم را آغاز 
کردید تا فرودین امسال همه نیروهای مسلح،  مردم و دولتمردان 

یکپارچه هستند. 
می   خواستید  هم  سیلاب  و  آسمان  بارندگی  از   *

سواستفاده کنید
وی با یادآوری رفتار جامعه جهانی درخصوص عدم کمک به 
آسیب  دیدگان سیل  های اخیر کشور بیان کرد: شما از بارندگی 
آسمان و سیلاب هم می   خواستید سواستفاده کنید که ملت 
ایران پاسخ داد. خواستید بگوید در میان سیل بین دولت و 
سپاه، سپاه و ارتش، سنی و شعیه جنگ است اما خطا کردید. 
امروز در مناطق سیل   زده همه در کنار هم هستند. دولت و 
نیروهای مسلح همه در کنار هم هستند. شما دیدید بالگرد 
ارتش و سپاه در کنار هم پرواز کردند. شما دیدید در کنار 

استاندار و فرماندار، فرمانده ارتش و سپاه بودند. 
رئیس شورای عالی امنیت ملی با طرح این سوال که شما 
فکر کردید بگوئید سپاه تروریست است کسی می  پذیرد، یادآور 
شد: آن روز که گفتید معاهده آب و هوایی غلط است، کسی 
به شما اعتنا کرد؟ آن روز که گفتید مردم سیاه  پوست، مکزیک 
و مسلمان  ها حق رفت و آمد ندارند، کسی پذیرفت؟ آن روز 
که گفتید قدس پایتخت رژیم اشغالگر اسرائیل است، کسی 
پذیرفت؟ آن روز که شما گفتید جولان از آن رژیم متجاوزگر 

اسرائیل است، کسی شنید؟
* یک فشار به زندگی روزمره مردم ایران وارد کردید

روحانی با بیان اینکه شما گفتید در تابستان کار ایران تمام 
است، دیدید نشد، عنوان کرد: گفتید در کریسمس تمام است، 
دید که نشد. گفتید در ۲۲ بهمن تمام است، دیدید که نشد. 
شما فکر کردید اگر علیه سپاه سخن گفتید، اختلاف ایجاد 
می  شود. از محبوبیت سپاه کاسته می  شود، بدانید محبوبیت 

سپاه از هر زمانی بیشتر خواهد شد. 
وی اضافه کرد: شما تنها یک کار کردید که در برابر ملت 
ایران عصبانی بودید. در برابر این عصبانیت خود، یک فشار به 
زندگی روزمره مردم ایران وارد کردید. اگر هدفتان این بود که 
مردم این سرزمین مواد غذایی را گران تر بخرند و زندگی آنها 
کمی سخت شود به هدف خود رسیده اید. اما هدف شما این 

نبود. اگر هدف شما این بود که مردم ایران یکپارچه علیه شما 
شوند همین امر انجام شده است اما اگر خواسته اید ملت را از راه 
خود و دولت را از راه خود برگردانید و خودتان بر ایران مسط 

شوید، خطا کرده    اید. 
* سانتریفیوژ ما می چرخد، بهتر هم می چرخد

روحانی با بیان اینکه امروز روابط ایران با همسایگانش از هر 
روز بهتر است، گفت: شما هر روز و همواره در گوش مسئولان 
منطقه وز وز می   کنید اما ما امروز بهترین رابطه را با همسایگان 
قزاقستان،  ترکمنستان،  آذربایجان،  ترکیه،  عراق،  در  خود 
افغانستان،  پاکستان، قطر و کویت داریم. آن یک یا دو کشور 
هم تقصیر خودشان است، ما به دنبال این هستیم که با همه 

کشورهای منطقه رابطه داشته باشیم.  
وی با تاکید بر این موضوع که ما و ملت ایران به راه مان 
و اهداف مان پایبند هستیم، اظهار داشت: اگر در آغاز دولت 
گفتیم هدفمان این است که سانتریفیوژ بچرخد، اقتصاد ایران 
هم بچرخد. امروز ببینید که سانتریفیوژ ما می چرخد، بهتر هم 
می چرخد. سانتریفیوژ ما دقیق  تر و با کیفیت بالا می چرخد. 
ملت ایران هم در توسعه علمی هر روز قدم جدیدی برمی دارد.

رئیس دولت تدبیر و امید با بیان اینکه در این چند سال 
اقتصاد ما مسیر درستی را طی کرد، تصریح کرد: اگر در سال 
۹۲ نیمی از گندم خود را وارد می   کردیم، امروز دیگر احتیاجی 
به واردات گندم نداریم و خودکفا هستیم. ما در سال گذشته از 
واردات بنزین نیز خودکفا شدیم و در استخراج گاز و نفت نیز از 
همسایگان خود پیشی گرفتیم. اقتصاد ما علی رغم میل و تحریم 

شما چرخید، سانتریفیوژ هم چرخید. 
روحانی ادامه داد: دولت با تمام توان در کنار محصولات 
دانش  بنیان قرار گرفته است. ببینید چند شرکت دانش  بنیان در 
این چند سال کار خود را آغاز کرده است. شما ببینید در همه 
رشته  های علمی در این چند سال در زمینه نوآوری ۳۵ پله رشد 

کرده  ایم. پس مسیر ما درست است.
* هدف دولت جبران خسارت مردم سیل زده است

در  کرد:  استان های سیل زده خاطرنشان  به  اشاره  با  وی 
استان لرستان، گلستان، خوزستان، ایلام و سایر استان  های 
سیل   زده، شما خواهید دید در سال ۹۸ خسارت  ها را جبران 
کشاروزی،  شرایط  و  است  بالا  خسارت  می  دانیم  می  کنیم. 
دامداری و صنعت ما آسیب دیده اما تمام ملت ایران یکپارچه 
است. هدف ما این است که خسارت آنها جبران شده و مردم ما 

به زندگی عادی خود برگردند. 
رییس  جمهور با اعلام خبر دیدار روز گذشته خود با رهبر 
ابراز داشت: دیروز خدمت رهبری بودم. امروز رهبر،  انقلاب 
دولت، نیروی مسلح و مجلس همه یکپارچه هستند تا مشکلات 
و مسائل را حل کنیم. البته در کنار این بارش باران نعمت بزرگی 
برای ملت ما بوده و ان  شاءالله سال بسیار خوبی خواهیم داشت. 

* شاید اختلاف نظری باشد اما هدف ما واحد است
وی افزود: تشکر می  کنم از آنهایی که در تعطیلات عید حتی 
یک ساعت هم به تعطیلات نرفتند. وزرایی که از این استان به 
آن استان رفتند و نیروهای مسلح و امدادی که شبانه  روز تلاش 
کردند و در هوای بد توانستند کمک  ها را به مردم برسانند. 
از ملت ایران بابت صبوری و عزتشان سپاسگذاری می  کنم. 
دست  از  را  خود  خانه  که  مردمی  می  کشد  خجالت  انسان 
داده  اند، زبانشان مهربانانه است که این فرهنگ ملت ایران را 
نشان می  دهد. رئیس شورای عالی امنیت ملی با تشکر از رییس 
سازمان انرژی اتمی برای پیشبرد فناوری هسته  ای بیان کرد: 
آقای صالحی گفتند برخی بی  مهری می  کنند. البته اجر آنهایی 
که کار می  کنند، بیشتر می  شود. اگر اجر بی  حساب می  خواهید 
این لحن تند اجر خادمین ملت را بالاتر می  برد. شاید اختلاف 

نظری باشد اما هدف ما واحد است.
* اگر صبر می  کنیم به خاطر ضعف ما نیست

روحانی خطاب به طرف  های ایران در مذاکرات هسته  ای 
یادآور شد: به گروه کشورهای ۱+۵ که یکی از آنها همه تعهدات 
خود را زیر پا گذاشت، می  گویم به وظایف خود توجه کنید. ما 
صبر می  کنیم و صبر هم کردیم اما صبر یک آستانه  ای دارد 
که ممکن است. در آن آستانه ملت و دولت ایران قدم دیگری 
بردارد. وی با بیان اینکه اگر صبر می  کنیم به خاطر ضعف ما 
نیست بلکه به خاطر تدبیر ما است، عنوان کرد: ما از کسی 
ترس نداریم. مسیر ما مسیر درستی است. امیدواریم دیگران 
بدانند تاریخ نسبت به آنها قضاوت می   کند بنابراین پای پیمان 

خود بایستید.

رئیس جمهور در مراسم سالروز ملی فناوری هسته ای:

محبوبیتسپاهدرمنطقهبیشترمیشود

برخـی رسـانه ها و تحلیلگران مسـائل بیـن المللی اعتقـاد دارند 
اگرچه تروریسـت نامیدن سـپاه پاسـداران انقلاب اسـلامی از سـوی 
رئیـس جمهـوری آمریکا به تحریک صهیونیسـت ها صـورت گرفت 

امـا اقـدام تازه ای نیسـت و نتیجـه کاربردی نیز نخواهد داشـت. 
بیشـتر از یک دهه اسـت که برخی شـاخه ها و فرماندهان سـپاه 
پاسـداران انقـلاب اسـلامی تحـت تحریم هـای ایالات متحـده قرار 
دارنـد. بـا ایـن حـال »دونالـد ترامـپ« رئیس جمهـوری آمریـکا در 
اقدامـی غیرمتعـارف و از نـگاه برخـی تحلیلگـران غیرمنطقی، همه 
بخـش هـای این سـازمان نظامی رسـمی را تروریسـتی نامیـد. این 
نخسـتین بار اسـت که کاخ سـفید علیه قسـمتی از بدنه یک دولت 
خارجـی چنیـن اقدامی را انجام می دهـد و آن را در کنار گروه های 
تروریسـتی همچـون داعـش و القاعـده قـرار مـی دهـد، حـال آنکه 
ماهیـت و سـابقه فعالیـت هـای پیشـین و اقدامات کنونـی این نهاد 

حتـی از نـگاه رسـانه هـای غربی بسـیار متفاوت بوده اسـت. 
تحلیلگـران هنـوز نتوانسـته انـد منطـق واقعی در پشـت چنین 
تصمیمـی را درک کننـد امـا تقریبـا مطمئـن هسـتند تـلاش های 
سـران رژیـم صهیونیسـتی و برخـی نزدیـکان ترامـپ کـه رویکـرد 
ضدایرانی آن ها کاملا آشـکار اسـت در اتخاذ این رویکرد بیشـترین 

تاثیر را داشـته اسـت. 
همانطـور کـه برخی کارشناسـان مـی گویند این اقـدام رئیس 
جمهـوری ایـالات متحده، خـوش خدمتی دیگر کاخ سـفید برای 

»بنیامیـن نتانیاهـو« در آسـتانه انتخابـات پارلمانـی اسـرائیل بـوده اسـت. این 
انتخابـات روز سـه شـنبه )امـروز( برگـزار مـی شـود و قبـل از حمایـت هـای 
همـه جانبـه واشـنگتن از سیاسـت های نتانیاهو، وی شـرایط مناسـبی را برای 
پیـروزی در انتخابـات و حفـظ نخسـت وزیـری نداشـت. روزنامـه »نیویـورک 
تایمـز« زمـان اعـلام ایـن تصمیم از سـوی ترامپ را هدفدار دانسـت زیـرا ابتدا 
قـرار بـود تروریسـتی دانسـتن سـپاه از ۱۵ آوریل بـه اجرا در آید امـا اعلام آن 
در روز دوشـنبه بُهـت برخـی مقـام هـای آمریکایـی را برانگیخـت بـه گونه ای 
کـه آنهـا از وجـود هـرج و مرج و تصمیـم گیری هـای عجولانه در کاخ سـفید 

سـخن گفتند. 
براسـاس ایـن گـزارش زمانبندی اعلام ایـن تصمیم به گونـه ای صورت گرفت 
تـا دونالـد ترامـپ آخرین هدیه انتخاباتی خـود را به نتانیاهو اعطا کنـد. ناتوانی در 
عرصه های داخلی و اتهام فسـاد مالی باعث شـد تا نخسـت وزیر اسـرائیل تلاش 
کنـد تـا در حـوزه سیاسـت خارجی از میـزان تاثیرگـذاری خود بر کاخ سـفید در 
مقابـل تهـران بـه عنوان بـرگ برنـده ای در انتخابات اسـتفاده کنـد. دولت ترامپ 
نیـز همصـدا بـا نتانیاهـو ایـران را مهمتریـن تهدید بـرای اسـرائیل می دانـد و به 

همیـن دلیـل وی به سـرعت پـس از اعلام این تصمیـم از ترامپ تشـکر کرد. 
بـه نوشـته نیویـورک تایمـز، اقـدام تـازه ترامـپ هـم در ادامه حرکت پیشـین 
وی در بـه رسـمیت شـناختن حاکمیـت تـل آویو بر بلنـدی های جـولان ارزیابی 

می شـود. 

* اقدامی تکراری و بی نتیجه 
بسـیاری از تحلیلگـران و رسـانه هـا حتـی در آمریـکا هم موضعگیـری ترامپ 
علیـه سـپاه را اشـتباه، بـی نتیجـه و خطرنـاک مـی دانند. شـبکه خبری »سـی.

ان.ان« ایـن تصمیـم کاخ سـفید را اقدامـی ناگهانـی و خطرناک توصیـف کرد که 
نـه تنهـا نمی توانـد محدودیتی را برای اقدامات سـپاه پاسـداران ایجـاد کند بلکه 
موجـب مـی شـود فعالیت هـای میلیون هـا ایرانی و گردشـگر خارجـی مجرمانه 

تعبیر شـود. 
بـر اسـاس گـزارش فـوق، ترامـپ بـا ایـن کار باعث شـد ایـالات متحـده برای 
نخسـتین بـار یـک بخـش از دسـتگاه دولتـی و نظامـی یـک کشـور خارجـی را 
تروریسـتی بدانـد. در مقابـل تهـران نیـز اعلام کـرد بـا فرماندهی مرکـزی ایالات 
متحـده همچـون یـک سـازمانی تروریسـتی برخـورد می کنـد. از ایـن رو ممکن 
اسـت شـهروندان و نیروهـای نظامـی آمریـکا هم به دلایل سیاسـی از سـوی یک 

کشـور تروریسـت خوانده شـوند. 
'سـی.ان.ان' با ذکر تاریخچه تشـکیل سـپاه آورده است از سـال ۱۹۷۹ و پس از 
انقلاب در ایران، سـپاه پاسـداران به عنوان بخشـی از نیروی نظامی رسـمی ایران 
ایجـاد شـد. اکنـون تصمیـم ترامپ از این جهت نامناسـب اسـت که این سـازمان 
بـا حـدود 400 هـزار نفر عضـو قابل نادیده گرفته شـدن یا انحلال نیسـت. ضمن 
اینکـه سـپاه، شـاخه های هوایـی و دریایـی مجزایـی را دارد که به دولـت و مردم 

ایـران وفادار بوده اسـت. 
ایـن گـزارش در پایـان تاکیـد دارد اگـر دولـت آمریـکا فکـر مـی کنـد معامله 
کـردن بـا سـپاه جـرم اسـت بایـد پاسـخ دهـد چـرا سـازمان و شـرکت هـای 
زیرمجموعـه ترامـپ بـا شـرکت هـای نزدیـک بـه سـپاه در زمینه سـاخت پروژه 
هـای سـاختمانی در آذربایجـان همـکاری مـی کننـد. شـاید این تصمیـم ترامپ 
فرصـت خوبـی را بـرای نماینـدگان مجلـس آمریکا به وجـود آورد تا بـه همکاری 
شـرکت هـای آمریکایـی با سـپاه بپردازنـد؛ در ابتدا ایـن تحقیق بایـد از نزدیکان 

ترامپ شـروع شـود. 
تارنمـای شـبکه »تی.آر.تـی« ترکیـه هم بـه نقل از کارشناسـان نوشـت: اعلام 

کـردن نـام سـپاه بـه عنـوان یـک سـازمان تروریسـتی را تصمیمی 
نامناسـب و بـی نتیجـه از سـوی دولـت آمریـکا دانسـت. بـه اعتقاد 
تحلیلگـران ایـن موضعگیـری تاثیـری را بـر نفـوذ ایـران در منطقه 
نخواهـد داشـت و بـه جـای آن باعـث تقویـت رویکردهـای تنـد در 
مقابـل آمریـکا مـی شـود. مقـام های ارشـد سـپاه از سـال هـا قبل 
هـدف تحریـم هـای آمریـکا قـرار داشـتند و هنـوز در زمینـه های 
تجاری و مسـافرتی با محدودیت هایی روبرو هسـتند اما تروریسـتی 
دانسـتن سـپاه به عنوان یک سـازمان نظامی اقدامی فراتـر از انتظار 

و تصور اسـت. 
»کنـت کاتزمـن« از کارشناسـان مرکـز پژوهـش هـای کنگـره 
آمریـکا و تحلیلگـر مسـائل ایـران اعتقـاد دارد: مـن تغییـر عملـیِ 
متفاوتـی را بـا اعـلام این تصمیـم نمی بینـم. مجازات سـپاه اکنون 
هـم در جریان اسـت و از نظر من فشـار مالی بیشـتری وجـود ندارد 

کـه بتـوان بر سـپاه اعمـال کرد. 
روزنامـه »واشـنگتن پسـت« هـم اقـدام ترامـپ در تروریسـتی 
نامیـدن سـپاه پاسـداران انقـلاب اسـلامی را حرکت بدی دانسـت و 
نوشـت: ممکـن اسـت ایـن اقـدام در حوزه سیاسـت داخلـی ایالات 
متحـده خیلـی مناقشـه برانگیـز نباشـد امـا در حـوزه خارجـی این 
تصمیـم دلایـل متفاوتی را برای نگرانی خلـق می کند. وقتی تمامی 
یـک شـاخه نظامـی به عنوان بخشـی از حاکمیت یک کشـور هدف 
گرفتـه می شـود بایـد نـکات احتیاطـی گوناگونی در نظر داشـت. 

این روزنامه افزود: درسـت اسـت که فعالیت های سـپاه در کشـورهای مختلف 
خاورمیانـه در تضـاد بـا منافـع ایـالات متحـده قـرار دارد امـا سـپاه همـان قدرت 
متعـارف و رسـمی اسـت کـه واشـنگتن سـال هـا بـرای مقابلـه بـا داعش بـا آن 
همـکاری مـی کـرد. موضـوع فـوق نکته ای اسـت کـه فرماندهان ارشـد نظامی و 
اطلاعاتـی آمریـکا نسـبت به آن نگران هسـتند و در مـورد آن هشـدار می دهند. 
واشـنگتن پسـت اضافـه کـرد: تروریسـتی دانسـتن همـه ایـن نهـاد ناشـی 
از دیـدگاه ناقصـی اسـت کـه بایـد بدانـد رفـع پیامدهـای آن بـه راه حـل های 
بسـیار سـخت تـری نیاز پیـدا می کنـد. بعلاوه ایـن اقـدام بسـیاری از نیروهای 
آمریکایـی را هـدف مخاطـرات بیشـتری قرار می دهـد و حتی باعـث ثبات قدم 
بیشـتر نخبـگان نظامی و سیاسـی ایران در تقابـل با آمریکا می شـود. در نهایت 
ایـن موضـوع تعامـل بعـدی بـا ایران را بسـیار سـخت می سـازد زیرا واشـنگتن 
بـه صـورت ناگهانـی صدهـا هـزار ایرانی را بـه عنوان مظنـون تروریسـم معرفی 

کرده اسـت. 
واشـنگتن پسـت در زمینـه دسـتاوردهای کاخ سـفید از ایـن اقدام هـم آورده 
اسـت بـا این اقـدام، تصمیـم گیـری در زمینه منافع مشـترک همچـون مقابله با 
داعش سـخت می شـود و هماهنگی دو طرف را پیچیده تر می سـازد؛ همچنین 
حـل چالـش هـا همچـون موضوعی کـه در سـال ۲0۱6 بـا دسـتگیری ملوانان و 

سـربازان آمریکایـی در خلیـج فارس رخ داد بسـیار سـخت تر می شـود. 
ایـن روزنامـه در پایـان هشـدار داد بنیانگـذاران چنیـن ابتکاری بـه طور قطع 
نگـران پیامدهـای تصمیـم اشـتباه خـود نیسـتند امـا به نظر مـی رسـد آن ها به 
دنبـال آمـاده کردن افـکار عمومی برای شـرایط داغ میان آمریکا و ایران هسـتند. 
آن هـا بـا ایـن اقـدام تنـور انتخابات سـال ۲0۲0 را از حالا روشـن مـی کنند و به 

همیـن دلیل بایـد در این مسـیر محتاطانـه عمل کند. 

اعتراف رسانه های جهان؛ 

تکاپویغیرمنطقیوبینتیجهترامپعلیهسپاهپاسداران



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emanaily.ir. ۳۹۰ مسند زيد : ص

امام حسین علیه السلام

صاحب امتیاز و مديرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مديرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

عضو انجمن مديران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سايت
تلفن: ۳2۹۰۳2۰۹ - ۳2۹۰616۰ صندوق پستی: ۳7185/44۹5 

نشانی: قم، میدان مفید، بلوار شهید کريمی، نبش کوچه 4، ساختمان شهاب، طبقه سوم، واحد ۳

اذان صبح:5/16 طلوع آفتاب: 6/42 اذان ظهر: 13/07  اذان مغرب: 19/52

ان
يح

:  ر
اپ

چ
۰2

1 -
 65

6۰
7۹

17
تر

گس
شر 

ع:  ن
وزي

ت

»هر كس انسانى را از گم راهى 
به معرفت حق، فرا بخواند و او اجابت كند، 

اجرى مانند آزاد كردن بنده دارد« 

چهارشنبه - 21فروردین  1398- سال بیست و دوم - شماره  4779

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: مرحله نهایی سومین دوره مسابقات بین 
المللی قرآن کریم طلاب حوزه های علوم دینی جهان با شرکت 52 تَن از 33 کشور از 

22 تا 24 فروردین ماه جاری در قم برگزار می شود. 
حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری روز سه شنبه در نشست خبری سومین 
دوره مسابقات بین المللی قرآن کریم طلاب حوزه های علوم دینی در سالن جلسات این 
اداره کل اظهار کرد: تعداد شرکت کنندگان در این دوره نسبت به دوره های گذشته 
افزایش یافته است. وی افزود: در مرحله مقدماتی این دوره از مسابقه ها، تعداد 234 
تن از 52 کشور جهان ثبت نام کردند که پس از برگزاری آزمون به صورت مجازی و 
اینترنتی، در نهایت 52 تن توانستند به مرحله نهایی راه یابند. وی درباره هدف از برگزاری 
این مسابقات گفت: در جهان امروز که استکبار تلاش می کند تا به کلیت اسلام و قرآن 
کریم ضربه و صدمه بزند و بین فرقه های اسلامی تفرقه ایجاد کند، لازم است ارتباط 
خود را با جهان اسلام هر چه بیشتر، قوی تر و مستحکم تر کنیم. اسکندری افزود: برای 
جلوگیری از توطئه های استکبار و دشمنان اسلام، نیازمند برقراری این ارتباط قوی با 
کشورهای اسلامی به ویژه نخبگان آنها هستیم و کسانی که در عرصه قرآنی فعال هستند، 
می توانند جزو تاثیرگذارترین افراد جامعه خود باشند، به خصوص فعالان قرآنی که در 
کسوت روحانیت قرار دارند. وی خاطرنشان کرد: در دوره های پیشین این مساله را به 
اثبات رساندیم که همه مذاهب اسلامی یک قرآن کریم و یک پیامبر دارند و در این زمینه 
توانستیم نقشه ها و توطئه های شوم دشمنان را خنثی کنیم. مدیرکل اوقاف و امور خیریه 
قم؛ با بیان این که قرآن کریم کتاب زندگی ما است، بر ترویج و توسعه فرهنگ قرآنی در 
جامعه تاکید کرد و گفت: مطبوعات و رسانه ها در این زمینه نقش بسزا و تاثیرگذاری 
دارند. وی در بخش دیگر سخنان خود، یاوه گویی های دولت آمریکا را نسبت به شجره 
طیبه سپاه محکوم کرد و گفت: سخنان دولت آمریکای جنایتکار هیچ ارزشی ندارد و 
اعلام می کنیم که این حرف های بی ارزش نمی تواند در روحیه پاسداران و ملت ما 
تاثیری داشته باشد و با قدرت و قوت هرچه تمام تر، مبارزه با استکبار ادامه می یابد.به 
گزارش ایرنا، دونالد ترامپ رییس جمهوری آمریکا روز دوشنبه هفته جاری اعلام کرد که 

واشنگتن، سپاه را یک سازمان تروریستی خارجی در نظر گرفته است. 
* قرآن وحدت بخش ترین عامل میان مسلمانان جهان است 

رئیس ستاد اجرایی سومین دوره مسابقات بین المللی قرآن کریم طلاب حوزه های 
علوم دینی نیز در این نشست، از قرآن به عنوان وحدت بخش ترین عامل میان مسلمان 
های دنیا نام برد و گفت: تلاش شده است تا این مسابقه ها متناسب با طلاب حوزه های 

علمیه برگزار شود. 
حسین اسدی با بیان این که مسابقات قرآنی در بخش دانش آموزان، بزرگسالان، 
نابینایان و بانوان در تهران در حال برگزاری است و تا 25 فروردین ماه جاری ادامه 
دارد، افزود: مسابقات طلاب علوم دینی نیز در شهر مقدس قم به عنوان مرکز جهان 

تشیع برگزار می شود. وی اعلام کرد: آیین اختتامیه این مسابقات روز شنبه آینده )24 
فروردین( در مدرسه علمیه امام کاظم)ع( قم با سخنرانی آیت الله ناصر مکارم شیرازی 
از مراجع عظام تقلید و با حضور آیت الله علیرضا اعرافی مدیر حوزه های علمیه، حجت 
 الاسلام والمسلمین سید مهدی خاموشی رئیس هیات امنای سازمان تبلیغات اسلامی، 
علما و قشرهای گوناگون مردم برگزار می شود. وی با بیان اینکه از پنج قاره جهان در 
این دوره از مسابقات حضور دارند، اظهار کرد: شرکت کنندگان این دوره از کشورهایی 
همچون؛ ایران، فلسطین، افغانستان، پاکستان، تایلند، اندونزی، عراق، بحرین، تاجیکستان، 
هند، تانزانیا، کنیا، آمریکا و غنا هستند. رئیس ستاد اجرایی سومین دوره مسابقات بین 
المللی قرآن کریم طلاب حوزه های علوم دینی، با بیان این که از کشور مصر نیز شرکت 
کننده و داور در این مسابقات داشتیم، گفت: دولت مصر از حضور آنها در جمهوری 
اسلامی ایران ممانعت به عمل آورد. اسدی با بیان این که 16 داور در 2 بخش مسابقات 
را داوری می کنند، خاطرنشان کرد: این داوران از کشورهایی نظیر؛ ایران، عراق، لبنان، 
افغانستان، سوریه و اندونزی هستند. وی در ارتباط با زمان برگزاری مسابقات گفت: مرحله 
نخست آن، صبح روز 22 فروردین  ماه جاری در امامزاده سید علی)ع( قم برگزار می  شود، 
همچنین مرحله نهایی آن با حضور قشرهای مختلف مردم در سالن همایش مدرسه 

علمیه امام کاظم)ع( در عصر روز 22 فروردین ماه جاری برگزار می شود. 
رئیس ستاد اجرایی سومین دوره مسابقات بین المللی قرآن کریم طلاب حوزه های 
علوم دینی گفت: این دوره از مسابقات در رشته های حفظ کل قرآن کریم، قرائت تحقیق، 

قرائت ترتیل، خطابه قرآنی و پژوهش برگزار می شود. 
دبیر شورای راهبری و هماهنگی فعالیت  های قرآنی حوزویان گفت: بازدید از اماکن 
زیارتی شهرهای قم و مشهد و دیدار با رهبر معظم انقلاب اسلامی از دیگر برنامه های 

شرکت کنندگان این دوره از مسابقات است. 
* پخش زنده مسابقات از طریق نرم افزار اقرا

مسئول بخش فنی سومین دوره مسابقات بین المللی قرآن کریم طلاب حوزه های 
علوم دینی نیز در این نشست درباره نرم افزار »اقرا« گفت: شرکت کنندگان و علاقه 
مندان به قرآن با نصب این نرم افزار بر روی تلفن همراه خود می توانند خبرها و اطلاعیه 
ها و نیز پخش زنده مسابقات مذکور را مشاهده کنند. حجت الاسلام والمسلمین علی 
قاسمی افزود: برای نصب این نرم افزار افراد می توانند به تارنمای اقرا به نشانی اینترنتی 
www.eqraa.ir مراجعه کنند و یا عدد یک را به سامانه 3000856166 ارسال کنند. وی 
خاطرنشان کرد: تارنمای اقرا به 2 زبان فارسی و انگلیسی است و همچنین علاقه مندان 
به قرآن کریم می توانند از بایگانی محتوایی آن بهره ببرند. در پایان این نشست خبری، 
از نرم افزار اقرا رونمایی شد.سومین دوره مسابقات بین المللی قرآن کریم طلاب حوزه 
های علوم دینی با مشارکت مرکز مدیریت حوزه های علمیه، جامعه المصطفی العالمیه و 
سازمان اوقاف و امور خیریه کشور در قم با شعار »یک کتاب، یک امت« برگزار می شود. 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم :

مسابقات قرآن طلاب حوزه های علوم دینی جهان درقم برگزار می شود 

معاون خدمات شهری شهرداری قم 
گفت: بر اساس برآوردهای صورت گرفته، 
2 سیل روزهای اخیر، 116 میلیارد ریال 
به زیرساخت های شهری قم خسارت 

وارد کرد.
در  دوشنبه  عصر  سامع  امیر  سید 
نودمین جلسه رسمی شورای اسلامی 
شهر قم، با بیان اینکه حجم سیلاب ثبت 
شده در روزهای اخیر بسیار بیشتر از 
پیش بینی ها بود افزود: در روزهای پنجم 
و یازدهم فروردین ماه سال جاری با ثبت 
49 و 39 میلی متر بارندگی در قم شاهد 

وقوع سیل و طغیان رودخانه بودیم.
وی ادامه داد: در بارندگی نخست که از 
بامداد پنجم فرودین آغاز و در 40 ساعت، 
49 میلی متر در سطح شهر و بیش از 70 
میلی متر در بالادست رودخانه بارش باران 
ثبت شد، در هفت نقطه، بیرون زدگی 
سیلاب از رودخانه رخ داد و هشت مکان 
در مناطق مختلف شهر در مرز بحران قرار 

گرفت که با اقدام های صورت گرفته در 
بارندگی دوم هیچ گونه خسارتی در این 
مناطق رخ نداد.سامع اضافه کرد: در ماه 
های گذشته به صورت مستمر، جوی ها 
و کانال های مسیر عبور آب لایروبی و 
رسوب گیری و 5 هزار و 251 چاه جاذب 

در قم شناسایی شد.
وی با اشاره به روز رسانی تجهیزات 
و ماشین آلات لایروبی شهرداری قم در 
سال های اخیر گفت: 9 پمپ آتی سر، 
32 دستگاه پمپ روبین، 78 دستگاه 
پمپ کف کش و 10 دستگاه پمپ لجن 

کش در اختیار این نهاد قرار دارد.
معاون خدمات شهری شهرداری قم با 
بیان اینکه در بارندگی دوم، تمام مجموعه 
از  پس  گفت:  آمد  کار  پای  شهرداری 
بارندگی نخست، کانال آب کشاورزی که 
دچار آسیب شده بود اصلاح شد و با این 
اقدام از درگیر شدن برخی از مناطق به 
آب گرفتی در بارندگی دوم جلوگیری به 

عمل آمد.وی ادامه داد: به منظور اسکان 
نورزوزی  زائران  و  مسافران  اضطراری 
در روزهای بارندگی، 21 سالن ورزشی 
با همکاری اداره کل ورزش و جوانان با 
ظرفیت اسکان 15 هزار تن مهیا شد، 
ضمن اینکه با پیش بینی بارش در این 
ایام نقشه هایی از اماکن مسقف تهیه شد 

و در اختیار مسافران قرار گرفت.
سامع در ادامه با بیان اینکه کار جمعی 
مدیریت شهری قم موجب ارائه خدمات 
نوروز  در  و مسافران  زائران  به  مطلوب 
امسال شد گفت: دستورالعمل شیوه نامه 
طرح جامع استقبال از بهار در قم تدوین 
و به مناطق شهری ابلاغ شد که بر اساس 
این طرح، شاهد وضعیت مطلوب شهر در 
ایام نوروز بودیم.وی افزود: علاوه بر هشت 
ستاد در مناطق هشتگانه شهرداری قم، 
پنج نقطه به عنوان راهنمای زائر در سطح 

شهر ایجاد شد.
نیروی  هزار  سه  اینکه  بیان  با  وی 

خدماتی و 300 ماشین آلات شهرداری 
در ایام نوروز آماده باش بودند گفت: 9 
درصد افزایش سرویس های بهداشتی، 
راه اندازی حمام های عمومی، جمع آوری 
منظم پسماند و ایجاد محل استقرار هفت 
هزار و 500 چادر در 21 سالن ورزشی 
مسقف از جمله اقدام های شهری طرح 
نوروزی 98 بود.سامع با تاکید بر اینکه 
ظرفیت اسکان در سطح قم 30 درصد 
و ظرفیت پارکینگ 20 درصد نسبت به 
سال گذشته افزایش داشته است گفت: با 
آماده سازی پارکنیگ شهید کاظمی، 20 
هزار مترمربع به فضای پارکینگ های این 
شهر افزوده شد.به گفته وی، اجرای تور 
قم گردی، ایجاد 11 نقطه برای برپایی 
ها، ساماندهی  پارک  در  نماز جماعت 
بوستان ها از منظر زیباسازی، ایجاد 15 
المان شهری و ایجاد غرفه های توزیع 
میوه تنظیم بازار، از جمله اقدام های دیگر 

شهرداری قم در ایام نوروز امسال بود.

معاون خدمات شهری شهرداری قم  اعلام کرد

خسارت 116 میلیاردی سیل به زیرساخت های شهری

نامحـرمانه

خبــر

واکنش وزیر ارتباطات به تخلف ایرانسل: برخورد می کنیم 
یکی از کاربران توییتر با برگزاری اسکرین شات هایی از تبلیغات ایرانسل بر بستر امکان مخابراتی 
ویژه اطلاع رسانی مواقع بحران و هشدار خبر داد. وزیر ارتباطات در واکنش به توئیت و موجی که 
به واسطه آن راه افتاد نوشت: شواهد ارائه شده روشن و تخلف آشکار است، هم برخورد می کنیم و هم 
متوقف. رئیس سازمان فناوری نیز به این تخلف که وزیر ارتباطات آن را آشکار و روشن خوانده است، 
واکنش نشان داد و گفت: دغدغه های اجتماعی قطعاً اصلی ترین نگهبان و پایشگر رفتار شرکت ها و 
مدیران دولتی است.امیر ناظمی افزود: با دوستان ایرانسل صحبت کردم، پس از بررسی به سرعت در 
اطلاعیه ای موضع خود را اعلام خواهند کرد. ممنون از حساسیت اجتماعی همه دوستان که پیش نیاز 
توسعه است.پس از مدت کوتاهی، ایرانسل نیز با انتشار بیانیه ای به این شکل از کار خود دفاع و اعلام 
کرد: »پیرو پیگیری های انجام شده، مشخص شد پیام مذکور توسط یکی از ارائه کنندگان »خدمات 
محتوای پیامکی« دارای مجوز ارسال  شده است که با اپراتورهای تلفن همراه برای ارسال پیام انبوه 
قرارداد دارند.ایرانسل ضمن عذرخواهی از مشترکانی که این پیام را دریافت کرده اند اعلام می کند با 

شرکت متخلف برخورد قاطع خواهد کرد.

وزیر تعاون تذکری نگرفته است
یک مقام آگاه با تکذیب مخالفت رئیس جمهوری با انتصاب مدیرعامل صندوق بازنشستگی 
کشور، گفت: تذکری بابت این انتصاب به وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی داده نشده است. یک مقام 
آگاه در گفت و گو با ایرنا، این مطلب را اعلام کرد.چندی پس از انتشار خبر انتصاب »سید میعاد 
صالحی« به عنوان مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشور، ادعا شد که حجت الاسلام و المسلمین 
حسن روحانی رییس جمهوری به دلیل این انتصاب به وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تذکر داده 
است.»محمد شریعتمداری« وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در یازدهم فروردین امسال صالحی را به 
عنوان مدیر عامل صندوق بازنشستگی کشوری منصوب کرد.وی پیش از این به عنوان مشاور وزیر 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی در این وزارتخانه مسئولیت داشت.

دریافت ویزا برای سفر به عراق ضروری است 
مدیرکل امور مرزی وزارت کشور تاکید کرد: با توجه به رایگان شدن صدور ویزا جهت اتباع دو 
کشور سفر به کشور عراق برای اتباع ایران همچنان مستلزم دریافت ویزا است. شهریار حیدری« با 
اشاره به توافقات انجام گرفته با دولت جمهوری عراق درخصوص رایگان شدن صدور ویزا جهت اتباع 
دو کشور، اظهار داشت: سفر به کشور عراق برای اتباع ایران همچنان مستلزم دریافت ویزا است.وی 
با اشاره به این که تعدادی از هموطنان که بدون دریافت ویزا به مرزهای زمینی با عراق مراجعه می 
کنند، خاطرنشان کرد: برای سفر به عراق دریافت ویزا الزامی است.رایگان شدن روادید برای اتباع 
دو کشور از جمله توافقاتی بود که در جریان سفر سال گذشته رییس جمهوری به بغداد به امضای 
طرفین رسید.همچنین در سفر »عادل عبدالمهدی« نخست وزیر عراق به تهران نیز اولین روادید 

رایگان در گذرنامه وی مهر خورد و از 20 فروردین روادید رایگان اجرایی شد.

تشکیل یک کمیسیون جدید در مجلس 
سخنگوی کمیسیون قضایی مجلس از تشکیل کمیسیونی درباره آسیب های اجتماعی در مجلس 
خبر داد.حجت الاسلام حسن نوروزی سخنگوی کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی 
در گفت وگو با تسنیم، با بیان اینکه قرار است کمیسیونی درباره آسیب های اجتماعی در مجلس 
تشکیل شود، گفت: این کمیسیون متشکل از اعضای کمیسیون های بهداشت و درمان کمیسیون، 
شوراها و امور داخلی، اجتماعی، فرهنگی و همچنین کمیسیون قضایی و حقوقی خواهد بود.وی با 
بیان اینکه 7 تن از اعضای کمیسیون قضایی در کمیسیون مذکور عضویت دارند، افزود: محمدجواد 
فتحی، حسین رضازاده، محمدعلی پورمختار، روح الله حضرت پور، آبراهامیان، جلیل رحیمی جهان 
 آبادی و همچنین بنده از سوی اعضای کمیسیون برای عضویت در کمیسیون مذکور انتخاب شدیم.

سخنگوی کمیسیون قضایی مجلس تصریح کرد: در این جلسه موضوعات مربوط به آسیب های 
اجتماعی مانند طلاق، حاشیه نشینی و اعتیاد و غیره به صورت تخصصی بررسی و راه کار های برای 

حل آنها ارائه می شود.

شناسایی ۷۰ سایت و کانال فروش مواد مخدر 
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر ناجا از کشف 685 تن مواد مخدر و جمع آوری 25 هزار معتاد 
متجاهر در سال گذشته در کشور خبر داد.سردار مسعود زاهدیان در یک نشست خبری اظهار کرد: 
در سال گذشته فراز و نشیب های زیادی داشتیم که نتیجه اقدامات کشف 685 تنی مواد مخدر و 
افزایش سه درصدی دستگیری معتادین متجاهر شد.وی درباره برخورد با معتادین متجاهر و جمع 
آوری آنها نیز گفت: حدود 25 هزار معتاد متجاهر در سطح کشور جمع آوری و به مراکز تامین شده 
از سوی ستاد هدایت شدند که از این تعداد 12 هزار نفر از سطح تهران جمع آوری شدند.به گفته 
وی، در پی اقدامات و طرح های انجام شده شاهدیم در مناطقی که شرایط بحرانی بود خصوصا محله 

هرندی تهران، اوضاع تغییرات مثبتی داشته و امنیت نسبی و مناسبی را فراهم شده است.

بدهی حسین هدایتی چقدراست ؟
نماینده دادستان گفت: حسین هدایتی چیزی از بدهی هایشان را پس نداده اند و یک ریال هم تا 
الان پرداخت نکرده اند.کل بدهی هدایتی و شرکت های وی اصلش مبلغ 586 میلیارد تومان بوده که 
با احتساب سود پول، مبلغ هزار و پانصد میلیارد و 600 میلیون تومان بدهی وی به بانک می باشد.

وی افزود: 15 میلیارد تومان هم از کل این مبلغ تا الان پس داده است.قهرمانی در پاسخ به این 
سوال که در جلسات دادگاه آقای هدایتی عنوان می کردند که بدهی مابقی متهمین هم با من، من 
پرداخت می کنم« چه کارهایی انجام گرفته است، اظهارداشت: صرفاً ادعا بوده و خبری از باز پس 

دادن بدهی ها نیست.

خسارت ۴۰ هزار میلیارد ریالی سیل به خوزستان
مدیرکل مدیریت بحران خوزستان از وارد آمدن خسارت 40 هزار میلیارد ریالی بر اثر سیلاب 
در خوزستان خبر داد.کیامرث حاجی زاده اظهار کرد: بر اساس برآورد اولیه وقوع سیلاب اخیر در 
خوزستان تا این لحظه 40 هزار میلیارد ریال خسارت به استان وارد کرده است؛ این خسارات در 
بخشهای کشاورزی، مسکن شهری و روستایی، عشایر، راه های ارتباطی، معابر شهری، برق، گاز، 

ماشین آلات و تاسیسات زیربنایی بوده است.

پلمپ »مطب های فاقد کارتخوان« 
معاون دادستان کل کشور در امور حقوق عامه درباره پلمب مطب های فاقد پوز فروشگاهی گفت: 
با توجه به اینکه قانون بودجه سال 1398 پزشکان را ملزم به این امر کرده است، دادستان ایلام با 
تعیین مهلتی این دستور را صادر کرده است.محمدجواد حشمتی در گفت وگو با تسنیم در پاسخ به 
این سؤال که آیا دستور دادستان ایلام درباره پلمب مطب پزشکان فاقد پایانه پرداخت فروشگاهی 
»دستگاه پوز« ارتباطی به نامه نگاری پیشین دادستانی با سازمان نظام پزشکی کشور در خصوص لزوم 
استفاده از کارتخوان در مطب پزشکان دارد یا خیر اظهار کرد: در اواخر سال 1397 دستورالعمل 
صیانت از حقوق عامه به امضای رئیس قوه قضائیه رسید و برای اجرا به تمام استانها ابلاغ شد اما 
دستور دادستان ایلام معطوف به الزامی است که قانون بودجه سال 1398 در خصوص استفاده از 

دستگاه کارتخوان در مطب ها دارد.

مدیریت بحران: ترک خوردن سد کرخه صحت ندارد 
مدیرکل دفتر مدیریت بحران و پدافند غیرعامل گفت: در حال حاضر سد کرخه در پایداری کامل 
قرار دارد و شایعاتی که در فضای مجازی مبنی بر ترک خوردن این سد و یا اوضاع نابه سامان در 
این سد یا سدهای دیگر همچون گتوند و سیمره منتشر می شود، صحت ندارد.میثم جعفرزاده در 
گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر این مساله در حال حاضر خروجی سد کرخه کاهش یافته تا وضعیت 
اهواز بهبود یابد، اظهار کرد: می توان گفت که در حال حاضر وضعیت بهبود یافته و شرایط نرمالی را 
در سدهای کشور شاهد هستیم.وی با بیان این که کم کردن خروجی سد کرخه و گتوند به مناطق 
پایین دست همچون اهواز و شهرهای دیگر شرایط را نرمال خواهد کرد، ادامه داد: هیچ مشکلی برای 

این مناطق وجود ندارد.

تخت روانچی سفیر ایران در سازمان ملل شد
بهرام قاسمی سخنگوی وزارت امور خارجه اعلام کرد: آقای دکتر مجید تخت روانچی به پیشنهاد 
وزیر امور خارجه و تصویب ریاست جمهوری به عنوان سفیر و نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران 

در سازمان ملل متحد منصوب شد.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

کشف حدود 95 کیلوگرم حشیش در قم
از  قم  استان  انتظامی  فرمانده 

کشف حدود 95 کیلوگرم حشیش 
در و  قاچاقچی  نفر   2 دستگیری 

استان خبر داد. 
  سردار عبدالرضا آقاخانی اظهار 
داشت: با تمرکز پلیس مبارزه با مواد 
مخدر استان قم بر عوامل اصلي 
تهیه و توزیع مواد مخدر مشخص 
شد یکي از قاچاقچیان مواد مخدر 
قصد دارد با یک دستگاه کامیون " 
بنز" مقادیر قابل توجهي مواد مخدر 
از نوع "حشیش" را از یکی از استان 
های "جنوبی" کشور به "پایتخت" 

منتقل و از حوزه استحفاظي استان قم عبور کند.
وی افزود: موضوع در دستور کار پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قرار گرفت و با هماهنگی مقام 

قضائي، کنترل خودروهای عبوری از محورهای مواصلاتی استان آغاز شد.
قم  "اتوبان  در  مذکور  ماموران خودروی  باهوشیاری  داشت:  اعلام  استان  انتظامی  فرمانده 

-کاشان"شناسایی و توقیف و 2 نفر در این رابطه دستگیر شدند.
سردار آقاخانی ادامه داد: در بازرسی صورت گرفته از خودروی توقیف شده مقدار 94 کیلو و 750 

گرم مواد مخدر از نوع حشیش بالفاله در قالب 92 بسته کشف شد.
فرمانده انتظامی استان تصریح کرد: در نهایت متهمان به همراه پرونده تشکیل شده به مرجع 

قضائی معرفی که با صدور قرار قانونی مناسب روانه زندان شدند.

سیلی محکم مردم ایران به ترامپ کاریکاتور

محمدعلى رجبى

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم :

104 دستگاه اتوبوس به ناوگان عمومی قم 
افزوده می شود

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: قرارداد خرید 104 
دستگاه اتوبوس شهری با اعتبار یک هزار و 236 میلیارد ریال در 28 
اسفندماه پارسال نهایی شده و این اتوبوس ها به ناوگان حمل و نقل عمومی 

شهر افزوده می شود.
عباس ذاکریان عصر دوشنبه در جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی 
شهر قم با اشاره به مصوبه شورای اقتصاد کشور در سال 97 افزود: بر اساس 
مصوبه این شورا، 50 درصد هزینه خرید اتوبوس ها از محل صندوق توسعه 
ارزی توسط دولت به خودروسازان برای واردات اتوبوس پرداخت و 50 
درصد دیگر توسط خریداران پرداخت می شود.وی گفت: با نهایی شدن 
قرارداد خرید 104 دستگاه اتوبوس، در مرحله نخست اجرای این قرارداد، 
از روز 29 اسفندماه پارسال، 40 دستگاه اتوبوس جدید به ناوگان درون 
شهری قم افزوده شد.ذاکریان اضافه کرد: این اتوبوس ها که دارای بالاترین 
استانداردهای زیست محیطی است وارد ناوگان حمل و نقل عمومی قم 
شده و 12 دستگاه اتوبوس دیگر نیز تا هفته آینده به این ناوگان افزوده می 
شود.رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز در این جلسه با اشاره به اقدام های 
صورت گرفته برای توسعه و به روز رسانی ناوگان حمل و نقل عمومی این 
شهر گفت: با پیگیری های انجام شده توسط شهرداری قم، در روزهای 
پایانی سال قرارداد خرید 104 دستگاه اتوبوس نهایی شد.عبدالله جلالی 
افزود: ناوگان حمل و نقل عمومی قم فرسوده است که با افزوده شدن این 

اتوبوس ها، به روز رسانی می شود.
* خط قرمز مدیریت شهری عدم ورود سیلاب به داخل شهر بود 
همچنین رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم با 
تقدیر از خدمات شهرداری برای خدمت رسانی به مسافران گفت: آمادگی 
برای مواجهه با سیلاب ها و رصد دقیق مسیر رودخانه ها موجب شد تا 
کمترین خسارت ناشی از سیل را در قم شاهد باشیم.مجتبی سبحانی با بیان 
اینکه خط قرمز مدیریت شهری قم عدم ورود سیلاب به داخل شهر بود 
افزود: پس از خسارت ناشی از طغیان رودخانه ها، حجم بسیاری از لایروبی 
خیابان ساحلی توسط شهرداری جمع آوری شده که این موضوع جای 
تقدیر دارد.وی با اشاره به تمهیدهای شهرداری قم برای برگزاری جشن 
های نیمه شعبان نیز گفت: آسیب شناسی جشن های این ایام در سال های 
گذشته استخراج شده و در برنامه ریزی های امسال مورد توجه قرار گرفته 
است.حجت الاسلام سید محمد آتش زر عضو شورای اسلامی شهر قم نیز 
با اشاره به نظر هیات تطبیق پیرامون اصلاح ماده 18 تعرفه عوارض و بهای 
خدمات سال 98 شهرداری قم گفت: لزوم اصلاح و بازنگری در تعرفه ها و 

نظارت بر عملکرد دفاتر مهندسی ضروری است.

در راستای اجرای پروژه های فنی و عمرانی تخصیص یافت

بودجه 1۳00 میلیارد ریالی شهرداری 
منطقه چهار قم 

 شهردار منطقه 4 قم از تخصیص بودجه 130 میلیارد تومانی شهرداری 
منطقه 4 خبر داد و گفت : بودجه 130 میلیارد تومانی شهرداری منطقه 
چهار قم در راستای اجرای پروژه های فنی و عمرانی در سال 98می باشد.

مهندس مهدی اصفهانیان مقدم در خصوص رقم بودجه سال 98 
شهرداری منطقه 4 افزود : سقف بودجه  شهرداری منطقه با افزایش بیش 
از 25 درصدی پروژها  به نسبت سال 97  با محوریت اجرای پروژه های 
عمرانی ، برنامه ریزی توسعه شهری )طرح تفصیلی - تملکات ( برنامه ریزی 
هدایت و دفع آبهای سطحی   ، برنامه ریزی بهبود عبور و مرور و افزایش 
شبکه معابر)جدولگذاری- زیر سازی و روکش آسفالت -پیاده رو سازی( 
برنامه ریزی و بهبود محیط شهری و ایجاد تاسیسات و تسهیلات حفاظتی 
و برنامه ریزی ایجاد اماکن و فضاهای ورزشی -فرهنگی و توریستی با رویکرد 
افزایش  سرانه فضای سبز  در نظر گرفته شده است.شهردار منطقه 4 قم  با 
اشاره به فرمایشات مقام معظم رهبری در بیانیه گام دوم انقلاب  با رویکرد 
اقتصاد مقاومتی بیان داشت : در بودجه سال 98 الزامات برنامه ای مورد 
توجه قرار گرفته تا با همت و هوشیاری در تمامی عرصه ها  و با عمل 
جهادی  جهت پیشبرد  اهداف مدیریت شهری  گام برداریم  که این مهم 
با توکل بر خدا و با همکاری و همدلی  مدیریت و مجموعه شهرداری  قم  
تحقق خواهد یافت .وی در ادامه شفافیت حداکثری، تمرکز زدایی، واگذاری 
پروژه ها به پیمانکاران واجد شرایط، کاهش هزینه ها و اولویت بندی پروژه 
ها  را  در سال 98 از برنامه های مدیریتی خود  برای رسیدن هرچه بهتر 
و مطلوب تر به اهداف سازمان  و رضایت حداکثری شهروندان ، زائرین و 
مجاورین کریمه اهل بیت حضرت فاطمه معصومه )س( برشمرد.شهردار 
منطقه4 همچنین با اشاره به آماده شدن گزارش عملکرد شهرداری منطقه 
در سال 97  تصریح کرد : در این گزارش رقم دقیق  هزینه های اجرایی 

و بدهی ها، میزان اعتبارات لازم برای پروژه ها ناتمام و  غیره آمده است.
وی با رویکرد عملکرد جهادی در سال 98  ضمن تشکر از شهروندان  

همکاری آنان را در اجرای پروژه های شهرداری خواستار شد .

رئیس کمیسیون حمل و نقل و عمران شورای اسلامی شهر قم :

ظرفیت پارکینگ های عمومی شهر قم 
1۸00 واحد افزایش می یابد

رئیس کمیسیون حمل و نقل و عمران شورای اسلامی شهر قم گفت: در 
سال جاری ظرفیت پارکینگ های عمومی شهر قم، 1800 واحد افزایش 

می یابد.
 روح الله امراللهی در خصوص وضعیت تامین پارکینگ در قم عنوان کرد: 
امسال با انقلابی که در حوزه تامین پارکینگ ها انجام شد شاهد رضایت 
زائران در قم بوده ایم و در سال جاری ظرفیت پارکینگ های عمومی شهر 
قم، 1800 واحد افزایش می یابد. وی بیان کرد: با راه اندازی پارکینگ های 
شهید کاظمی و زمزم ظرفیت پارکینگ های عمومی از 6300 واحد به 
8100 واحد افزایش  خواهیم داشت. امراللهی افزود: امسال در هفته اول 
نوروز روزانه 212 هزار دستگاه و در هفته دوم روزانه 80 هزار دستگاه 
خودرو وارد شهر قم شد که این سیل ورودی گردشگران و زائران به شهر 
قم به صورت مطلوبی توسط شهرداری خدمات رسانی و میزبانی شدند. وی 
گفت: آماده باش وسایل نقلیه عمومی در پنج شنبه آخر سال، سال تحویل و 
روز طبیعت برای خدمات رسانی به شهروندان یکی از کارهای خوبی بود که 
به کنترل ترافیک شهر و انتقال مردم به مقاصد مختلف کمک زیادی کرد. 
رئیس کمیسیون حمل و نقل و عمران شورای اسلامی شهر قم بیان کرد: 
در ابتدای سال 98، 104 دستگاه اتوبوس یورو 4 خریداری و تاکنون 50 
دستگاه آن به ناوگان حمل و نقل عمومی اضافه و قرارداد 54 دستگاه دوم نیز 
منعقد و به زودی تحویل خواهد شد. امراللهی با اشاره به نوسازی و بهسازی 
72 دستگاه اتوبوس قدیمی در سال جدید گفت: 35 دستگاه اتوبوس نیز از 
ایران خودرو و 23 دستگاه نیز امسال از اصفهان خریداری می شود.  وی در 
پایان بیان کرد: امسال شاهد افزایش 49 درصدی استفاده از اتوبوس توسط 
مسافران نوروزی قم بودیم که از دلایل آن می توان به حوادث جاده ای، 
وضعیت نابسامان آب وهوا و مشکلات اقتصادی نام برد که این افزایش 

چشمگیر توسط سازمان پایانه های شهرداری به خوبی مدیریت شد.

در معابر پر تردد شهری قم صورت گرفت 

نصب، اصلاح و بازسازی نرده ها 
و تابلوهای هدایت مسیر 

معابر تازه تاسیس، پرتردد و آسیب دیده از سیلاب، تحت بازبینی و نصب 
تابلوهای هدایت مسیر قرار گرفته و نرده های پل های آبراه بلوار زائر مورد 

تعمیر قرار گرفتند.
 علی نیک با اشاره به اجرای طرح شناسایی ، مکان یابی و نصب تابلوهای 
هدایت مسیر در سطح شهر عنوان کرد: عمده این تابلوها در معابر تازه 
تاسیس ، معابر پرتردد و بلوار زائر که در جریان سیلابهای شکل گرفته 
آسیب دیده بودند انجام گرفته است.وی افزود: تقاطع بلوار مرجعیت با 
شهرک قدس و بلوار زائر به صورت خاص، مورد نیاز سنجی قرار گرفته و 
اقدام به نصب تابلوهای انتظامی شامل علائم ترافیکی خبری و هشداری و 

همچنین تابلوهای بالاسری و تی شکل هدایت مسیر، انجام گرفته است.

اخبــار

مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور 
شهرداری  به  نسبت  مردم  نگاه  گفت: 
شهرداری  افزاری  نرم  حرکت  و  مثبت 

کاملًا ملموس است.
دیدار  در  اعرافی  علیرضا  آیت الله 
قم، گفت:  و مدیران شهرداری  شهردار 
اعیاد شعبانیه بخصوص  تبریک  ضمن 
روز پاسدار از مجموعه شهرداری و تدابیر 
خوبی که برای ایام نوروز و بارندگی های 

اخیر اتخاذ کردند تشکر می کنم.
به  نسبت  مردم  نگاه  گفت:  وی 
افزاری  نرم  حرکت  و  مثبت  شهرداری 
شهرداری کاملًا ملموس است؛ امیدوارم 
که با این همیّت و تلاش، شهرداری به 
عنوان یک نهاد فعال و پویا جهت خدمت 
به مردم قدم بردارد.وی در ادامه گفت: 
کشور ما تقریباً هر سال از طریق زلزله و 
سیل در حال آسیب دیدن است، قطعاً 
همه دستگاه ها از جمله شهرداری مسئول 
و  بینی  پیش  کار  مهم ترین  و  هستند 
پیشگیری است. اگر مردم هم پیشگیری 
می کردند شاید خسارت به این شکل نبود 

و مردم هم باید همکاری کنند.
از  تشکر  ضمن  اعرافی  آیت الله 
گفت:  شهرداری  فرهنگی  فعالیت های 
باید  هم  مساجد  بخشی  رونق  جهت 
تسهیلاتی صورت گیرد به خصوص درباره 
پارکینگ مساجد که البته مردم هم باید 

همکاری لازم را انجام دهند.
وی با بیان اینکه در زمینه فضای سبز 
اقدامات خوبی صورت گرفته است تصریح 
کرد: درآمدزایی شهرداری باید با رعایت 
طبقات محروم صورت گیرد، در بخش 
ناوگان حمل و نقل عمومی اقدامات خوبی 
امسال  می رود  انتظار  و  گرقته  صورت 

شاهد افتتاح فاز اول مترو قم باشیم.
مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور 
رئیس  اقدام  خصوص  در  همچنین 
خواندن  تروریستی  در  آمریکا  جمهور 
اظهار  اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه 
اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  داشت: 
یک نیروی نظامی محض نیست، سپاه از 
دل ملت جوشیده است و آنچه دنیا باید 
پاسخگو باشد این است که یک فرد نادانی 

مانند ترامپ، سپاهی که مقابل تروریست 
ایستاده را تروریست می نامد؛ مطالبه ما از 
سازمان های بین المللی این است که در 

مقابل این وارونگی بایستند.
* تبدیل شهر قم به شهری سبز 

تاکید شهرداری است
شهردار قم  نیز دراین  دیدار کشور از 
برنامه های شهرداری قم برای تبدیل شهر 

قم به شهری سبز خبر داد.
 دکتر سقائیان نژاد ضمن ارائه گزارش 
اقدامات صورت گرفته در ایام نوروز و مقابله 
با سیلاب عنوان کرد محرومیت زدایی در 
شهر ، موضوعی محوری است و کلیات 
محرومیت های شهری شناسایی و تدابیر 
برطرف  و  اصولی جهت کاهش  و  لازم 

نمودن آن اندیشیده شده است.

با  دیدار  این  در  نیز  قم  شهردار 
تاکید بر اینکه توسعه آسفالت معابر و 
زیباسازی شهر به همراه محرومیت زدایی 
از اولویت های مهم امسال شهرداری قم 
البته  به شمار می رود خاطرنشان کرد: 
محرومیت زدایی به صورت آنی امکان 
پذیر نیست و شهرداری برنامه هایی را در 

این زمینه به مرور اجرایی خواهد کرد.
ویژه  برنامه های  از  همچنین  وی 
شهرداری قم برای ایجاد شهری سبز و 
افزایش سرانه فضای سبز شهری خبر داد 
و افزود: ظاهر و نمای شهری مخصوصاً در 
ورودی های شهر مهم هستند و طرحهایی 
برای بهبود ورودی های قم در دست اقدام 

خواهیم داشت.
این  به  اشاره  با  سقائیان نژاد  دکتر 
زمان  در  ما  قرمز  خط  که  موضوع 
بارندگی های ابتدای سال، ممانعت از ورود 
سیلاب به داخل شهر بود افزود:  حفظ 
آرامش در شهر از مهمترین مسائل در 
زمان بحران بشمار می رود که تمام سعی 
و کوشش مجموعه مدیریت شهری بر 

همین موضوع تمرکز داشته است.
شهردار قم در پایان ضمن تشکر از 
مراجع  و  مسئولین  مردم،  حمایت های 
گفت: رضایت مندی مردم، زائرین، علما 
و مراجع برای من و کلیه همکارانم در 

مدیریت شهر لذت بخش است.

آیت الله اعرافی در دیدار شهردار و مدیران شهرداری قم :

حرکت نرم افزاری شهرداری در شهر قم کاملا ملموس است


